
وپالایشگاه شهید سلیمانی در چه مرحله ای قرار دارد؟ وژه پتر پر
خریــدار  ادعا می شــود کــه رونــد اجرایی 
پتروپالایشگاه شهید ســلیمانی از فروردین آغاز 
شــده اما هیچ اطلاعاتی مبنی بر چگونگی روند 

احداث این پروژه وجود ندارد.
 با روی کار آمدن دولت ســیزدهم وعده ساخت 
پترو پالایشــگاه شهید ســلیمانی آن هم طی دو 
سال داده شد؛ وعده ای که با اتمام دولت سیزدهم 
و آغاز به کار دولت چهاردهــم همچنان ابهاماتی 
در روند ســاخت آن وجود دارد. در ابتدا عملیات 
اجرایی ایــن پترو پالایشــگاه در ۴ فــاز تعریف 
شــد که یک فاز شــامل احداث یوتیلیتی، دو فاز 
شــامل احداث واحدهای فرایندی و یک فاز نیز 
برای احداث واحد پتروشیمی بود. همچنین ۷۰ 
درصد از محصولات این واحد سوخت و ۳۰ درصد 

آن محصولات شیمیایی است.
در این بین بــه گفته جلیل ســالاری مدیرعامل 
شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی وقت، 
قرار بود عملیات اجرایی پتروپالایشــگاه شهید 
ســلیمانی با ظرفیت ۳۰۰ هزار بشــکه نفت خام 
سنگین و با ســرمایه گذاری بیش از ۱۰ میلیارد 

دلار در فروردین ماه سال ۱۴۰۲ آغاز شود.
رســیدن به عملیات اجرایی این پالایشگاه ۲ سال 
زمان برده و آنطور که ســالاری تاکید داشت قرار 
بود که با ســرمایه گذاری ۹ میلیــارد یورویی این 
پروژه تا ۵ سال آینده تکمیل شود، اگرچه سالاری 
در رابطه با عملیات اجرایی این پالایشــگاه گفته 
بــود: »عملیات اجرایی پتروپالایشــگاه شــهید 
ســلیمانی در همین فصل بهار آغاز خواهد شد.« 
اما نه تنها این پروژه تا پایان خرداد ســال گذشته 
به مرحله اجرا نرســید بلکه دوم فروردین بود که 
خبر از آغاز عملیات اجرایی پتروپالایشگاه شهید 
ســلیمانی در سال ۱۴۰۳ منتشر شــد و سالاری 

با اشــاره به پیگیری اختصاص ۴۰ درصد از سود 
واحدهای پالایشــی به طرح های توســعه ای در 
سال ۱۴۰۲ گفت که »حرکت از سوخت محوری 
به سمت ســودمحوری و تکمیل زنجیره ارزش در 
صنایع پالایشی از جمله اهداف توسعه این صنعت 
در دولت ســیزدهم بوده اســت که در طرح های 
تازه پالایشــی از جمله پتروپالایشــگاه شــهید 
ســلیمانی، با تغییر الگوی فرایندی و اســتفاده 
از ظرفیت شــرکت های دانش بنیــان، تولید ۲۸ 
درصدی محصولات پتروشیمی در حوزه زنجیره 
پایین دست مدنظر قرار گرفته است.«او در تشریح 
وضعیت پیشــرفت پروژه احداث پتروپالایشگاه 
شهید سلیمانی گفته بود که »مجمع سهامداری با 
حضور صندوق ها، بانک ها و هلدینگ خلیج فارس 
تشــکیل شــده و نزدیک به ۲۰۰ هکتار زمین در 
بندرعباس نیز اســتحصال شده است. افزون بر آن 
مجوزهای زیســت محیطی و پدافنــد غیرعامل 
اخذ و مطالعات بنیادی طرح نیز آغاز شــده است. 
همچنین واحدهــای تحت لیســانس این پروژه 
تعیین تکلیف شــده اســت و امیدواریم از ابتدای 
سال ۱۴۰۳، مراحل عملیات اجرایی را آغاز کنیم.«

تغییر سهامداران نتیجه بخش بود؟
در این بین سال گذشته بود که سهم ۳۰ درصدی 
پترو پالایشــگاه شــهید ســلیمانی به هلدینگ 
خلیج فارس رســید و این مجموعه سهام دار پترو 
پالایشگاهی شد که از ابتدای دولت سیزدهم قرار 
بود طی دو ســال به ثمر برس. این پتروپالایشگاه 
طرحی ۳۰۰ هزار بشــکه ای به عنوان نخستین 
پــروژه صنعت نفــت در حوزه تلفیــق پالایش و 
پتروشیمی اســت که هدف از احداث آن، ایجاد 
ارزش افــزوده و جلوگیــری از خام فروشــی در 

جهت هم ســویی با نگاه دولت و پیش بینی سند 
تحول است.دیگر سهامداران این پترو پالایشگاه 
صنــدوق بازنشســتگی صنعت نفت )شــرکت 
ســرمایه گذاری اهداف( بــا ۱۵ درصــد، بانک 
ملی )گروه توســعه ملی( با ۱۵ درصد، بانک رفاه 
)شرکت آینده ســازان رفاه پردیس( با ۱۵ درصد، 
بانک تجارت و ملت هرکدام با ۷.۵ درصد ســهم 
به عنوان اعضای نهایی ترکیب سهامداران هستند 
و سهم شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 

نفتی نیز ۱۰ درصد است.
در آن زمان ســالاری معاون وزیر نفــت در امور 
پالایش در تشــریح دلایل تأخیر در آغاز عملیات 
اجرایی پروژه بیــان کرده بود که »مســیر ثبت 
شرکت به دلیل نیاز به مجوز شورای پول و اعتبار 
برای پرداخت قدرالسهم بانک ها به عنوان سرمایه 
اولیه، دچار مشکل شده بود، بنابراین درخواست 
ما به بانک مرکزی و شــورای پــول و اعتبار برای 
اعطای مجوز به بانک های ســهامدار پروژه ارائه 
شــد که این مرحله نیز با فرایندی زمان بر نهایی 

و مجوز دریافت شد.«

پروژه پتروپالایشگاه شهید سلیمانی 
ناترازی بنزین را جبران می کند؟

یکــی از مهمتریــن دلایل احــداث ایــن پترو 
پالایشــگاه تأمیــن ســوخت و بنزیــن و حتی 
جلوگیری از واردات بنزین اســت. شــاید برای 
همین اســت که طی ســال های اخیــر دبیرکل 
انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پالایش کشــور 
در رابطه با نزدیک شــدن مقــدار تولید و مصرف 
بنزین به یکدیگر ابراز نگرانی کرده و در این راستا 
گفته بود: »بهینه سازی مصرف سوخت در کشور 
باید در دســتور کار قرار گیرد و خودروسازها نیز 

باید در این باره اهتمام ورزند.«
عاشوری سیاست اتخاذشــده از سوی دولت برای 
احداث پتروپالایشگاه های جدید را مثبت ارزیابی 
کرده و گفته بود: در صورتی کــه احداث و تأمین 
اعتبار و سرمایه گذاری پترو پالایشگاه ۳۰۰ هزار 
بشکه ای شهید ســلیمانی و طرح مروارید مکران 
و افزایش ظرفیت ۱۵۰ هزار بشــکه ای پالایشگاه 
به ســرعت در دســتور کار قرار بگیرد، در زمینه 
جبران فاصله تولید و مصــرف امیدبخش خواهد 
بود.بــه گفته عاشــوری، ظرفیت تولیــد تکمیل 
است و بیشــتر از این نمی توانیم افزایش دهیم و 
اگر مصرف همچنان روند افزایشــی داشته باشد 
و سیاســت های کنترل مصرف در دستور کار قرار 
نگیرد، ابتدای سال ۱۴۰۲، قطعاً واردکننده بنزین 
خواهیم شــد و این پیش بینی ها درســت از آب 
درآمد چرا که از سال گذشــته تا کنون با ناترازی 
بنزین دســت و پنجه نرم می کنیم و حتی به گفته 
برخی از کارشناسان از سال گذشته تبدیل به وارد 
کننده بنزین شدیم و ۶ میلیارد دلار برای واردات 
بنزیــن در نظر گرفته شــده اســت در حالی که 
سال گذشــته ۴ میلیارد دلار بود که نشان دهنده 
افزایش ناترازی بنزین اســت که ســال به ســال 
بیشــتر می شــود و ایران هفتمین کشور مصرف 
کننده انرژی در جهان اســت و ۶ میلیارد دلاری 
که به واردات بنزین اختصــاص پیدا کرده معادل 
صادرات میعانات نفتی دو ماه ســال اســت یعنی 

یک ششم درآمد نفتی سال را بنزین وارد کنیم.

سرنوشت نا معلوم پتروپالایشگاها
ســاخت پالایشــگاه و پترو پالایشــگاه همواره 
مشــقت هایی را به همراه داشته است و طرح های 
بر زمین مانــده ای نیز وجــود دارد کــه به نظر 

می رسد ساخت پتروپالایشــگاه شهید سلیمانی 
هم در زمره طرح هــای بر زمین مانده باشــد؛ به 
عنوان مثال طــرح احداث پالایشــگاه آناهیتا با 
ظرفیت تولید ۱۵۰ هزار بشــکه ای که با گذشت 
۱۷ ســال خبری از احداث آن نیســت. محل این 
پالایشگاه در اســتان کرمانشــاه و کیلومتر ۱۵ 
اتوبان کرمانشــاه-همدان, در زمینی به مساحت 
۵۷۱ هکتار می باشــد. اکنون برای ســاخت آن 
به ۱۰۰ هزار میلیــارد تومان اعتبار لازم اســت. 
پالایشــگاه بهمن گنو از دیگر طرح های بر زمین 
مانده است که قرار بود با ظرفیت کامل ۳۰۰ هزار 
بشکه در روز قرار بر آن بود که در بندرعباس جنب 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس احداث شود. از دیگر 
پالایشــگاه هایی که در حد حرف باقی مانده اند و 
اطلاعاتی از چگونگی این پروژه ها در دست نیست 
طرح پالایشــگاه خوزستان و پالایشــگاه پارس 
است که در سکوت خبری به ســر می برند، علی 
زیار قائم مقام مدیرعامل شرکت پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی سال گذشــته در رابطه با این 

پالایشگاه ها به خبرنگار مهر گفته بود »پالایشگاه 
خوزستان طرحی اســت که زنگنه مجوز خوراک 
آن را ابطال کرد و مجدد مجــوز خوراک آن احیا 
شد. این پالایشــگاه ظرفیت ۱۸۰ هزار بشکه ای 
نفت خام فوق ســنگین و در منطقــه آزاد اروند 
قرار دارد که مقدمات اولیه آن مانند لایسنس ها 
و مجوزهای لازم انجام شــده و در مرحله جذب 
ســرمایه گذاری قرار دارد که در حــال مذاکره با 
سرمایه گذاران هســتیم. این پروژه پس از جذب 

سرمایه وارد فاز اجرایی می شود.«
بر اساس این گزارش اگرچه فروردین ماه سالاری 
از آغاز عملیات اجرایی پروژه شــهید ســلیمانی 
خبر داد، امــا همچنان موضوعاتــی در هاله ای از 
ابهام قرار دارد و مشــخص نیست سهامداران چه 
نقشــی در این طرح ایفا می کنند به عنوان مثال 
هلدینگ خلیج فارس به عنوان یکی از بزرگترین 
مجموعه های پتروشیمی و ســهام دار عمده این 
طرح در رابطه با چگونگی روند این طرح حاضر به 

پاسخگویی نشد.

 آیا افزایش قیمت دلار روی تورم اثر ندارد؟

دوئـل دلار با سفره مـردم
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سایه تاریک مسکن بر زندگی کرایه نشین ها
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حکمرانی و مالکیت دولتی، چالش های اساسی 

نظام بانکی

براساس تازه ترین گزارش ماهانه اوپک
ایران صدرنشین افزایش تولید نفت اوپک
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 قصه یک جشنواره زیبا
»جشــنواره کهن آواهای تنبور« یک اتفاق   حیدر کاکی، پژوهشگر، مدرس
مهم فرهنگی موسیقایی است که از ســال ۱۳۹۶ هر ساله در روستای بانزلانی 
واقع در شهرستان دالاهو استان کرمانشاه در خانه تنبور در کنار دریاچه زیبای 
ســد آزادی با منظره های دل انگیز، مردمان خون گــرم و مهمان نواز، حضور 
هنرمندان پیشکسوت و نامی کشــور و میزبانی هنرمند بزرگ دیارمان استاد 

علی اکبر مرادی، بانی و سازنده خانه  تنبور برگزار می شود.
پس از گذشت هشت ســال جشــنواره کهن آواهای تنبور حالا دیگر جزیی از 
فرهنگ موســیقایی منطقه شده  اســت و مردم هر ســاله بی صبرانه منتظر 
برگزاری این مراســم هســتند و از راه های دور و نزدیک خود را به خانه تنبور 

می رسانند.
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شناسه آگهی: 1799148

نقل و انتقال لنج باری
 به شماره ثبت 13098 - بندرعباس

)نوبت سوم(

 به استناد رونوشت سند شماره 108481 مورخ 1403/04/30  با 
 5 رسمي  اسناد  دفتر   140311455741000022 سند  شناسه 
بندرعباس خانم آمنه ملاحی کلاهی فرزند علی تمامی شش دانگ 
سهام خود در مالکیت لنج باری  به شماره ثبت 13098 - بندرعباس 

را به  خانم آمنه محمدی فرزند محمد انتقال قطعي داده است.
مراتب به استناد ماده 25 قانون دریایی ایران 

آگهی می گردد.
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 آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای  ) نوبت اول( آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای  ) نوبت اول(

الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی:  الکترونیکی از طریق درگاه سامانه تدارکات   بدیهی است کلیه فرآیند برگزاری مناقصه 
WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد و به پیشنهاد های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه 
گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند. مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات 

بیشتر به سایت WWW.SPGC.IR مراجعه و یا با شماره  تلفن کارشناس خرید: )7273-7344-7343-7336-0773231( تماس 
حاصل فرمایند.                                                               تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/25 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/07/28
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سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری خبر داد

 فرود اشتباه یک خلبان به علت کاهش دید 
در گروزنی روسیه

سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری، پرواز در شــرایط دید کم در گروزنی را 
عامل اشــتباه خلبان عنوان کرد و گفت: کمیســیون های ایمنی هواپیمایی دو 

کشور در تعامل برای بازگشت هواپیما به تهران هستند.
جعفر یازرلو سخنگوی سازمان هواپیمایی کشــوری، گفت: روز )دوشنبه، ۲۳ 
مهر( پرواز شرکت هواپیمایی ماهان با ۵۸ سرنشین از فرودگاه امام خمینی )ره( 

تهران به مقصد شهر گروزنی چچن روسیه به پرواز در آمد.
وی ادامه داد: شــواهد موجود نشــان می دهد که پرواز با کاهش دید، سبب 
شــد تا هواپیما در باند اشــتباه فرودگاه مقصد فرود آیــد و در اثر این حادثه 
خسارتی به هواپیما و مســافران وارد نشد و همه مسافران ســالم هواپیما را 

ترک کردند.
یازرلو خاطرنشان کرد: هم اکنون کمیســیون های ایمنی هواپیمایی دو کشور 
در حال بررسی موضوع و تعامل برای بازگشت هواپیما به تهران هستند و پس از 
بررسی های لازم و با ابلاغ اقدامات اصلاحی به شرکت هواپیمایی ماهان از تکرار 

چنین خطاهایی پیشگیری شود.

صفحه 3

سخنگـوی دولت :

وی داخلی  وی داخلی از تولید خودر از تولید خودر
حمایت می کنیمحمایت می کنیم
موضوعات فرهنگی با زور و باید عملی نمی شودموضوعات فرهنگی با زور و باید عملی نمی شود

در نیمه نخست امسال ثبت شد



وشان سنگ تمام گذاشتند تهرانی ها در تشییع سرلشکر شهید نیلفر

سخنگوی دولت :

وی داخلی حمایت می کنیم از تولید خودر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه     25 مهر 1403    شماره 1706

فایننشال تایمز:
 آمریکا نمی تواند همزمان به اوکراین و تل آویو 

سلاح صادر کند
یک روزنامه انگلیســی به کمبــود تجهیزات جنگــی در ارتش رژیم 
صهیونیســتی اذعان کرد.روزنامه انگلیسی فایننشال تایمز اذعان کرد 

که رژیم صهیونیستی به زودی شاهد کمبود موشک خواهد بود.
در ادامه این گزارش آمده اســت، آمریکا نمی تواند همزمان به تل آویو و 

اوکراین با همان میزان و سرعت قبل، سلاح ارسال کند.
روزنامــه »هاآرتص« نیز روز گذشــته گــزارش داد کــه ارتش رژیم 
صهیونیســتی وارد مرحله جدیدی از »صرفه جویی« شــده و به دلیل 
کاهش ذخایر مهمات، اســتفاده از گلوله های توپ و دیگر تســلیحات 

جنگی را تنها با تأیید فرماندهان ارشد مجاز کرده است.
این روزنامه می گوید ارتش این رژیم اخیراً سطح فرماندهی مجاز برای 
تأیید استفاده از سلاح های ســنگین، مانند گلوله های توپ، را افزایش 
داده و دلیل این امر کاهــش ذخایر مهمات و محدودیت هایی اســت 
که کشــورهای جهان بر صادرات ســلاح به رژیم صهیونیستی اعمال 

کرده اند.

المیادین گزارش داد
 وارد آمدن ضربه مهلک دیگر به اقتصاد

 رژیم صهیونیستی
لغو گســترده پروازهای خارجی به اراضی اشــغالی ضربــه اقتصادی 
دیگری به رژیم صهیونیســتی در بحبوحه جنگ کنونــی وارد آورده 

است.
به نقل از المیادین، نشــریه صهیونیستی گلوبس در گزارشی نوشت که 
بعد از تلاش های سران تل آویو برای قانع کردن آژانس های هواپیمایی 
اروپایی با هدف عدم لغو پروازهای خود به اراضی اشغالی تا پایان اکتبر 
جاری، بســیار از این آژانس ها هنوز درخواســت رژیم صهیونیستی را 
نپذیرفته اند.در این گزارش آمده است: شرکت هواپیمایی مجارستانی 
با نام » Wizz Air« تمام پروازهای خود را تا ۲۳ اکتبر جاری و شرکت 

لهستانی » LOT« نیز پروازهای خود را تا ابتدای نوامبر لغو کرده اند.
گلوبس اضافه کرد که یک شــرکت هواپیمایی یونانی با ســهامداران 
صهیونیســت که قرار بود پروازهای خود را از ســر بگیرد نتوانست این 

کار را انجام دهد.

شــرکت ایر اروپا تا ۲۱ ماه جاری و خطوط هواپیمایی فرانسه تا ۲۲ ماه 
جاری پروازهای خود را به اراضی اشــغالی لغو کرده اند. در این گزارش 
تاکید شده است که بعد از گذشــت شش ماه از وعده صادق ۱ که توسط 
ایران انجام شــد هنوز مشخص نیســت که شــرکت های هواپیمایی 

خارجی به اراضی اشغالی برگردند.

قالیباف در دیدار رئیس مجلس عراق:
 ساختار جبهه مقاومت همچنان مقتدرانه

 فعال است
رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: با همه آســیب هایی که رژیم 
صهیونیســتی به حزب الله زده و رهبران آن را به شــهادت رسانده، اما 

ساختار جبهه مقاومت همچنان مقتدرانه فعال است.
 محســن المندلاوی رئیس موقت مجلس عراق بــا محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس شــورای اســلامی دیدار و گفتگــو کرد.قالیباف در این 
دیدار، با تأکید بر اینکه شرایط در خاورمیانه به ویژه برای جبهه مقاومت 
بسیار حساس است، گفت: لازم است که یک تحلیل دقیق، راهبردی و 
روشنی از شرایط امروز داشته باشــیم و به وظایف خود در این خصوص 

عمل کنیم و در این بین، دیپلماسی پارلمانی نیز بسیار مهم است.
رئیس مجلس شــورای اســلامی در ادامه با بیان اینکــه حوادث اخیر 
همچون ترور شــهید هنیه و شــهید نصرالله حوادث تلخی برای جبهه 
مقاومت بود، گفت: البته عملیات موشکی وعده صادق ۲ توانست مسیر 
جبهه مقاومت را در جهت درست قرار دهد ضمن اینکه دکترین نظامی 
اسرائیل از زمان عملیات طوفان الاقصی فرو ریخته و فلسفه بقای رژیم 

صهیونیستی زیر سوال رفته است.
وی در ادامه با بیان اینکه اســرائیل تصور می کرد بــا گنبد آهنین خود 
پدافندی درســت کرده که کشــورهای دیگر قادر به تهاجــم علیه او 
نیستند، عنوان کرد: آنها آخرین تکنولوژی های آمریکایی را در اختیار 
داشتند و تصور می کردند آنقدر تسلط اطلاعاتی دارند که هر کس از هر 
کجا قصد مورد هدف قرار دادن سرزمین های اشغالی را داشته باشد در 
بیرون از سرزمین هایش آنها را متوقف می کند و آخرین نقطه دکترین 
آنها این بود کــه همواره با دشــمنان خود در خارج از ســرزمین های 
اشغالی روبرو خواهد شــد اما در یک سال گذشــته تمام این هیمنه و 
طراحی ها فرو ریخت.قالیباف همچنین با بیــان اینکه از زمان عملیات 
طوفان الاقصی تاکنون جنگ شــدت یافته اما اســرائیل نتوانســته به 
هیچکدام از اهداف خود دست یابد، گفت: صهیونیست ها در این مدت 
کاری انجام دادند که هیچ ارزش نظامی ندارد و تنها یک جنایت به تمام 
معنا اســت و آن هدف قراردادن گروه های مردمی و ترور دسته جمعی 

مردم با سلاح های آمریکایی است.
وی با تاکید بر اینکه رژیم صهیونیســتی ترور دسته جمعی غیرنظامی 
و ترور دولتی را دنبال می کند، گفت: الان حداقل یک ماه اســت رژیم 
صهیونیستی در جنوب لبنان تلاش می کند تا فقط یک متر وارد خاک 
این کشور شود اما با همه آسیب هایی که به حزب الله زده و رهبران آن را 
به شهادت رسانده است اما ســاختار جبهه مقاومت همچنان مقتدرانه 

فعال است و دیدیم که چگونه مقتدرانه حیفا را هدف قرار می دهد.
قالیباف در ادامه تاکید کرد: ما باید بــه مردم جنوب لبنان به ویژه جمع 
زیادی که در حال حاضر آواره هستند کمک کنیم و اقلام اساسی به آنها 
برسانیم. در جریان سفری که به بیروت داشــتم متوجه شرایط بسیار 
سخت آنها شدم و این وظیفه ما و همه کشــورهای اسلامی را سخت تر 

می کند.

تمجید رئیس مجلس عراق از سفر قالیباف به بیروت
محســن المندلاوی نیز در این دیدار گفت: شما ســفر خیلی خوبی به 
لبنان داشــتید به ویژه اینکه هدایت هواپیمای خود به سمت بیروت را 
شخصاً به عهده گرفتید که همه دنیا از این حرکت شما غافلگیر شدند. 
در گذشــته ما به شــما افتخار می کردیم اما این بار افتخار ما نسبت به 
شما مضاعف شده چرا که برای کمک رســانی به لبنان خودتان شخصاً 

هدایت هواپیما را بر عهده گرفتید.
رئیس مجلس عراق در ادامه با بیان اینکه شــرایط امروز منطقه بسیار 
خطرناک و حساس اســت، عنوان کرد: پیشــنهاد دادیم نشست فوق 
العاده ای در ســطح اتحادیه پارلمان های عربی تشکیل شود که در این 
خصوص با الجزایر صحبت کردیم و این جلســه فوق العاده در ســطح 

پارلمان های عربی برگزار خواهد شد.

تریبون

 مدیر منطقه ای یک ســازمان بین المللی با اشــاره به 
رنج ها و مشــکلات کودکان در نواز غزه گفت که اوضاع 

این منطقه شبیه به اعماق جهنم است.
جرمی استونر، مدیر منطقه ای ســازمان »کودکان را 
نجات دهیــد« در اظهاراتی گفــت: در نتیجه جنگ 
نسل کشــی )رژیم( اســرائیل اوضاع غزه اکنون شبیه 
به اعماق جهنم شده اســت.وی تاکید کرد: مردم غزه 
از ۲ هفته پیش از غذا محروم شــدند و بــه طور مداوم 
درحال بمباران شدن هســتند و نمی توانند منطقه ای 
که در آن هســتند را ترک کنند. به دلیل نبود ابزارهای 
اساسی زندگی برای گودکان، دســتورهای تخلیه به 

دستورهای اعدام تبدیل خواهد شد.
مدیر منطقه ای این ســازمان بین المللی افزود: اکنون 
پرســش هایی درخصوص اهداف نظامی در راســتای 
قتل کودکان مطرح است و خســارت ها و آسیب های 

جانبی توجیهی برای کشتن کودکان نیست.

جرمی اســتونر همچنین گفت که علیرغم 
وجود خطر بمباران، دور دوم زدن واکســن 

فلج اطفال در دیرالبلح آغاز شده است.
وی تاکیــد کرد: جنــگ به طور مســتقیم 
کودکان را هدف قرار می دهــد و نبود آتش 
به مشکلات و رنج های مردم پایان نمی دهد 

بلکه آن ها را به تعویق می اندازد.
دفتر حقوق بشــر ســازمان ملل متحد روز گذشــته 
)دوشنبه( اعلام کرد که از حملات هوایی ۱۰ روزه رژیم 
اسرائیل به شــمال غزه که منجر به گرفتاری ده ها هزار 

غیرنظامی بدون آذوقه و آب شده، وحشت زده است.
این دفتر ســازمان ملل متحد گفت: »در سایه تشدید 
خصومت ها در سراســر خاورمیانه، به نظر می رسد که 
ارتش اســرائیل به دنبال مســدود کردن کامل شمال 
غزه از سایر این منطقه اســت و با بی توجهی مطلق به 
جان و امنیت غیرنظامیان فلســطینی دست به تجاوز 

می زند«.دفتر حقوق بشر سازمان ملل افزود: 
گزارش هایــی دریافت کردیم که ســربازان 
اسرائیلی تپه های شنی را در نقطه ای کلیدی 
ایجاد کردند و عملًا غزه شــمالی را مسدود 
کرده و به سوی کسانی که قصد فرار داشتند، 
شــلیک کردند.»فیلیپ لازارینی« کمیسر 
آژانــس امدادرســانی و کاریابــی آوارگان 
فلســطینی )آنروا( اعلام کرده که نظام بهداشــت در 

شمال نوار غزه تقریبا به طور کامل فرو پاشیده است.
او با اشاره به محاصره شــمال نوار غزه توسط نظامیان 
رژیم اســرائیلی گفته اســت که بیش از ۴۰۰ هزار نفر 

همچنان در شمال غزه در محاصره هستند.
وزارت بهداشت غزه اعلام کرده است که با گذشت ۱۰ 
روز از محاصره شمال نوار غزه توسط اسرائیل شماری 
از شهدا و زخمی ها در خیابان ها و زیر آوار مانده و امکان 
بیرون آوردن پیکرهای شــهدا و نجات زخمی ها از زیر 

آوار وجود ندارد.
طبق اعــلام وزارت بهداشــت غــزه، رژیم اشــغالگر 
قدس از ورود واحدهــای خون از جنوب نــوار غزه به 
بیمارستان های شمال این منطقه جلوگیری می کند و 
پس از تلاش های مستمر، تنها مقادیر کمی سوخت به 

بیمارستان کمال عدوان ارسال شد.
در همین ارتباط ارتش رژیم اشــغالگر بامداد دوشنبه 
مرتکب دو مورد کشــتار در مرکز نوار غزه شد؛ جنایت 
اول در مدرســه المفتی رخ داد که در نتیجه آن ۲۲ نفر 
شــهید و ۸۰ نفر دیگــر مجروح شــدند و جنایت دوم 
بمباران حیاط بیمارســتان الاقصی است که در نتیجه 
آن چادرهــای آوارگان آتش گرفت و بر اثــر آن ۴ نفر 
شهید و ۴۰ نفر دیگر مجروح شدند و اوضاع برخی از آن 
ها وخیم است.در نتیجه جنایت های بامداد امروز سه 
شنبه رژیم صهیونیســتی در نوار غزه نیز ۳۳ شهروند 

فلسطینی به شهادت رسیدند.

بین الملل

خریدار   مراســم تشییع ســردار رشید و 
اندیشمند، سرلشکر پاســدار شهید عباس 
نیلفروشان مستشار عالی جمهوری اسلامی 
ایران در لبنان با حضور مسئولین لشکری و 
کشوری، خانواده شهدا و جمعی از مردم در 

میدان امام حسین )ع( تهران برگزار شد.
مراســم تشــییع سرلشکر پاســدار شهید 
عباس نیلفروشان مستشار عالی کشورمان 
در لبنان روز سه شــنبه ۲۴ مهر ماه ساعت 
۸:۳۰ دقیقه صبح در میدان امام حســین 
)ع( تهران آغاز شــد و مســعود پزشکیان 
رئیــس جمهور، ســردار اســماعیل قاآنی 
فرمانده نیروی قدس ســپاه، سردار حسین 
سلامی فرمانده کل ســپاه، حجت الاسلام 
غلامحســین محســن اژه ای رئیــس قوه 
قضاییه، سردار محمد پاکپور فرمانده نیروی 
زمینی سپاه ، ســردار علی فدوی جانشین 
فرمانده کل ســپاه، ســردار عزیز جعفری 
فرمانده سابق سپاه، سردار محمدرضا نقدی 
معاون هماهنگ کننده ســپاه، سردار ایرج 
مســجدی معاون هماهنگ کننده نیروی 
قدس سپاه ، ســردار قاسم رضایی جانشین 

فرماندهــی فراجا، محمــد جعفر منتظری 
رئیس دیوان عالی کشــور، ســردار حسن 
حسن زاده فرمانده ســپاه محمد رسول الله 
تهران بزرگ و محمد مخبر مشاور و دستیار 

رهبر انقلاب در این مراسم حضور دارند.
مردم همیشــه در صحنه تهــران با حضور 
در میدان امام حســین)ع( منتظر آغاز این 
مراسم بودند، در ســاعت ۸:۲۰ دقیقه پیکر 
شهید نیلفروشان وارد جایگاه شد و مردم در 
کنار جایگاه جمع شــده و مشغول عزاداری 
شدند، مردم با اهدای شاخه های گل از پیکر 
شهید نیلفروشان اســتقبال کردند، جمعی 
از مردم نیز حلقه و انگشــتر خود را با پیکر 

شهید تبرک کردند.
حــاج محمود کریمــی، ســید مجید بنی 
فاطمه و ســید محمود علوی در این مراسم 
به مدیحه ســرایی پرداختنــد، زمانی که 
محمود کریمی پشــت تریبون قرار گرفت 
گفت: دشــمن از جامعه ای که یک دســت 
باشــد، می ترســد؛ الحق و الانصاف ســفر 
رئیس مجلســمان دیدنی و ســتودنی بود، 
موضع گیری های شفاف رئیس جمهور نیز 

واقعاً ســتودنی اســت.مردم در این مراسم 
پرچم های جمهوری اســلامی، حزب الله و 
فلســطین همچنین پلاکاردهای مرگ بر 
آمریکا، تا آخر ایســتاده ایم، عکس هایی از 
رهبر معظم انقلاب، ســید حسن نصرالله و 

شهید نیلفروشان در دست دارند.
مردم حاضــر در میدان با مشــت های گره 
کرده شــعارهای مــرگ بر آمریــکا، مرگ 
بر اســرائیل و مرگ بر صهیونیست سر می 

دهند.
همچنین مراسم وداع در روز چهارشنبه در 
اصفهان، تشییع و خاکســپاری بعدازظهر 
پنجشــنبه ۲۶ مهر مــاه در اصفهان برگزار 

شود.
مراسم تشــییع و طواف سرلشــکر پاسدار 
شــهید عباس نیلفروشــان مستشار عالی 
جمهوری اســلامی ایــران در لبنــان روز 
دوشــنبه ۲۳ مهر ماه پــس از انتقال پیکر 
مطهر شــهید، در شــهرهای نجف، کربلا 

برگزار شد.
 بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم غاصب 
صهیونیســتی روز جمعه ۶ مهر امســال به 

پشــتوانه حمایت های آمریکا از مقر اصلی 
سازمان ملل متحد در نیویورک دستور ترور 
سیدحسن نصرالله دبیرکل حزب الله لبنان 

را صادر کرد.
در نتیجــه این دســتور، هواپیماهای رژیم 
صهیونیســتی شــامگاه جمعــه محلات 
مســکونی محله »حاره حریک« در ضاحیه 
بیروت را بشــدت و به صورت پیاپی بمباران 

کردند، برخــی منابع رژیم صهیونیســتی 
اعلام کردنــد که حمله بــه ضاحیه جنوبی 
بیروت با هشــت الی ۱۲ جنگنــده در آن 
واحد انجام و از بمب های سنگرشکن ۲ هزار 

پوندی آمریکایی استفاده شده است.
در ایــن حمــلات، مجاهدانــی همچون 
سیدحسن نصرالله دبیرکل حزب الله لبنان 

و سردار نیلفروشان به شهادت رسیدند.

 اوضاع غزه شبیه به اعماق جهنم است

خریدار  ســخنگوی دولت گفــت: بنا بر 
تصمیــم هیات دولــت و بــرای حمایت از 
خانواده کارگران جانباخته طبس مقرر شد 
وزارت راه و شهرســازی یک واحد مسکونی 
به خانواده معــزز ایشــان در منطقه محل 
ســکونت اهدا و با پیگیری های وزارت کار 
بعد از اجرای رونــد انحصار وراثت مبلغ یک 
میلیــارد و ۲۰۰ میلیون تومــان به تمامی 

خانواده ها تعلق گیرد.
فاطمه مهاجرانی روز ســه شنبه در نشست 
خبری هفتگــی خود در محل ســاختمان 
کوثر نهاد ریاســت جمهوری گفت: گرامی 
مــی داریم یــاد و خاطره ســردار شــهید 
نیلفروشــان را که هم اکنون مراسم وداع با 
پیکر ایشــان درحال برگزاری است و تلاش 
های مجدانه ایشــان را در راه حفظ حقوق 

مردم لبنان و جریان مقاومت ارج می نهیم.
وی افــزود: در ابتدا می خواهــم مجموعه 
اقداماتی کــه در هیات دولت بــرای التیام 
نهادن بر زخم خانواده  جان باختگان معدن 
طبس اندیشیده شده را اعلام کنم، هر چند 
هیچ کدام از این موارد فقــدان این عزیزان 
را بــرای خانواده ها جبــران نخواهد کرد و 
این اقدامات تنها ممکن است اندکی تسلی 

بخش باشد و کمی از رنج آنها بکاهد.
وی ادامــه داد: بنا به تصمیــم هیات دولت و 
برای حمایت از خانواده کارگران جان باخته 
مقرر شــد وزارت راه و شهرسازی یک واحد 
مســکونی به خانواده معزز ایشان در منطقه 
محل ســکونت اهــدا نمایــد، همچنین با 
پیگیــری هــای وزارت تعــاون کار و رفاه 
اجتماعی بعد از اجــرای روند انحصار وراثت 
مبلغ ۱ میلیــارد و ۲۰۰ میلیــون تومان به 
تمامــی خانواده های جان باختــگان تعلق 
خواهد گرفت.مهاجرانی تصریح کرد: ضمن 
این که با ترتیبات اتخاذ شده از سوی وزارت 
کار از پایان همیــن ماه مســتمری ماهانه 
خانواده های جانباختگان دایر خواهد شــد، 
در بحث بخشودگی دیون و تسهیلات بانکی 
درگذشتگان نیز رایزنی هایی با       بانک های 
مربوطه صورت گرفته که ان شاءلله بتوان آن 
ها را شامل بخشودگی قرار داد تا شاید اندکی 
از آلام این عزیزان بکاهــد.وی تصریح کرد: 
بنده یکبــار دیگر از طــرف دولت جمهوری 
اســلامی ایران، فاجعه معدن طبــس را به 
خانواده ها و بازماندگان این واقعه تســلیت 
میگویم و مراتب تاســف و تأثر عمیق خود را 

بابت این ضایعه دردناک ابراز می کنم.  

 از سفر شجاعانه آقایان عراقچی 
و قالیباف به لبنان تقدیر می کنم 

وی گفت: نکته مهم بعدی تجلیل و قدردانی 

از سفر شجاعانه آقایان عراقچی وزیر محترم 
امورخارجــه و قالیبــاف رئیــس مجلس 
شورای اســلامی به بیروت در هفته گذشته 
اســت که با وجود تهدیــدات رژیم غاصب 

صهیونیستی؛ انجام شد.
فاطمه مهاجرانی در پاسخ به سوالی درباره 
اهداف سفر عباس عراقچی وزیر امور خارجه 
کشــورمان، با تاکید بر اینکه نسل کشی در 
غزه یک تراژدی تمام عیار انســانی اســت، 
گفت: جمهوری اسلامی تمام تلاش خود را 
می کند که شــاهد کاهش آلام مردم غزه و 
جنوب لبنان باشــیم و امیدواریم که شاهد 
ایــن امر باشیم.ســخنگوی دولــت افزود: 
جمهوری اسلامی ایران از هرگونه پیشنهاد 
صلحی که وضعیــت منطقــه را بهتر کند 
حمایت می کنیم و ایران قطعا در دستیابی 

به صلح تلاش فعالی خواهد داشت.

 موفقیت تیم فوتبال خاتون بم
 مهاجرانی تصریح کرد: در روزهای گذشته 
تیم فوتبــال »خاتون بم« هم موفق شــد 
در جمع ۸ تیم برتر فوتبال زنان آســیا قرار 
بگیرد. این موفقیت را به بازیکنان و مربیان 
این تیم و به جامعه ایران اســلامی به ویژه 
زنانو دختــران این مرز و بوم و همه دســت 

اندرکاران ورزش کشور تبریک می گویم.
 

خبر خوب جایزه یک انجمن
 محیط زیستی

 ســخنگوی دولت اعلام کرد: این هفته خبر 
خوب دیگری نیز داشــت که چشم و دل ما 
را روشــن کرد. یک انجمن محیط زیستی 

در کازرون اســتان فــارس از میــان ۶۰۰ 
انجمن از ۱۰۲ کشور موفق به کسب جایزه 
»Equator Prize« یا »جایزه استوا« شد. 
به این انجمن و مدیــران محترم و پرتلاش 
آن تبریک میگوییــم و آرزوی موفقیت روز 

افزون برای ایشان مسئلت داریم.
وی تصریــح کــرد: در هفتــه گذشــته، 
اصلی ترین کار دولت بحث و بررسی درباره 
کلیات لایحــه بودجه ۱۴۰۴ بوده اســت. 
دولت با جلسات فشرده صبح و بعد از ظهر، 
بررسی کلیات لایحه بودجه و احکام مربوط 
به بخش های مختلف را در دستور کار خود 
قرار داده اســت.وی گفت: امیدواریم دولت 
طبق برنامه ریزی بتوانــد در موعد مقرر ماه 
لایحه بودجه ۱۴۰۴ را تقدیم مجلس کند. 
به هر حال رویکردهــای اقتصادی دولت در 
لایحه بودجه متجلی خواهد بود و امیدواریم 
لایحه بودجه با همکاری مجلس با کمترین 
تغییرات به تصویب مجلس برسد و دولت با 
یک برنامه منضبط بتواند سال آینده کشور 

را اداره کند.

از تولید خودروی داخلی 
حمایت می کنیم

ســخنگوی دولــت با تاکیــد بــر اصل بر 
حمایت از تولید خــودروی داخلی، تاکید 
کرد: نبایــد فراموش کنیم کــه مردم ایران 
باید حق داشــته باشــند که  خودروی غیر 
داخلی ســوار شــوند.وی افزود: تجمعی از 
درخواســت واردات خودروهــای خارجی 
داریم با اینحال این فرآیند آغاز شده است. 
درباره خودروهای کارکرده بحث زیاد است 

که آیا با شــان مردم ایران همخوانی دارد یا 
نه؟ پاسخ این اســت که مطالبه این موضوع 
وجود دارد که خودروهای سه تا چهار سال 
کارگرده وارد شــود و دولت در حال برطرف 

کردن موانع است.

موضوعات فرهنگی با زور و باید
 عملی نمی شود

وی با تاکیــد بر ایــن که رویکــرد رئیس 
جمهور درباره موضوع حجاب مصرح است؛ 
گفــت: موضوعات فرهنگــی را نمی توان با 
زور جا انداخت. فرهنگ یک باور اســت اما 
نمی شود با باید جا انداخته شود.وی تاکید 
کرد: دولت، دولت وفاق است و موضوعات را 
همدلانه حل خواهیم کرد از سوی دیگر باید 
قانون مصالح کشور در آن لحاظ شده باشد و 
ضمانت اجرا شده باشــد.مهاجرانی با تاکید 
بر اینکه کار معلمی بــه صلاحیت های ویژه 
نیازمند اســت، گفت: با توجه به حساسیت 
ویژه برخی مشــاغل مثل معلمی، باید برای 
تربیت معلمان نیز ترتیبــات خاصی لحاظ 
شــود و لذا پرونده تعداد افرادی که شامل 
کد ۱۹ و ۵ شــده اند، در حال بررسی است 
و پیش بینی می شــود کــه ۵۰ درصد این 
عزیزان به محل تحصیل و خدمت بازگردند 
و در راســتای نیروی متخصص و متعهدی 

که نیاز کشور است، منشا خدمت باشند.
سخنگوی دولت در پاســخ به سوالی درباره 
رشد اقتصادی کشور گفت: بهبود وضعیت 
بهره وری و سرمایه گذاری خارجی موجب 

رشد اقتصادی می شود.
وی پیــش بینی کــرد که رشــد اقتصادی 

کشــور به ۴ درصد برســد و گفــت: برای 
دســتیابی بــه رشــد ۸ درصدی نیــاز به 
دلاری  میلیــارد   ۲۰۰ ســرمایه گذاری 
خارجی داریم و لذا تــلاش می کنیم تعامل 
با کشورهای همســایه، بهبود سیستم ها به 
منظور بهره وری بیشتر و ایجاد ظرفیت برای 
ســرمایه گذاران خارجی و داخلی، به رشد 

اقتصادی مورد نظر دست پیدا کنیم.
سخنگوی دولت در پاســخ به سوالی درباره 
روند انتخاب اســتانداران گفت: استاندار به 
عنوان بزرگترین نماینده دولت در هر استان 
است و حق طبیعی شهروندان است در این 

مورد نگران باشند.
وی افــزود: طبقــه روال انتخــاب وزرا و 
تشــکیل کارگروه هایی بــرای انتخاب، در 
انتخاب استانداران نیز این اتفاق تکرار شد، 
فعــالان اقتصادی، اصولگــرا و اصلاح طلب 
گزینه هایی را معرفــی و در نهایت انتخاب 

نهایی انجام می شود.
مهاجرانی تاکید کرد: به رای هیات وزیران 
و شاخص های وزارت کشــور اعتماد کنیم 
و افراد باید براســاس عملکرد خود ارزیابی 
شــوند، برای ارزیابی عملکرد اســتانداران 

هنوز کمی زود است.
وی ادامه داد: براساس یک قطعه کوتاه فیلم 
افراد را قضــاوت نکنیم بلکــه عملکرد این 

افراد را مدنظر قرار داشته باشیم.

حل موضوعات نیازمند همدلی و کار 
کارشناسی است

سخنگوی دولت در پاســخ به سوالی دیگر 
گفت: حل موضوعات نیاز بــه همدلی و کار 
کارشناســی از یک ســو و همدلی از سوی 
دیگر دارد و ان شــاءلله با کمــک یکدیگر 
وضعیت اقتصادی را به وضعیت قابل قبول 

برای مردم بازگردانیم.
وی افزود: آحاد جامعــه از افزایش قیمت ها 
رنج می برند و ایــن از موضوعات جدی برای 
دولت اســت که جلوی افزایش قیمت ها را 

بگیرد.
مهاجرانی تاکیــد کرد: تــورم نقدینگی و 
افزایــش قیمت موضوعاتی هســتند که به 
صورت سلسه وار به یکدیگر وابسته هستند 
و دولت ســعی در حل آنهــا دارد.وی ادامه 
داد: دولت به ایــن موضوعات به صورت تک 
عامل نــگاه نمی کند بلکه تــلاش می کند 
به صورت ریشــه ای و بنیادین بــه حل آنها 
بپردازد.ســخنگوی دولت تاکید کرد: وضع 
دولــت راجع به فیلترینــگ همان موضعی 
است که رئیس جمهور قبل از انتخابات اخذ 
کرد؛ موضع کاملًا شفاف است و فیلترینگ 

مضرات زیادی را ایجاد کرده است.
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در نیمه نخست امسال ثبت شد
خسارت قطعی برق به صنعت فولاد

بررسی ها نشــان می دهد که محدودیت های فزاینده برق که تا مهرماه 
هم ادامه داشــت، منجر به افت ۵.۷ درصدی تولید فولاد ایران در نیمه 
نخست سال شده است.کمبود برق یکی از موانع اساسی تولید فولاد در 
کشور در تابستان سال جاری بود. بدون شــک بسیاری از شرکت های 
فولادســازی به دلیل قطع برق به اهــداف خود در ۶ ماه ســال ۱۴۰۳ 
دست نیافتند. محدودیت های ناشی از قطع شدن برق برای واحدهای 
فولادسازی، با پیامدهای منفی همراه شد، یکی از این پیامدها کاهش 

میزان تولید و محقق نشدن اهداف این شرکت ها بوده است.
نکته قابل توجه آنکه با تعطیلی و کاهش تولیــد صنعت فولاد به دلیل 
قطع برق، هزاران شغل غیرمســتقیم که به واسطه فعالیت فولادسازان 
شــکل گرفته نیز به تعطیلی کشیده شــده و واحدهای پایین دست با 

آسیب جدی و خطر تعطیلی همراهمی شوند.
در همین راســتا نیز بررســی وضعیت تولید محصولات زنجیره آهن و 
فولاد ایران در نیمه نخست امسال نشــان می دهد که محدودیت های 
فزاینده برق که تا مهرماه هم ادامه داشــت، منجر به افت ۵.۷ درصدی 
تولید فولاد ایران شــده اســت.همچنین محدودیت های برق رسانی، 
تولید ۶ ماهه فولاد میانی کشور را حدود ۱.۱ میلیون تن به ارزش بیش 
از ۴۵۰ میلیون دلار کاهش داده است.بیشترین نرخ افت تولید زنجیره 
فولاد در میلگرد، نبشی و ناودانی و شــمش فولادی به ترتیب با ۱۱.۷ و 
۹.۶ و ۸.۵ درصد کاهش بوده اســت.افزایش ۱۰.۲ درصدی تولید آهن 
اســفنجی در برابر کاهش ۵.۷ درصدی تولید فولاد میانی خبر خوبی 

برای فولادسازانی است که هنوز زنجیره خود را تکمیل نکرده اند.
کاهش ۴ درصدی تولید گندله سنگ آهن همزمان با رشد ۱۶ درصدی 

صادرات آن موجب نگرانی تولیدکنندگان آهن اسفنجی است!
رشــد ۵.۵ درصدی تولید در ورق گرم خبر خوبی اســت که تداوم آن 
نیازمند کنترل هدفمند واردات است. همچنین افت تولید در ورق سرد 

نیز در شرایط افزایش تولید خودرو و لوازم خانگی قابل تأمل است.

خ  رایزنی همتی و فرزین برای کاهش نر
 سود بانکی

 وزیر امور اقتصــادی و دارایی از رایزنی با رئیــس بانک مرکزی و بورس 
برای کنترل و کاهش نرخ سود، مسائل بازار پول و سرمایه خبر داد.

عبدالناصر همتی در شبکه اجتماعی ایکس )توئیتر( با بیان این مطلب 
افزود: با رئیس بانک مرکزی و رئیس بورس جداگانه در خصوص مسائل 

بازار پول و سرمایه صحبت کردم.
وی ادامه داد: در مورد مدیریت فروش اوراق و نقدینگی و سایر اقدامات 
لازم بــرای کنترل و کاهش نرخ ســود هماهنگــی لازم صورت گرفت 
البته تأثیر شرایط منطقه و ریسک سیاســی در وضعیت فعلی بازارها را 

نمیتوان نادیده گرفت که البته گذرا است.

ارز نیمایی موبایل های اقتصادی حذف شد
ســامانه جامع تجارت از لــزوم ویرایش محل تامین ارز و درخواســت 
تخصیص ارز پرونده های در صف تخصیص ارز نیمایی تلفن همراه خبر 

داد.

ســامانه جامع تجارت در اطلاعیه خطاب به واردکنندگان تلفن همراه 
اعلام کرد: با توجه به عدم تخصیص ارز تلفن همراه از محل سامانه نیما، 
کاربران بایستی نسبت به ویرایش محل تأمین ارز پرونده خود از حالت 
*خرید ارز از سیســتم بانکی* به *از محل صادرات خود* یا * از محل 
صادرات دیگران* و همچنین ویرایش درخواســت تخصیص ارز خود 

اقدام نمایند. بدین منظور لازم است مراحل زیر انجام گیرد؛
-ورود به سامانه جامع تجارت

-ورود به جزئیات پرونده ثبت سفارش و انتخاب گزینه ویرایش، سپس 
تغییر محل ارز از *خرید ارز از سیســتم بانکی*بــه *از محل صادرات 

خود* یا *از محل صادرات دیگران*
-اخذ مجوزهای سیستمی و فنی و تکمیل فرآیند ویرایش ثبت سفارش 
-ورود به بخش »درخواســت تخصیــص ارز« و ویرایش نــوع نرخ ارز 
*درخواســت موجود* از بانکی )نیما( به *از محــل صادرات خود* یا 
*از محل صــادرات دیگران*-هماهنگــی با بانک عامل بــرای تأیید 
ویرایش درخواســت تخصیــص ارز -نوبت درخواســت تخصیص ارز 
ثبت ســفارش های ویرایش شــده با روش فوق، در صف تخصیص ارز 
حفظ خواهد شــد.لازم به ذکر اســت پرونده های ویرایشی در صورتی 
موفق به اخذ مجوز سیســتمی ســابقه واردات می گردند که بازرگان 

دارای سابقه کافی )حداقل به میزان ارزش پرونده( باشد.
تاکید می شود که بایستی درخواست تخصیص ارز موجود )که در حال 
حاضر در وضعیت رد شده است(، توســط کاربر *ویرایش* گردد و در 
صورت ایجاد درخواســت تخصیص ارز *جدید*، زمان انتظار در صف 
تخصیص ارز، *حفظ نخواهد شــد*. )تنها در صورتی که *ویرایش* 
طبق گام های بالا انجام شــود، نوبت درخواســت در صف تخصیص ارز 

حفظ خواهد شد(

وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد
تهیه نقشه راه دستیابی به ترانزیت ۱۵ میلیون 

تنی بین ایران و باکو
وزیر راه و شهرسازی خواســتار تهیه نقشه راه دســتیابی به هدف ۱۵ 
میلیون تــن ترانزیت ســالیانه کالا بیــن جمهوری اســلامی ایران و 
جمهوری آذربایجان شــد.فرزانه صادق مالواجرد وزیر راه و شهرسازی 
طی دیــدار و مذاکره با شــاهین مصطفــی اف معاون نخســت وزیر 
آذربایجان با بیان اینکه توسعه ارتباط با جمهوری آذربایجان از اهمیت 
و جایگاه بالایی در سیاســت خارجــی ایران برخوردار اســت، گفت: 
گســترش روابط ایران و آذربایجان در آینده و نزدیک در راستای منافع 

دو کشور بیش از پیش ارتقا خواهد یافت.
وزیر راه و شهرســازی ضمن ابراز خرسندی از بازگشایی مجدد سفارت 
جمهوری آذربایجــان در تهران، افزود: آمادگی داریم تا مناســبات دو 

کشور را در همه بخش ها توسعه دهیم.
وی افزود: آماده ایم در کوتاه ترین زمان ممکن شانزدهمین کمیسیون 

مشترک اقتصادی دو کشور را
در تهران برگــزار کنیم تــا همه زمینه هــای همکاری مرور شــود و 
خوشــبختانه همکاری در تمام زمینه های حمل و نقل و لجســتیک و 

همینطور در پروژه های زیرساختی به طور مستمر در جریان است.
صادق تاکید کرد: برای ساخت راه آهن رشــت - آستارا اقدامات لازم را 
لحاظ کردیم تا نقطه عطفی برای توســعه کریدور شمال - جنوب باشد 
و مشارکت آذربایجان برای توسعه زیرساخت های ریلی منتهی به این 

مسیر اهمیت بالایی دارد.

بازار

فاطمه امیر احمدی  تحولات ارزی کشور 
در ســال های پس از انقلاب نشان می دهد 
کم و بیــش تمام دولت هــا در زمان تصدی 
خود بنا به شرایط موجود مبادرت به تغییر 
نرخ ارز کرده اند که تبعات آن کاهش سطح 

رفاه مردم بوده است.
 امروز عموم مبادلات تجــاری در بازارهای 
بین المللــی بــا دلار انجــام می شــود. در 
کنفرانــس »برتون وودز« کــه ۲۲ جولای 
ســال ۱۹۴۴ میلادی برگزار شد، دلار، ارز 
واحد در مبــادلات ارزی و پولی بین المللی 
شــد.در تعاریف معمــول بین المللی، ارز 
وســیله  یــک   )Foreign exchange(
پرداخت در مبــادلات خارجی اســت که 
کشــوری از راه صــادرات کالا و خدمات به 
دســت می آورد. این ارز مرجــع باید دارای 
خصوصیت نقد شــوندگی و تبدیل به پول 
سایر کشــورها، فراوانی و قابلیت دسترسی 
آسان داشــته باشــد و در بلندمدت دامنه 
نوســان ارزش آن کم بــوده و ارزش آن در 

مقابل طلا حفظ شود.

بازی در میدان ارزی
وزیر امور اقتصادی و دارایی کشور به تازگی 
درباره نــرخ دلار و ارتباط آن بــا نرخ تورم 
عنوان کرده »یک عــده می گویند اگر نرخ 
نیما را بالا ببریم تورم ایجاد می شود. به نظر 
بنده، اصلًا این گونه نیســت، خود من به یاد 
دارم در اردیبهشت سال ۱۴۰۰ دلار نیما و 
بازار آزاد را یکی کردم و با همه فشــارها این 
اتفاق افتاد. در اردیبهشت آن سال اختلاف 
بین نیما و بــازار آزاد، اختــلاف بین ۲ تا ۵ 

درصد بود و نرخ تورم تغییری نکرد.«
این ســخنان در حالی مطرح می شــود که 
کارشناســان اقتصــادی بارها نســبت به 
شــوک های ارزی و تحت شعاع قرار گرفتن 

سفره مردم هشدار داده اند.
به گفته یک اقتصاددان »نــرخ تورم امروز 
یکی از معضــلات اقتصاد کشــور بوده که 
روز به روز ســفره خانوار ایرانی را کوچک تر 
می کنــد و ســطح زندگــی را در کشــور 
کاهش می دهد. طبق بررســی و مطالعات 
صورت گرفته در اقتصاد ایران با اســتفاده 
از مدل هــای اقتصادســنجی، متغیرهای 
نظیر رشد اقتصادی، تغییرات نرخ ارز، نرخ 
بهره، تورم انتظاری، رشــد نقدینگی و فشار 
تقاضا، کسری بودجه و افزایش هزینه های 
دولت، تورم ساختاری و فشار هزینه از جمله 
متغیرهای تأثیرگــذار در افزایش نرخ تورم 

در اقتصاد ایران است.«

شوک های ارزی و افزایش نرخ تورم
بــر اســاس نظریــه اقتصاددانــان مکتب 

کلاسیک ، تورم ناشی از پدیده پولی است.
در حالــی وزیــر اقتصاد دولــت چهاردهم 
معتقد اســت نرخ ارز در نرخ تــورم تأثیری 
دارد که یک تحلیلگر مســائل اقتصادی در 
ابتدای دولت چهاردهم بــه دو عامل اصلی 
تشدید نرخ تورم اشــاره و گوشزد کرده بود 
»شــوک های ارزی و قیمتی در دولت های 
مختلف در بعــد از انقلاب اســلامی ایران 
بدون اســتثنا باعــث افزایش نــرخ تورم و 
سپس سبب کسری بودجه شدید شده که 
دو عامل اصلی تشــدید نرخ تورم در اقتصاد 
کشــور اســت.«اثبات این ادعا به صورت 

علمی و تجربی به شواهد آماری نیاز دارد.
امیــن دلیــری یکــی از اقتصاددان های 
کشور در این خصوص به نوســان نرخ ارز و 
چالش هــای اقتصادی ایــران در هر دولت 

اشــاره و عنوان می کند، بر اســاس شواهد 
آماری و تجربی، طی ۴۴ ســال گذشته پس 
از انقلاب اســلامی، اقتصاد کشور ۵ شوک 
ارزی را تجربــه کــرده اســت. گاهی این 
شوک ها، منحصراً شوک ارزی بوده و گاهی 
شوک های ارزی و قیمتی توأمان اجرا شده 

است.

نخستین شوک ارزی 
در دولت سازندگی

نخستین شــوک ارزی تأثیرگذار در دولت 
سازندگی اتفاق افتاد.

دلار با نرخ رســمی ۶۰ ریال در سال ۱۳۷۰ 
بــه ۱,۴۵۰ ریال )۲۳۱۷ درصد رشــد( در 
سال ۱۳۷۱ افزایش یافت. در حالی که نرخ 
ارز غیر رســمی از ۱,۴۲۰ ریال به ۱,۴۹۸ 
ریال )۵.۵ درصد رشد( رســید. اثرات این 
شوک ارزی، نرخ تورم روند افزایشی را طی 

کرد و در سال ۱۳۷۴ به ۴۹.۴ درصد رساند.
پس از شــوک ارزی و قیمتی اعمال شده، 
با وجود اتخاذ سیاســت تثبیت نرخ ارز، در 
این دوره نرخ رســمی ارز ۲۰.۴ درصد و نرخ 
غیر رســمی ۲۱۹.۴ درصد افزایش داشت. 
رشد ثانویه نرخ رســمی ارز به ظاهر حاکی 
از تغییرات کم اثر در شــوک ارزی را نشان 
می دهد. ایــن بدان معنی اســت که دولت 
سیاست تثبیت نرخ رســمی ارز را در پیش 
گرفته بود؛ ولی شــوک ارزی صورت گرفته 
اثر خود را در بازار غیر رســمی گذاشــت و 
باعث افزایش نرخ غیر رســمی ارز به میزان 
۲۱۹.۴ درصد و موجــب افزایش نرخ تورم 
۴۹.۴ درصدی در ســال ۱۳۷۴ شــد.این 
تغییرات آسیب زیادی به نحوه تأمین منابع 
مالی طرح های عمرانی و جبران هزینه های 
جاری دولت زد؛ ضمــن اینکه زمینه رانت و 

فساد مالی را در کشور فراهم کرد.

دولت اصلاحات و دومین شوک ارزی
بعد شــوک اول ارزی بــه لحــاظ اجرای 
سیاست تثبیت ارز، از سال ۱۳۷۱ تا ۱۳۸۰ 
نرخ ارز رسمی ثابت نگهداشته شده بود؛ اما 
نرخ ارز غیر رسمی از ۱,۴۹۸ ریال به ۷,۹۲۰ 

ریال در سال ۱۳۸۱ رسید.
شوک ارزی دوم نرخ دلار رسمی از ۱,۷۵۰ 
ریال در ســال ۱۳۸۰ به ۸,۱۴۰ ریال )۳۶۵ 
درصد( افزایش یافت؛ ولی نرخ غیر رســمی 
دلار با اندکــی افزایــش از ۷,۹۲۰ ریال به 
۷,۹۹۰ ریال )۹ دهم درصــد( تغییر کرد. 
این امر نشــان دهنده این واقعیت است که 

بازار غیر رســمی در ابتدا به نســبت تغییر 
نرخ رســمی ارز واکنش قابــل ملاحظه ای 
نشان نداده است.به عبارت دیگر مثل دوره 
قبل در این نــرخ، تقاضا بــرای ارز به نقطه 
اشباع رسیده بود؛ ضمن اینکه در سال دوم 
تصدی دولت اصلاحات، اقتصاد کشــور به 
یک آرامــش اطمینان بخش بــرای فعالان 

اقتصادی مبدل شد.
در ایــن مقطع زمانــی روابــط اقتصادی با 
کشــورهای جهان بــه ویژه با کشــورهای 
همســایه به نقطه عطف خود رسید. از نظر 
اجرای برنامه ســوم توسعه در این دوره یک 
کارنامــه نســبتاً خوبی بــرای دولت تلقی 
می شد و بســیاری از شــاخص های کلان 
اقتصادی مثبت شــده بود. در این دوره بعد 
از افزایش نرخ رســمی ارز )از سال ۱۳۸۱ تا 
۱۳۸۴( سیاست تثبیت نرخ ارز دنبال شد و 
تغییرات نرخ ارز رسمی و غیررسمی بسیار 
اندک بود. منتهی شــوک ارزی اثر خود را بر 
نرخ تورم گذاشته و نرخ تورم ۱۱.۴ درصدی 
سال ۱۳۸۰ در ســال های ۱۳۸۱، ۱۳۸۲ و 
۱۳۸۳ به ترتیب ۱۵.۸، ۱۵.۶ و ۱۵.۲ درصد 

افزایش یافت.

رخداد شوک سوم ارزی در دولت 
مهرورزی

نرخ ارز رســمی دلار ۱۰,۳۶۴ ریال ســال 
۱۳۸۹ به میزان ۱۲,۲۶۰ ریال تغییر یافت 
)۱۸.۳ درصد رشــد( و نرخ ارز غیر رسمی 
از ۱۰,۴۴۲ ریال بــه ۱۸,۹۲۰ ریال )۸۱.۲ 

درصد رشد( افزایش یافت.
این تغییرات نرخ ارز رســمی و غیر رسمی 
در پایان دوره نســبت به اول دوره به ترتیب 
۱۴۶.۷ و ۸۳.۲ درصد رشد داشته است. در 
این دوره بر خلاف دوره های قبلی، تغییرات 
کمی در نرخ رســمی ارز )۱۸.۳ درصد( در 
اول سال شوک ارزی رخ داد؛ اما تغییرات در 

نرخ ارز غیر رسمی )۸۱.۲ درصد( زیاد بود.
این تغییرات نشان دهنده فراوانی ارز دولتی 
و عطش متقاضیان به خرید و فروش ارز در 
بازار آزاد بود؛ اما اثر شوک ارزی بر نرخ تورم 
زیاد بوده و شــوک ارزی اثر خود را در همان 
ابتدای ســال با تغییر نرخ دلار در نرخ تورم 
گذاشــت.نرخ تورم ۱۸.۴ درصدی ســال 
۱۳۸۶ به نرخ ۲۵.۴ درصد در ســال ۱۳۸۷ 
افزایش یافت و در سال های آخر دوره دولت 
مهرورزی )ســال های ۱۳۹۱ و ۱۳۹۲( نرخ 
تورم بــه ترتیب به نرخ رشــد ۳۰.۵ و۳۴.۷ 

درصد بالغ شد.

دولت تدبیر و امید و چهارمین
 شوک ارزی

شــوک بعدی ارزی با نوســانات نرخ ارز که 
از نیمه دوم ســال ۱۳۹۶ شــروع شــد، در 
فروردین ســال ۱۳۹۷ اتفاق افتاد. در این 
سال شــاهد تحولات عظیمی در بازار پولی 

و ارزی کشور بودیم.
نرخ رســمی دلار کــه در ســال ۱۳۹۵ به 
مبلغ ۳۲,۴۲۰ ریال بود در ســال ۱۳۹۶ به 
۳۷,۶۹۰ ریال )۱۶.۳ درصد( رســید و نرخ 
دلار غیر رســمی نیز از مبلغ ۳۷,۵۵۰ ریال 
در سال ۱۳۹۵ به مبلغ ۴۸,۰۰۰ ریال تغییر 

یافت )۲۷.۸ درصد افزایش(.
نوسانات نرخ دلار در نیمه دوم سال ۱۳۹۶ 
تشدید شد و ایجاد ســامانه »نظام یکپارچه 
معامــلات ارزی« موســوم بــه »نیما« و 
پیش فروش و عرضه نامحدود ســکه برای 
متقاضیان حرفه ای و افتتاح ســپرده ارزی، 
راهکارهــای انفعالی بود کــه بانک مرکزی 
در پیش گرفت؛ ولی نتوانســت از التهابات 
بــازار ارز بکاهد.دخالت مجلــس، دولت و 
سازمان های نظارتی در ماه های پایانی سال 
با توجه به عدم وجــود راهکارهای مؤثر به 
منظور برخورد با علت هــای تحولات ارزی 
اخیر، هیچ تغییری در فرونشاندن التهابات 

بازار ارز نداشت.
در فروردین ســال ۱۳۹۷ نرخ ارز همچنان 
با نوســانات همراه بــود، به نحــوی که در 
هفته دوم فروردین مــاه ۱۳۹۷ نرخ دلار از 
مرز ۵۱,۰۰۰ ریال گذشــت. در این فضای 
پرالتهاب، به طــور ناباورانه در جلســه ۲۰ 
فروردیــن ماه همین ســال یکباره ســتاد 
اقتصــادی دولت طی مصوبــه ای ارز را تک 
نرخی و برابــری دلار به ریــال را ۴۲,۰۰۰ 
ریال اعلام کرد.شــاید ایــن تصمیم که در 
بدترین شرایط اتخاذ شد، بزرگترین بحران 
ارزی تاریخ ۴ دهه انقلاب اسلامی را رقم زد. 
طیف مشــمول آنکه متقاضیان زیادی را در 
می گرفت، صف های طویــل ارزی در باجه 

بانک ها را ایجاد کرد.
در شــرایطی که تحریم های گســترده با 
خروج آمریکا از برجام برای ایران در راه بود، 
بســیاری از ذخایر ارزی و طلای کشور در 
مصارف غیر ضروری مصرف شد. این شوک 
ارزی نــرخ دلار را تا مــرز ۱۹۰,۰۰۰ ریال 
افزایش داد. گرچه با تغییر رئیس کل بانک 
مرکزی و تغییر در برخی افراد تیم اقتصادی 
کابینه تا حــدودی از التهاب بازار کاســته 
شــد؛ ولی نرخ دلار نســبت بــه دوره های 

شوک ارزی قبلی، فاصله زیادی گرفت.این 
شوک ارزی نرخ تورم را در سال های بعد به 
بالای ۴۰ درصد افزایــش داد؛ به طوری که 
بالاترین نرخ تورم بعد از ســال ۱۳۷۴ را به 

ثبت رساند.

پنجمین شوک ارزی در دولت سیزدهم
شــوک پنجم ارزی دولت مردمی سیزدهم 
یکی از بزرگترین و شــدیدترین شوک های 

ارزی در ۴۴ سال گذشته بود.
در این شــوک ارزی برابری دلار نسبت به 
ریال، ۷ برابر تغییر کرد. این شــوک شدید 
ارزی که در قالب طــرح جراحی اقتصادی 
در اوایل ســال ۱۴۰۱ با حذف ارز ترجیحی 
از واردات کالاهای اساســی و ضروری مردم 
انجام گرفت، اثرات آن هنوز در تمایل رشد 
قیمت ها و خدمات و نــرخ ارز در مدار بالاتر 

وجود دارد.
اجرای سیاســت های تعدیل اقتصادی در 
ابتدای سال ۱۴۰۱ شــوک قیمتی و ارزی 
شــدیدی به اقتصــاد وارد کــرد و این امر 
سبب افزایش نرخ تورم حدود ۴۷ درصدی 
و کاهش مجدد ارزش پــول ملی با کاهش 
شــدید قدرت خرید همراه بود و بر معیشت 
مردم تأثیر زیاد گذاشــت. حتی بــا ۹ برابر 
کردن پرداخت یارانه نقدی، خانوارهای کم 
درآمد هرگز خود را در یک زندگی راحت و 

بی دغدغه حس نکردند.
با وجود برگشت از سیاســت های جراحی 
اقتصادی پس از دو سال از اجرای آن و اعلام 
اجرای سیاســت تثبیت نرخ ارز و سیاست 
تثبیت اقتصادی از ســوی بانــک مرکزی و 
دولت ســیزدهم از ابتدای سال ۱۴۰۲، نرخ 

تورم به نرخ اعلامی ۲۵ درصد نرسید.

هشدار نسبت به شوک ارزی مجدد
بر اساس گفته تحلیلگران مسائل اقتصادی 
کشور، تجارب و شواهد تاریخی نشان داده 
یکــی از مهمترین عامل تشــدید نرخ تورم 
در ایران، شــوک های ارزی طی ۴۴ ســال 
گذشته بوده است. ۵ شوک ارزی وارد شده 
به اقتصاد کشور بدون استثنا سبب افزایش 
نرخ تــورم و به عبارت دیگــر باعث افزایش 
سطح عمومی قیمت ها و کاهش سطح رفاه 
عمومی جامعه شده اســت.این شوک های 
ارزی، موجب افزایش نرخ رســمی ارز از ۷ 
تومان به ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان ارز رســمی 
تثبیت شده و نیز ارز مبادله نیمایی را به ۴۳ 
هزار و ۵۰۰ تومان و ارز بازار آزاد را بالای ۶۰ 
هزار تومان رساند که طی ۴۴ سال )تا مرداد 

۱۴۰۳( به شدت کاهش یافته است.
شــیب فقر به رغــم اجرای سیاســت های 
جبرانی به علت وجود تورم بالای ۴۰ درصد 
بر اثر اجرای طرح جراحی اقتصادی بیشــتر 
شده است.همان طور که در آمارهای رسمی 
مشهود است، در ســال اول شوک های ارزی 
)دولت ســازندگی(، نــرخ تورم به شــدت 
افزایش یافته و در یکی دو ســال بعد به اوج 
خود رسید. این روال افزایشی در همه دوره ها 
تقریباً تکرار شده است.تحولات ارزی کشور 
در ســال های بعد از انقلاب اســلامی ایران 
نشــان می دهد، کم و بیش تمام دولت ها در 
زمان تصدی خود مبادرت به تغییر نرخ ارز در 
جهت کاهش ارزش پول ملی کرده اند.برخی 
دولت ها با اعمال سیاســت ارزی یکســان 
ســازی و برخی دیگر با هدف کسب درآمد 
و جبــران کســری بودجه که خــود معلول 
علت های دیگری اســت، سیاســت کاهش 

ارزش پول ملی را در پیش گرفتند. 

سایه تاریک مسکن بر زندگی کرایه نشین ها

 قدرت خرید مسکن آب رفت
خریدار  نائب رئیس اتحادیه املاک با اشــاره به اینکه 
قدرت خرید ملک مستاجران طی سال های اخیر کاهش 
یافته اســت، گفت: افزایش قیمت مسکن و نرخ  اجاره بها 
موجب شــده تا اجاره نشــین ها به مناطق پایین تر کوچ 

کنند.
 با توجه به آمار رســمی از ابتدای دهه ۹۰ تا سال ۱۴۰۱، 
بخش قابــل توجهــی از هزینه های خانوار به مســکن 
تخصیص یافتــه و در این بازه زمانــی، از کل هزینه های 
خانوارهــای شــهری حداقــل ۳۳ درصــد آن صرف 
هزینه های مســکن شــده؛ به عبارت دیگر، یک سوم از 
هزینه های خانوارهای شــهری برای مسکن خرج شده 

است.
با توجه به اینکه اکثریت خانوارهــا در پایتخت در طبقه 
اجتماعی متوســط و متوســط رو به پایین قــرار دارند، 
واحدهایی که در یکی الی دو ســال اخیر با توجه به آمار 
مســکنی بانک مرکزی بیشــتر مورد اقبال قرار گرفته، 
آپارتمان های ۴۰ تا ۶۰ متری هســتند، زیرا این متراژ با 

بودجه مستأجران تهرانی همخوانی بیشتری دارد.
همچنین با وجود تداوم شــرایط رکودی در معاملات و 
کاهش سرعت رشد قیمت مســکن در سال جاری، سهم 
مسکن از ســبد هزینه خانوار همچنان در حال افزایش 
است، در سال گذشــته رشــد حداقل حقوق دستمزد 
حدود ۲۷ درصد و رشد هزینه اجاره بها حدود ۴۴ درصد 
بوده است و آمارها نشان می دهد رشد قیمت نهاده های 
ساختمانی در سال های ۱۳۹۹ الی ۱۴۰۱ شدت گرفته 

است، در حالی که میزان درخواســت ها برای اخذ مجوز 
ساخت و تعداد معاملات مسکن کاهش داشته است.

طبق گفته فعالان صنعت ساختمان، شرایط رکود تورمی 
بر بازار مسکن در سال ۱۴۰۳ نیز مانند ۱۴۰۲ برقرار است 
و بازار مسکن ایران برای خروج از بحران، نیازمند اقداماتی 
گســترده و هماهنگ درجهت کاهش هزینه های تولید، 
افزایش توان خرید خانوار و افزایش دسترســی به منابع 
جدید برای تأمین ســرمایه در گــردش تولیدکنندگان 
خواهد بود.گفتنی اســت که بازار مســکن با چالش های 
جدی دســت و پنجه نرم می کند اما بر اساس بررسی های 
صورت گرفته سه عامل اساسی دچار ایجاد بحران در این 
بازار شده اســت، به دلیل افزایش روز افزون تورم نهاده ها، 
سرمایه گذاری در ساخت و ساز مســکن با کمبود منابع و 
سرمایه روبه رو است، از سوی دیگر قدرت خرید و اجاره بها 
خانوار بــا قیمت های کنونــی همخوانی نــدارد و رکود 
معاملات و کاهش سود ســرمایه گذاری در مسکن باعث 
شده که افراد تمایل ورود به عرصه ساخت و ساز را نداشته 

باشند.
جمعیت مستأجران رو به افزایش است

در همین راســتا، داوود بیگی نژاد نایــب رئیس اتحادیه 
املاک در گفت وگو با مهر با بیان اینکه قدرت خرید مردم 
موازی با قیمت های فعلی در بازار مســکن نیست، گفت: 
هم اکنون رکود تورمی در بــازار اجاره بها، خرید و فروش 
مسکن حاکم است؛ البته رکود در بازارهای موازی دیگر 
نیز وجود دارد اما به طور کلــی خریداری در بازار خرید و 

فروش مسکن نیست.
وی در ادامه تاکید کرد: اقداماتی که در موازات مشاوران 
املاک صــورت گرفته، تمرکز این صنــف را برای هدف 
اصلی آنها که انعقاد قرارداد و ایجاد بازار مناســب برای 
جذب سرمایه مشــتریان بازار مسکن است، تحت شعاع 
قرار داده و از ســوی دیگــر افزایــش ۲۵ درصدی نرخ 
اجاره بها در تهران یک قانون دســتوری اســت و الگوی 

مناسب برای قیمت گذاری در حال حاضر وجود ندارد.
نایب رئیــس اتحادیه املاک افــزود: با توجــه به موارد 
ذکر شــده، مانند ســنوات گذشــته بازار مســکن در 
راستای خانه دار شدن مســتأجران گام برنمی دارد، زیرا 
نرخ گذاری ها برخلاف توان مالی مســتأجران است؛ به 
عبارت دیگر قدرت خرید ملک عموم مستأجران کاهش 
پیدا کرده و بازار خرید مســکن در تاریکی قرار دارد، زیرا 

مشتری نیست.
وی تصریح کرد: مســتأجران به علت کاهش توان قدرت 
مالی از منطقه ای که ســکونت دارند بــه مناطق پایین 
شــهر در حال نقل مکان هســتند؛ به هر مقداری که در 
قیمت مسکن تفاوت ایجاد شــود، تأثیر چشمگیری در 
تعداد قراردادهای معامله شــده، نخواهد داشــت، زیرا 
قدرت خرید و درآمد خالص مردم نســبت به سال های 
قبل کاهش پیدا کرده و عده زیادی از مستأجران از بازار 

خرید به بازار رهن و اجاره مسکن کوچ کرده اند.
بیگی نژاد تاکید کرد: رشــد نرخ اجاره بها بــا توان مالی 
مستأجران همسو نیســت و با توجه به رشد قیمت ها در 

بازار اجاره، خرید و فروش مستأجران دیگر به خرید خانه 
فکر نمی کننــد، زیرا با مبالغ آنها فاصلــه زیادی دارد. به 
طور مثال پول رهن برخی از آپارتمان های تهران مطابق 
قیمت خرید چند ســال گذشــته همان واحد مسکونی 

است.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به شرایط فعلی بازار مسکن، 
مســتأجران باید از ســرمایه گذاری در بازارهای دیگر 
خودداری کنند تــا بتوانند سرپناهشــان را تهیه کنند؛ 
البته ناگفته نماند، در خانوار دیگر صحبتی و برنامه ریزی 
از خرید خانه در میان نیســت.نایب رئیس اول اتحادیه 
مشــاوران املاک در پایان گفت: بر اساس آمارها، تعداد 
قراردادهای خرید و فروش مسکن از ابتدای سال تاکنون 
متناسب با جمعیت نیست و با توجه به افزایش قیمت ها، 
شاهد رشد جمعیت مســتأجران هستیم و اغلب کسانی 
که در سال های گذشته امیدی به خانه دار شدن داشتند، 
امروز این امید را از دســت داده اند و در تلاشــند تا مبالغ 

رهن منازل خود را تأمین کنند.
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شهردار منطقه 1۸؛
کنترل بازار آهن شادآباد از دست شهرداری 

ج است خار
 شــهردار منطقه ۱۸ گفت: شــهرداری به تنهایی نمی تواند بازار آهن 
شادآباد را ساماندهی کند و هر موقع ورود کردیم، هیچ گونه همکاری با 

شهرداری از سوی کسبه صورت نگرفت.
محمدجواد خسروی روز سه شنبه در دویست و هفتاد و سومین جلسه 
شورای شــهر تهران اظهار کرد: بارها به مالکین بازار آهن در خصوص 
مخاطرات آن هشــدار دادیم ولی اکثرا همکاری نکردند به خاطر عدم 
همراهی ها شــاهد حریق در این بازار و از بین رفتن ۱۲۰ واحد تجاری 
بودیم.وی به جانباختن ســه کارگر در این حادثه اشــاره کرد که یکی 
از آنها از اتباع خارجی بود، افزود: اگر جلوی این اتفاقات با ایمن ســازی 

گرفته نشود تبعات به مراتب بدتری در آینده شاهد خواهیم بود.
خســروی با اعلام اینکه تنها ۲۰ نفر از این ۶ هزار مالــک این بازار برای 
ایمن ســازی اقدام کردند، اضافه کرد: هر جا مردم در کنار شــهرداری 
ایســتادند، اتفاق خوبــی افتاد.به گفتــه وی، در ابتــدای فعالیت در 
شهرداری منطقه ۱۸، ســالیانه ۱۰ پروانه ساخت و ســاز هم در محله 
یافت آباد صادر نمی شــد و اعتقادی به دریافت پروانه نداشتند اما امروز 
به صدور سالیانه ۳۰۰ پروانه رسیده ایم سال قبل ۷۰۰ پروانه در منطقه 

۱۸ صادر شد که ۳۰۰ پروانه آن مربوط به یافت آباد است.
شهردار منطقه ۱۸ با تاکید بر اینکه بخشی از تخلفات بازی با جان مردم 
است، تاکید کرد: دریافت مجوز برای ورود به این بخش ها یک ماه زمان 
می برد و وقتی می خواهیم وارد ساختمان شــویم به دلیل اینکه باز هم 
اجازه ورود نمی دهند باید مجددا مجوز بگیریم از ســویی دیگر صدور 

رای کمیسیون ماده ۱۰۰ هم زمان ۶ ماهه دارد.
وی ادامه داد: ما آرای قلع طبق ماده ۱۰۰ زیادی در شــهر تهران داریم 
اما نمی توانیم ســاختمان هایی که افراد در آن ساکن هستند را تخریب 
کنیم تقاضای ما این است که اگر می خواهیم خلازیرها در تهران شکل 

نگیرد فاصله زمانی صدور مجوزها را کاهش دهیم.
خســروی با بیان اینکه هفته ای نیســت که نیروهای مــا در برخورد با 
ساخت و ســاز غیرمجاز با اراذل و اوباش درگیر نشوند و آسیب نبینند، 
گفت: هیچ گونه حمایــت قضایی از ما وجود نــدارد و هیچ همکاری از 

فراجا شاهد نیستیم حتی یک سرباز هم به ما نمی دهند.
شــهردار منطقه ۱۸ افزود: ما برای اجرای یک رای دست به دامان یگان 
حفاظت شهرداری شدیم متاسفانه کمترین میزان همکاری را از فراجا 
شــاهد بودیم ولی اگر کمک نکنند وضعیت ســاخت و ساز غیرمجاز و 

عدم همکاری با شهرداری به همین منوال ادامه خواهد داشت.

 
اقبالیان خبر داد

جزئیات برنامه های وزارت بهداشت برای 
سلامت دانش آموزان دختر

رئیس اداره ســلامت نوجوانان و جوانــان وزارت بهداشــت جزئیات 
برنامه های وزارت بهداشت برای سلامت دانش آموزان دختر را تشریح 

کرد.
اقبالیان رئیس اداره ســلامت نوجوانان و جوانان وزارت بهداشــت در 
خصوص هفته ملی ســلامت بانوان ایران، اظهار کرد: این اداره در حوزه 
معاونت بهداشــت فعالیت دارد و اقدامات ما بیشتر پیشگیرانه در حوزه 

سلامت نوجوانان و جوانان است.

وی با بیان اینکه در حوزه سلامت دختران نوجوان برنامه های متعددی 
داریم، افزود: یکی از اقدامات در حوزه بلوغ نوجوانان است که نوجوانان 
دختر از سن ۱۲ تا ۱۳ ســالگی درگیر مسائل بلوغ می شــوند و باید با 
مسائل دوران بلوغ اعم از بهداشــت دوران بلوغ چه جسمی، چه روانی و 

رفتاری و چه مسائل فیزیولوژیکی بلوغ آشنا شوند.
اقبالیان ادامه داد: در این راستا محتوای بسیار جذاب درباره دوران بلوغ 
به زبان نوجوانان به صورت کتابچه طراحی شده است تا نوجوانان دختر 
بدانند که چه اقداماتی را برای سلامتی شــان انجام دهند که این را در 
اختیار آموزش و پرورش قــرار دادیم تا در محتوای کتاب ها اســتفاده 
شود و همچنین توسط مربیان بهداشــت و مراقبان سلامت در اختیار 

نوجوانان دختر قرار داده شود.
وی بــه مکمل یــاری خوراکی بــرای دانش آموزان دختر اشــاره کرد 
و افزود: ویتامیــن دی و قرص آهن از مکمل هایی اســت که در اختیار 
دانش آموزان دختر قرار داده می شــود؛ قرص آهن ۱۶ نوبت در ســال 
است ۴ ماه بوده و هر هفته یک قرص آهن اســت و ویتامین دی هم هر 
ماه یک قرص در اختیار دختران قرار می گیرد؛ چــرا که دانش آموزان 
دختر در دوران بلوغ با مشــکل کم خونی مواجه می شوند که می تواند 
به اختلالات رشــدی، اختلال تحصیلی و ریزش مو بینجامد که با این 

مکمل ها می توانیم جلوگیری کنیم.
رئیس اداره سلامت نوجوانان و جوانان وزارت بهداشت با اشاره به انجام 
مراقب های ســلامت در پایه های اول ابتدایی، چهارم ابتدایی، هفتم و 
دهم برای دانش آموزان، گفت: این برنامه از قبل اجرا می شد اما امسال 
تفاهم نامه ای با آموزش و پرورش امضا کردیم که بر اســاس آن، ثبت نام 
مدارس منوط به مراجعه دانش آموزان به پایگاه ســلامت باشد البته نه 
اینکه اجبار کنند بلکه مدارس به طور جد از دانش آموزان درخواســت 
کنند که حتماً در ســه مقطع چهارم، هفتم و دهم به پایگاه ســلامت 

مراجعه کنند و تحت پوشش مراقبت های سلامت قرار بگیرند.

مدیرکل اموراجتماعی و مشارکت های مردمی سازمان اوقاف:
۱۱ هزار موقوفه کشور متولی دارند

مدیرکل امور اجتماعی و مشــارکت های مردمی سازمان اوقاف و امور 
خیریه گفت: حدود ۱۱ هــزار متولی موقوفه در نقاط مختلف کشــور 
فعالیت می کنند، این اشخاص حقیقی هســتند که در وقف نامه بنا به 

شرایط، سفارش و یا وصیت واقف به عنوان متولی قرار داده شده اند.
حجت الاســلام ســید محمد کاظم موســوی متقی با بیان اینکه سه 
ماموریت اصلی بر عهده ســازمان اوقاف و امور خیریه به عنوان یکی از 
هفت نهاد متولی حقوقی گذاشــته شده اســت، گفت: حدود ۱۱ هزار 
متولی موقوفات در نقاط مختلف کشــور فعالیت می کنند و هفت نهاد 
متولی حقوقی موقوفات کشــور شامل آســتان قدس رضوی، دانشگاه 
تهران، هلال احمر، ســازمان بهزیستی، آستان حضرت معصومه)س(، 
آستان احمد ابن موسی )شــاهچراغ( و ســازمان اوقاف و امور خیریه 
است.موســوی متقی درباره ۱۱ هزار متولی موقوفــات بیان کرد: این 
اشخاص حقیقی هســتند که در وقف نامه بنا به شــرایط، سفارش و یا 
وصیت واقف به عنوان متولی قرار داده شــده اند؛ طبق قانون اداره امور 
موقوفات بدون متولی برعهده اوقاف گذاشته شده و حفظ عین موقوفه، 
افزایش بهره وری موقوفات و اجرای نیت واقفان هر سه وظیفه سازمان 

اوقاف است.

دیوار

معاون حقوق بشر و امور بین الملل وزارت دادگستری 
گفت: تاکنون ۶ هــزار زباله گرد در تهران شناســایی 
شده اند که از این تعداد، بیش از ۴۵۰۰ نفر ساماندهی 

شده اند.
 عســگر جلالیان معاون حقوق بشــر و امور بین الملل 
وزارت دادگستری در خصوص وضعیت زباله گردی در 
شهر تهران اظهار کرد: یکی از دغدغه های جدی ما در 

وزارت دادگستری موضوع زباله گردی است.
وی با بیان اینکــه زباله گردی نقض کرامت انســانی، 
بهداشــت عمومــی و حقوق شــهروندی اســت، از 
تلاش های مســتمر وزارت دادگســتری و شهرداری 

تهران برای مقابله با این معضل خبر داد.
معاون حقوق بشر و امور بین الملل وزارت دادگستری 

تصریح کرد: با پدیده زباله گردی به شــدت 
مخالف هســتیم، این موضوع بستر بسیاری 

از آسیب های اجتماعی است.
جلالیان ادامه داد: تاکنــون ۶ هزار زباله گرد 
در تهران شناسایی شده اند که از این تعداد، 
بیــش از ۴۵۰۰ نفر ســاماندهی شــده اند. 
متأســفانه، بیش از ۸۰ درصــد زباله گردها 

اتباع غیرایرانی هســتند که بســیاری از آن ها اقامت 
غیرمجاز دارند.

وی تأکید کــرد: هر زباله گردی که در ســطح شــهر 
مشاهده شــود، بلافاصله جمع آوری شــده و مدارک 
هویتی وی بررسی می شــود. در صورتی که غیرمجاز 
باشــد، تحویــل مراکــز و در نهایت از کشــور اخراج 

می شــود. عملکرد شــهرداری تهــران در 
ســاماندهی موضوع زباله گردی جای تقدیر 

و تشکر دارد.
وی همچنین از شــهروندان خواســت که 
در مقابله با پدیده زباله گردی با شــهرداری 
همکاری کنند. شــماره ۱۳۷ برای گزارش 
حضور زباله گردها در نظر گرفته شــده است 
و از مردم درخواســت شــد هرگونه فعالیت مرتبط با 

زباله گردی را به شهرداری اطلاع دهند.
جلالیان در پایان خاطرنشــان کرد: بســیاری از این 
افراد توسط مافیای زباله استثمار می شوند و این افراد 
محتاج یا بی کار نیســتند، بلکه می توانند با مراجعه به 
سازمان مدیریت پسماند شغلی شرافتمندانه به دست 

آورند. سازمان مدیریت پسماند مجوز استخدام ۵ هزار 
نفر را دریافت کرده است.

وی بیان داشــت: در مرحله چهارم طرح ســاماندهی 
آسیب های اجتماعی شــهرداری تهران درمجموع ۲ 
هزار و ۴۵۸ نفر از سطح شهر جذب شدند که ۹۷۸ نفر 
از آن ها شامل معتادین متجاهر می شدند و هزار و ۴۰۵ 

نفر نیز بی خانمان و کارتن خواب لحاظ می شدند.
جلالیان گفت: حدود ۷۴ متکدی هم از ســطح معابر و 
چهارراه های مطرح پایتخت جمع آوری شدند. از بین 
معتادین متجاهر ۸۴۴ نفر مرد و ۱۳۴ نفر زن بودند. در 
بین افراد بی خانمان نیز هــزار و ۳۱۳ نفر مرد و ۹۲ نفر 
زن بودند. در بیــن متکدیان هم ۵۳ نفر آقــا و ۲۱ نفر 

خانم بودند.

شهر

خریدار  رئیــس پلیس راهــور فراجا از 
افتتاح مرکز خدمات هوشــمند ترافیکی و 

دوربین های راداری خبر داد.
 سردار سید تیمور حســینی، رئیس پلیس 
راهور فراجا، در صحن شــورای شهر ضمن 
تشــکر از مهدی چمران، رئیــس محترم 
شورای شــهر تهران، که این فرصت را برای 
حضور و صحبــت در جمع اعضای شــورا 
فراهم کرد، به تشریح دغدغه های ترافیکی 

کلان شهر تهران پرداخت.
وی اظهــار داشــت: یکــی از مهم تریــن 
موضوعات مرتبط با شــهر تهران، مســئله 
ترافیک اســت که جابجایی روزانه بیش از 
بیســت میلیون نفر را شــامل می شود و به 
عنوان یکی از چالش های اساسی مدیریت 
شــهری و پلیس راهور مطرح اســت. این 
مســئله به ویژه در نیمه دوم سال با افزایش 
معضلاتی چــون آلودگی هوا بیشــتر مورد 
توجه قرار می گیرد و یکــی از دغدغه های 

اصلی ما نیز همین موضوع است.
سردار حســینی با تأکید بر ضرورت توجه 
به موضوعات شهری و اصلاح زیرساخت ها 
افزود: باید توجه داشته باشــیم که اجرای 
دقیق مقــررات و انضبــاط ترافیکی بدون 
فراهــم آوردن زیرســاخت های مناســب 
ممکن نیســت. هرگونه تخلــف از قوانین و 
مقررات ترافیکی باید با مجازات های قانونی 
مناسب مواجه شــود. اگر نتوانیم تخلفات را 
به درســتی کنترل و مجازات کنیم، امکان 
اصلاح رفتارهــای نادرســت در رانندگی 

فراهم نخواهد شد.
وی همچنین به اهمیــت اصلاح رفتارهای 
اجتماعی رانندگان اشــاره کــرد و گفت: 
نمی توانیم بدون توجه بــه ابعاد اجتماعی 
و فرهنگــی، تنها بــر رفتار ترافیکــی افراد 
تمرکز کنیم. این موضــوع ارتباط نزدیکی 
با جامعه شناســی و رفتارشناســی دارد و 
نیازمند برخوردی علمــی و کنترل مداوم 

است.
در ادامــه، ســردار حســینی بــه موضوع 

اســتفاده از ظرفیت های بخش خصوصی 
اشــاره کرد و گفت: در زمان معاونت آقای 
تشکری هاشمی، بحث برون سپاری برخی 
از امور مرتبط با ترافیک مطرح شــد و امروز 
اعــلام می کنم که قرار اســت بســیاری از 
مسئولیت های مرتبط با کنترل ترافیک به 
بخش خصوصی واگذار شــود. موسساتی با 
عنوان خدمات هوشمند ترافیکی تأسیس 
خواهند شــد کــه بــدون نیاز بــه تماس 
چهره به چهره، مسئولیت کنترل تخلفات را 

برعهده خواهند داشت.
وی در پایان از افتتاح دو دســتگاه دوربین 
راداری در تهران خبر داد و تصریح کرد: این 
دوربین ها توانایی ثبــت و کنترل هم زمان 
ده تا دوازده تخلف مختلــف را بدون نیاز به 
دخالت انســانی دارند و به مــا در مدیریت 
بهتر ترافیک کمک شایانی خواهند کرد. با 
افتتاح این مراکز و اســتفاده از فناوری های 
نوین، شــاهد کاهش تخلفات و بهبود نظم 

ترافیکی در شهر خواهیم بود.

اعلام پیشنهاد رتبه بندی رانندگان 
توسط پلیس راهور فراجا

رئیس پلیس راهور فراجا، با اشاره به اهمیت 
ارتقای ســطح ایمنی و کیفیت رانندگی در 
کشــور، اعلام کرد: پلیس راهور پیشــنهاد 
رتبه بندی رانندگان را بــه دولت ارائه داده 
اســت. بر اســاس این طــرح، رانندگانی 
که موفق به کســب رتبه هــای ۱، ۲ و ۳ در 
ارزیابی هــای مربوطه شــوند، از امتیازات 
ویژه ای برخوردار خواهند شد. این امتیازات 
می تواند شامل تخفیف در پرداخت جرایم، 
تســهیلات بیمه ای و دیگــر امکانات ویژه 
باشــد. هدف ما از اجرای این طرح، افزایش 
انگیــزه رانندگان بــرای رعایــت مقررات 
راهنمایــی و رانندگی و کاهــش تخلفات و 

تصادفات جاده ای است.
رئیس پلیس راهور فراجا، با اشاره به اهمیت 
ارتقای ســطح ایمنی و کیفیت رانندگی در 
کشــور، اعلام کرد: پلیس راهور پیشــنهاد 
رتبه بندی رانندگان را بــه دولت ارائه داده 
اســت. بر اســاس این طــرح، رانندگانی 
که موفق به کســب رتبه هــای ۱، ۲ و ۳ در 
ارزیابی هــای مربوطه شــوند، از امتیازات 
ویژه ای برخوردار خواهند شد. این امتیازات 
می تواند شامل تخفیف در پرداخت جرایم، 
تســهیلات بیمه ای و دیگــر امکانات ویژه 
باشــد. هدف ما از اجرای این طرح، افزایش 
انگیــزه رانندگان بــرای رعایــت مقررات 
راهنمایــی و رانندگی و کاهــش تخلفات و 

تصادفات جاده ای است.

خریدار   دادســتان تهران گفت: پرونده 
چای دبش در ۶۱۳ صفحه به دادگاه ارسال 
شــد و در این پرونده تاکنون بــرای ۶۳ نفر 
کیفرخواست صادر شده اســت که بعضی 
از این افــراد کارمند بانــک، بعضی کارمند 
وزارت جهــاد کشــاورزی، وزارت صمت و 
ســازمان توســعه و تجارت و تعدادی نیز از 
مدیران و عوامل گروه دبش و شــرکت های 

وابسته به آن هستند.
علی صالحی روز سه شــنبه دربــاره پرونده 
چای دبــش افزود: ایــن پرونــده از اواخر 
سال ۱۴۰۱ تشــکیل و از ۳۳ کارشناس در 
رشته های مختلف اســتفاده شد همچنین 
به لحاظ وســعت و پیچیدگــی موضوعات 
در این پرونده، تحقیقــات مفصل و دقیقی 
بــا مشــورت های صاحب نظــران حقوقی 
صورت گرفت.دادستان تهران با بیان اینکه 
پرونده چای دبش با ضمائم آن دارای ۳۵۰ 
جلد و ۷۰ هزار صفحه است، گفت: اتهامات 
متهمان اصلــی این پرونــده، اخلال کلان 
و عمــده در نظام اقتصادی و ارزی کشــور، 
معاونت در این اتهام، تحصیل مال نامشروع 

همچنین پرداخت و اخذ رشوه است.
صالحی ادامه داد: در پرونده یادشده، علاوه 
بر مســائل و تخلفــات ارزی گــروه دبش، 
بیش از ۳۰ هزار میلیارد تومان تســهیلات 
بانکی بــدون ضوابط و مقــررات در اختیار 
این گروه گذاشته شــده که ۹ هزار میلیارد 
تومان آن معوق شده است.دادستان تهران 
خاطرنشان کرد: تاکنون اموالی که از متهم 
اصلی این پرونده شناســایی و توقیف شده، 

حدود ۲۰ هزار میلیاردتومان است.
براساس این گزارش، رســیدگی به پرونده 
چای دبــش، تنها یکــی از مــوارد بیانگر 
جدیتّ دســتگاه قضــا در تعییــن تکلیف 
پرونده های مفاســد اقتصادی و اســتیفای 
حقوق بیت المال اســت و طــی مدت اخیر 
موارد معتنابهی در این خصوص به ســمع 
و نظر مردم رســیده اســت؛ طبــق اعلام 
حجت الاسلام والمســلمین حمزه خلیلی 
معاون اول قوه قضاییه در یکم تیرماه ســال 
جاری، در نتیجه اقدامات دســتگاه قضا در 
مقابله با فســاد، ۳۲۳ هــزار میلیارد تومان 
بازگشــت مالی بــه بیت المــال رخ داده و 
همچنین ۵۸ هزار میلیــارد تومان معوقات 

بانکی توسط واحدهای اجرایی وصول و ۴۰ 
هزار میلیارد تومان مطالبات دولت از برخی 

شرکت ها وصول شده است.

 مجموع بدهی های بابک زنجانی
 به وزارت نفت پرداخت شد

پرونــده بابــک زنجانــی یکــی دیگــر از 
پرونده های مهم در حوزه مبارزه با مفاســد 
اقتصادی اســت که در این رابطــه نیز قوه 
قضاییــه اقدامــات مشــخص و منتــج به 
نتیجــه ای را ترتیب داده اســت؛ ۳۰ بهمن 
ســال گذشــته بود کــه حجت الاســلام 
والمســلمین محســنی اژه ای در جلســه 
شــورای عالی قــوه قضاییه از بازگشــت 
بدهی هــای بابک زنجانی به کشــور پس از 
۱۰ ســال خبر داد.براســاس این گزارش، 
مجموع بدهی های بابــک زنجانی به وزارت 
نفت حــدود ۱۲۰ هــزار میلیــارد تومان 
بوده اســت که همه این بدهی ها در نتیجه 

پیگیری های قضایی به بیت المال بازگشت.
بدهــی پرداخت شــده از جانــب زنجانی، 
معادل ۷.۶۹ برابر بودجه وزارت ارتباطات، 
۲۱.۸ برابر بودجه وزارت کشور، ۳.۵۶ برابر 
بودجــه وزارت اقتصــاد و ۴۰ برابر بودجه 
وزارت میراث فرهنگی و گردشــگری بوده 

است.

جزئیاتی از پرونده گروه رستمی صفا
در پرونــده ســایر مفاســد دانه درشــت 
اقتصادی نیز قوه قضاییــه اقدامات مهمی 
را ترتیب داده اســت؛ برای نمونه در پرونده 
گروه رســتمی صفا، مقادیر قابل توجهی به 

بیت المال بازگشته است.
»محمد رستمی صفا« مالک گروه صنعتی 
رســتمی صفا، متهم اصلــی پرونده »گروه 
رســتمی صفا« و ابربدهــکار بانکی بخش 
غیردولتی به سیســتم بانکی کشــور بوده 
است.نامبرده و بســتگان او طی سال های 
۱۳۸۱ تا ۱۳۸۷ از طریق تأسیس شرکت ها 
و کارخانه هــای متعدد داخلــی و خارجی، 
شــروع به دریافت تســهیلات و اعتبارات 
ریالی و ارزی در داخل و خارج از کشــور و از 
بانک های مختلف کرده بودند؛ قوه قضاییه 
همچون ســایرپرونده های مبارزه با مفاسد 
اقتصادی، در کنار رســیدگی دقیق و همه 

جانبه به این پرونده به دنبال بازگشت وجوه 
بیت المــال نیز بود که این مهــم با پیگیری 
دستگاه قضایی محقق شــد و حدود ۳ هزار 
میلیارد تومان به شــبکه بانکی بازگشــت. 
گفتنی اســت محمد رســتمی صفا، متهم 
اصلی پرونده گــروه رســتمی صفا، جهت 
اجرای حکم ۱۵ ســال حبس، در تاریخ ۱۵ 

آذرماه ۱۴۰۲، راهی زندان شد.

پرونده گروه عظام
در پرونــده گروه عظام نیــز همانند پرونده 
رستمی صفا، علاوه بر رسیدگی های دقیق 
و همه جانبه قضایی، اقدامات متناسب برای 

اعاده حقوق بیت المال صورت گرفت.
عباس ایروانی متهم اصلی پرونده موصوف، 
در ســه پرونده خود بــا عناویــن اتهامی 
»اخلال عمده در نظام اقتصادی کشــور با 
توســل به قاچاق ســازمان یافته و حرفه ای 
قطعات خودرو به صــورت عمده و کلان«، 
» اتهام مشــارکت در اخلال عمده در نظام 
اقتصادی کشــور از طریق اخــلال در نظام 
پولی و ارزی کشور از طریق تحصیل اموال و 
وجوه کلان از شبکه بانکی از طرق نامشروع 
و غیرقانونی«، »معاونــت در جعل چندین 
فقره گواهی بازرسی از طریق پرداخت وجوه 
به منظور جعل گواهــی« و ... محاکمه و به 
مجازات های مقرر قانونــی محکوم گردید 
و علاوه بــر آن، وجــوه معتنابهــی نیز به 

بیت المال در این پرونده عودت داده شد.

 پرونده صرافی کریپتولند
 با بیش از 51 هزار شاکی خصوصی

آبان ماه سال گذشــته »علی القاصی مهر« 
رئیس کل دادگســتری اســتان تهــران با 
اشــاره به رســیدگی های صورت گرفته به 
پرونده صرافــی کریپتولند بــا بیش از ۵۱ 
هزار شــاکی خصوصی اظهار داشــت: »در 
جریان رســیدگی به این پرونده در دادسرا 
با ۲۴ هزار و ۸۰۲ نفر از شــاکیان »تســویه 
مطالبــات« صــورت گرفت؛ کیــف پول 
الکترونیکــی متهم اصلی پرونــده صرافی 
کرپتولند، حَسب دستور قضایی شناسایی 
شــد و اقدامات فنی لازم جهــت صیانت از 
اموال کاربران و مالباختــگان به عمل آمد؛ 
همچنین مبلغ یــک و نیم میلیون دلار پول 

برداشت  شده از جانب یکی از متهمان که به 
خارج از کشور متواری شده بود، بازگردانده 
شده است. همچنبن دو متهم اصلی پرونده 
مذکور به ۱۵ و ۸ ســال حبس و همچنین 
پرداخت ردمال و جــزای نقدی در حق ۵۱ 
هزار شاکی خصوصی به شــکل های ارزی 
و ریالــی محکوم شــدند و ۵ متهــم دیگر 
نیز مجازات های حبس از یک تا ۵ ســال را 
دریافت کردنــد؛ اقدامــات مقتضی برای 
تسویه مطالبات با مابقی طلبکاران، در حال 
انجام است.شــایان ذکر است، دی ماه سال 
گذشــته نیز رئیس کل دادگستری استان 
تهران از تحقق هــزار و ۶۸۴ میلیارد تومان 
رد مال در مرحله تحقیقات در هفت پرونده 

مرتبط با نظام بانکی خبر داده بود.
»علی صالحی« دادســتان تهــران، مرداد 
امسال در حاشــیه یکی از جلسات شورای 
عالی قــوه قضاییه به ارائه آمــاری از رد مال 
صورت گرفته در مرحله تحقیقات مقدماتی 
پرداخت و گفت: از ابتدای ســال ۱۴۰۰ تا 
پایان ســال ۱۴۰۲ در دادسرای ویژه جرائم 
اقتصادی حدود ۴۶ هزار میلیارد تومان در 
مرحله تحقیقــات مقدماتی رد مال صورت 
گرفت؛ در ۴ ماه اول ســال ۱۴۰۳ هم ۱۰۱ 
هزار میلیاردتومان ایفای تعهدات ارزی در 

مرحله تحقیقات مقدماتی صورت گرفت.

مزایده 5 دستگاه خودروی سواری 
متعلق به شرکت کوروش کمپانی

در اوایل مهرماه امسال نیز، »علی صالحی« 
رئیس کل دادگستری اســتان تهران از به 
مزایده گذاشته شدن پنج دستگاه خودروی 
سواری متعلق به شــرکت کوروش کمپانی 
جهت پرداخت مطالبــات مالباختگان در 
مرحلــه تحقیقات مقدماتی خبــر داد. این 
مزایــده از تاریخ ۹ تا ۱۶ مهر انجام شــد که 

عواید حاصل از فروش اموال در این مزایده، 
جهت اســترداد مطالبات شــاکیان صرف 

خواهد شد.
رئیس قــوه قضاییــه، در جریان نشســت 
شــورای عالی قــوه قضاییــه در تاریخ ۲۶ 
شــهریور ســال جاری، تاکید کــرد: قوه 
قضاییه از بخش ها و مجموعه های پیشــتاز 
در امــرِ خطیــر مبــارزه و مقابله با فســاد 
اســت؛ به هیچ وجه نباید از مبارزه با فساد 
در عرصه هــا و ســاحت های گوناگون اعم 
از اقتصــادی، فرهنگی، سیاســی و امنیتی 
غافل شویم؛ فساد، مُســری است و از درون 
تهی می ســازد؛ چنانچه از امر خطیر مبارزه 
با فســاد غفلت ورزیم آنگاه کشور و مردم و 
قوای نظام آســیب می بینند؛ البته ممکن 
اســت در مقاطع و بنا بر اقتضائات مختلف 
روش ها و شیوه های مقابله با فساد متفاوت 
باشــد، اما در اصل مقابله با فساد هیچگونه 
تردیدی وجود ندارد.رئیس دستگاه قضا در 
همان جلســه تصریح کرد: همه ما در مقابل 
برخی ناهنجاری های اجتماعی و فرهنگی 
که وجود دارد مسئول هستیم و نمی توانیم 
در قبال این ناهنجاری ها بی تفاوت باشیم؛ 
در این عرصه، بیش از پیش باید به مقوله ی 
آموزش و تربیت اهتمــام ورزیم و اقدامات و 
تدابیر پیشگیرانه را با قوت و وسع بیشتری 
بکار ببندیم. این موضوع در حوزه مســائل 
اقتصادی نیز صدق می کند؛ فساد اقتصادی 
با خود ناامیدی و تقلیل ســرمایه اجتماعی 
را به همراه مــی آورد و اختلافات طبقاتی را 
زیاد می سازد؛ در این قضیه نیز اتخاذ تدابیر 
و تمهیدات پیشگیرانه بسیار ضروری است؛ 
همه مســئولان ذیصلاح قضایی از رؤسای 
کل و دادستان ها تا بخش های پیشگیری و 
نظارتی و راهبردی، با توان و همت بیشتری 

در این عرصه ورود داشته باشند.

معاون حقوق بشر وزارت دادگستری خبر داد؛شناسایی ۶ هزار زباله گرد در تهران



امیررضا مافی مطرح کرد

وایت را به دشمنانمان باخته ایم جنگ ر
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 قصه یک جشنواره زیبا
»جشــنواره کهن آواهای تنبور«   حیدر کاکی، پژوهشــگر، مدرس
یک اتفاق مهم فرهنگی موســیقایی است که از ســال ۱۳۹۶ هر ساله 
در روستای بانزلانی واقع در شهرستان دالاهو استان کرمانشاه در خانه 
تنبور در کنار دریاچه زیبای سد آزادی با منظره های دل انگیز، مردمان 
خون گرم و مهمان نواز، حضور هنرمندان پیشکســوت و نامی کشور و 
میزبانی هنرمند بزرگ دیارمان اســتاد علی اکبر مرادی، بانی و سازنده 

خانه  تنبور برگزار می شود.
پس از گذشت هشت ســال جشــنواره کهن آواهای تنبور حالا دیگر 
جزیی از فرهنگ موســیقایی منطقه شــده  اســت و مردم هر ســاله 
بی صبرانه منتظر برگزاری این مراسم هستند و از راه های دور و نزدیک 

خود را به خانه تنبور می رسانند.
پوشــش کردی زنان و مردان، رنگ ها و تصاویر زیبایی را خلق می کند. 
کودکانی که تنبورشان بلندتر از قد خودشان است، جوانان و نوجوانانی 
که تنبور به دست در گوشه و کنار خانه تنبور در حال گفت وگو و تمرین 
و خواندن مقام های رده سنی خود هســتند، صحنه های زیبایی است، 

که در این جشنواره همواره خلق می شود.
علاوه بر اجرای موســیقی تنبور در بخش های رقابتی نوازندگان دیگر 
مناطق کردنشین نیز حال و هوای متفاوتی را می آفرینند. سرنا و دهل 
برای قدیمی ترها حس نوســتالژیک دارد، برای بعضی هــا هم یادآور 

جشن های قدیم اول پاییز کوردی است.
نوای شادی بخش سازهای دوزله و شمشــال و نرمه نای همراه با دف و 
دیوان و ضرب کردی و آوازخوانی ها از مهاباد تا بوکان و مریوان و سنندج 
و جوانرود و ایلام و نوای هوره و مور نشــانگر غنای فرهنگ موسیقایی 
کردان اســت و حضور این موســیقی ها و هنرمندان و تنوع این آواها و 
نغمه ها نشانگر وسعت دید برگزار کننده  اصلی این رویداد هنری استاد 

علی اکبر مرادی است.
این هنرمند نامی حالا دیگر همچون نگینی در دنیای هنر می درخشد 
و همه مردم منطقــه نیــز از کوچک تا بــزرگ او را می شناســند و با 
دیده احترام از او یــاد می کنند. همــه مهمانــان و برگزارکنندگان و 
شــرکت کنندگان و داوران، همه و همه به احترام او و به عشق او و هنر 

نابش و دیدگاه هنرمندانه اش حول او و خانه تنبور جمع می شوند.
اســتقبال کم نظیر مردم و تاثیــرات زیادی که این جشــنواره برجای 
گذاشته باعث شده  که استاد علی اکبر مرادی با سختی و تحمل هزینه 
گزاف برگزاری این مراســم را هر ســاله بدون هیچ گونه حمایت مالی 
دولتی و خصوصی فراهم نماید. این در حالی اســت که برگزاری کارگاه 
آموزشــی کمانچه و موســیقی کردی توسط استاد اردشــیر کامکار، 
کارگاه  آموزشی آواز کردی توسط هنرمند گرامی جناب آقای شورش 
محمودی و جلســات کتاب خوانی که توســط جناب حمید احمدی 
و جناب مهــرداد مرادی برگزار شــد، از برنامه های جنبی در حاشــیه 

جشنواره هشتم در راستای غنای آن بود.
اهالی روســتای بانزلانــی همواره با عشــق در این مراســم خدمت و 
شرکت می کنند، و نکته قابل توجه این اســت که از برگزارکنندگان تا 
خدمت گزاران و آشپز و عوامل اجرایی و همه و همه عاشق این فرهنگ 
و موسیقی دســتی بر نوازندگی و درک تنبور داشــته و عاشقانه سعی 
می کنند مراســم را به بهترین نحو ممکن برگزار و میزبانی شایســته 

باشند.

با حضور نوری بیلگه جیلان
 بلیت ۱۵ میلیون تومانی برای انتقال 

وزه؟! تجربه ۲ ر
مســترکلاس انتقال تجربه نوری بیلگه جیلان و سه سینماگر دیگر در 

تهران با مبلغ ۱۵ میلیون تومان برگزار می شود.
 طبق اعــلام روابط عمومی پروژه، اولین دوره مســترکلاس »شــکوه 
ســینما«، ۲۹ و ۳۰ مهر در هتــل آزادی تهران برگزار می شــود. این 

مسترکلاس ۲ روزه با حضور ۴ مدرس و به صورت حضوری خواهد بود.

در این دوره نوری بیلگه جیلان کارگردان سینمای ترکیه و برنده نخل 
طلای کن، پرویز شــهبازی نویســنده و کارگردان ایرانی، سِلیم اوِجی 
کارگردان ســینمای ترکیه و پارسا پیروزفر بازیگر ســینمای ایران به 

عنوان مدرس حضور دارند.
برنامه این مسترکلاس ۲ روزه به شرح زیر است:

در روز اول سِلیم اوِجی ســینمای مســتقل ترکیه را معرفی می کند و 
درباره مختصات آن حرف خواهد زد. ســپس پرویز شــهبازی درباره 
فضاسازی در ســینما ســخن خواهد گفت. پس از آن فیلمی از سلیم 

اوجی پخش می شود.
در روز دوم پارســا پیروزفر تجربیات ســینمایی خود را در قالب »ورود 
بازیگر به دنیای نقش« ارائه خواهد کرد. ســپس نــوری بیلگه جیلان 
درباره خاستگاه ، ویژگی ها و مولفه های سینمای خود صحبت می کند 

و به پرسش ها نیز پاسخ می دهد.
پس از آن یادبودی برای عباس کیارستمی فیلمساز فقید ایرانی برگزار 
خواهد شــد و نوری بیلگه جیلان، محمد ییلماز و چند سینماگر ایرانی 
در این مراسم صحبت خواهند کرد.پایان بخش این رویداد پخش یکی 

از فیلم های نوری بیلگه جیلان خواهد بود.
این دوره را مســتانه مهاجر برگزار می کند و به شرکت کنندگان در این 

کلاس ها گواهی حضور در مسترکلاس اعطا خواهد شد.
علاقه مندان می توانند برای ثبت نام و شــرکت، به ســایت ایران تیک 

irantic.com مراجعه کنند.
بلیت این جلسه ۲ روزه در ســامانه ایران تیک ۱۵ میلیون تومان درنظر 
گرفته شده اســت. آن طورکه از جزئیات ارائه شــده این مسترکلاس 
مشخص است هرکدام از این ســینماگران حدود ۲ تا ۳ ساعت فرصت 
دارند تا به بیان مطالب و تجربیات خود بپردازند. آنچه که مســلم است 
این مدت کم، زمان مناســبی برای آموزش مباحث تخصصی ســینما 
نیست بلکه بیشــتر مختص انتقال تجربه و خاطره گویی های شخصی 
است. در این صورت به نظر می رســد که مبلغ ۱۵ میلیون تومان برای 

حدود ۱۰ ساعت کارگاه انتقال تجربه رقم منطقی به نظر نرسد.
همچنین در این مســترکلاس فیلمی از نوری بیلگه جیلان و ســلیم 
اوجی به نمایش درخواهد آمــد. در دنیای دیجیتال امروز که هر فیلمی 
در فضــای مجازی و اینترنت در دســترس تمام مخاطبــان قرار دارد، 
اکران ۲ فیلم از فیلمســازان ترکیه حتی بدون نقد و بررســی اثر نکته 

منحصربه فرد و متمایزی برای این مسترکلاس به حساب نمی آید.
با تمام این نــکات رقم بلیــت این مســترکلاس در مقایســه با مبلغ 
کلاس هــای چندجلســه ای آمــوزش فیلمســازی و بازیگــری در 
آموزشــگاه های خصوصی تفاوت زیــادی دارد. باید دید کــه آیا صرفا 
گواهی حضور در یک مســترکلاس با حضور نــوری بیلگه جیلان ۱۵ 

میلیون تومان ارزش دارد؟!

یادداشت

قاب

خریدار  رئیس مرکز انیمیشــن ســوره 
درباره محصول ایــن مرکز با عنوان »زیتون 
ســرخ« که این روزها از شبکه های سیما در 
حال پخش اســت، توضیح داد و از اهمیت 

ساخت آثاری با موضوع فلسطین گفت.
 مجموعــه کمیــک موشــن »زیتــون 
ســرخ« به کارگردانی مجیــد محمودی و 
تهیه کنندگی امید مرنــدی محصول مرکز 
انیمیشــن ســوره از ۱۷ مهر همزمان با ۷ 
اکتبر ســالروز عملیات »طوفان الاقصی« 
روی آنتن شبکه های مختلف تلویزیون رفته 
اســت.امیررضا مافی رئیس مرکز انیمیشن 
ســوره درباره طرح »زیتون ســرخ« عنوان 
کرد: من در این ســال ها همواره به مســاله 
فلســطین فکر کرده و به نظرم می رســد ما 
در این زمینه بسیار کم اثر هنری ساخته ایم 
چراکه احساس می کردیم فلسطین یک امر 
جاری است و در واقع به یک امر آیینی بدل 

شده بود.
وی که مجری »نقد ســینما« بوده است، در 
ادامه گفت: ما در یکــی از برنامه های »نقد 
سینما« به موضوع ســینمای استراتژیک 
پرداختیم و مشــخصاً مطــرح کردیم که 
چرا درباره این جنگ که خیر و شــر مطلق 
اســت، فیلم تولید نمی کنیم؟ همان زمان 
خیلی ها به من گفتند که مناسبت پرداخت 
به موضوع فلســطین در آن برنامه چه بوده 
اســت؟ این نگاه نشــان می دهد که مساله 
مدیران فرهنگی ما برای فلسطین تقویمی 
و رویــدادی اســت؛ در حالی کــه موضوع 
فلســطین و نزاع تمدنی ما و صهیونیسم از 
جنس رویدادگــی و دوام اســت و ما این را 

فراموش کرده بودیم.
مافی ادامــه داد: البته در یک ســال اخیر 
زمانی که با دانشــجویان مواجه شــدم، با 
مجموعه پرسشــی روبه رو شــدم که یقین 
پیدا کردم ما برای توجیه نســل جوان هیچ 
توضیحی درباره این موضوع ارائه نکرده ایم. 
پس به نظرم رســید که وظیفه داریم اثری 
با این موضوع بســازیم که پاســخی ساده، 
متقن و سرراســت و مبتنی بــر منابع برای 
نسل جوان باشد تا متوجه شوند موضع ما با 
فلسطین و رژیم صهیونیستی چیست. بعد 
از تبدیل شدن این موضوع به ایده منسجم، 
»زیتون ســرخ« را فعــلًا در ۷ قســمت تا 
سالگرد عملیات »طوفان الاقصی« آماده و 

سپس پخش آن را شروع کردیم.
مدیر مرکز انیمیشن سوره درباره استقبال 
مخاطبان این اثر تصریح کرد: در یک ســال 
اخیر به واسطه جنایات رژیم صهیونیستی 
در غزه و لبنان و همچنین به واســطه زد و 
خوردهای جدی ما با ایــن رژیم، مخاطب 
جوان و نوجوان به ســمت دیرینه شناسی و 
تبارشناسی ماجرای ما و رژیم صهیونسیتی 
رفته اســت. هر جا که از این تاریخ صحبت 
می شود، ما شاهد اشتیاق آن برای شنیدن 
هســتیم؛ اگرچه که نظام رسانه ای دشمن 
خیلی زودتــر از ما وارد این نبرد رســانه ای 
شــده، موضوعاتش را مطرح و درباره تاریخ، 
تصوراتی ایجاد کرده اســت و ما از آن غافل 
بودیم. البته که ما با نیت »طوفان الاقصی« 
آن را پیش بردیــم اما با اتفاقــات تلخ تری 
مانند شهادت اسماعیل هنیه و سیدحسن 
نصرالله مواجه شدیم. من فکر می کنم حتماً 
الان ذهن ها برای شــنیدن حقایق تاریخی 

آماده تر است.
مافی در جواب به این ســوال کــه آیا برای 
»زیتون ســرخ« محدودیت ســنی در نظر 

گرفته شده اســت، گفت: ما از ابتدا در نظر 
داشتیم مفاهیم را به شــکلی مطرح کنیم 
که از سن ۱۲ ســال به بالا بتوانند مخاطب 
این کمیک موشن باشــند؛ البته که به طور 
کل محدودیت ســنی برای این اثر در نظر 
نداریــم و حتی افرادی که ایــن روایت ها را 
هم شنیده اند و تحت تاثیر موج های جدید 
رسانه ای قرار گرفته اند، می توانند مخاطب 
این اثر باشــند. متاســفانه هنوز هم گاهی 
میان بزرگسالان می شنویم که فلسطینی ها 
زمین هایشــان را به یهودیان فروخته اند و 
دوست داشــتیم برای این افراد هم پاسخی 
داشــته باشیم. ســعی کردیم که روایتمان 
قصه گو باشــد؛ زمانی که تاریخ را به شــکل 
قصه روایت کنیــم، مخاطبــان در هر رده 

سنی از آن بهره برداری خواهند کرد.
وی درباره روایت روان اثــر و همچنین نوع 
گزینش اطلاعات انبــوه در این زمینه بیان 
کرد: ســرعت انجام پروژه ما خیلی بالا بود 
برای همین وقــت زیادی بــرای پژوهش 
نداشتیم؛ پس ما ابتدا ســوالات را بر اساس 
آن چیزی که در رســانه امروز جهان حاکی 
است، طراحی کردیم. تمام تلاش ما این بود 
که بر اســاس منابع متعدد به آنچه در ذهن 
کودکان و نوجوانان وجود دارد، پاسخ دهیم. 
به نظر می رســد زمانی که ما همراه با قصه ، 
ما بــه ازای تصویری ارایه کنیــم، ولو اینکه 
تماشایی باشد، همنشینی تصویر با روایت 
باعث ماندگاری در ذهن مخاطب می شود. 
تیم پژوهشی ما تلاش کرد پاسخی درخور 
نوجوانانمــان طراحی کند و تــا به الان هم 

بازخورد بدی از این موضوع نداشته ایم.
مدیر مرکز انیمیشن ســوره درباره انتخاب 
کمیک موشــن برای روایت »زیتون سرخ« 
گفت: کمیک موشــن جزو فرم های بسیار 
پرُطرفدار عالم روایت است؛ به لحاظ تولید 
هم به جهاتی ساده تر از انیمیشن است. من 
معتقدم »زیتون ســرخ« به لحاظ فنی کار 
ویژه ای کرده چراکه تعداد تصاویر انتخابی 
به میــزان حرکت دادن بــه کاراکترها زیاد 
اســت. البته برای روایت مستقیم و سلیس 
تاریخ، انیمیشــن به تنهایی کافی نیست؛ 
بلکه ماجرا باید مســتقیم روایت تا مشخص 

شود در دل تاریخ چه اتفاقی رخ داده است.
وی افــزود: از طــرف دیگر انیمیشــن به 
واســطه حرکات زیاد صحنه ما را به ربایش 
چشــم در حرکت تصویر مواجه می کند، اثر 
تماشــایی می شــود و ناخودآگاه بخشی از 

ذهن به ســمت امر دیداری مــی رود. ما در 
کمیک موشــن با امر ثابت و حرکت اندک 
مواجهیم، پــس تمرکز ذهــن روی روایت 
اســت. به عبارتی کمیک موشــن برای من 
همچون پرده خوانی و نقالی و تکنیک کمتر 
تجربه شده ای در ایران است که البته سنت 
درازپایی نیســت و به آن کم پرداخته شده 
اســت. همچنین معتقدم کمیک موشــن 
طراحی شده در »زیتون سرخ« نسل جوان 
و نوجوان را به لحاظ فرمی و زیبایی شناسی 
نیز با خــود همراه کند.میــدان روایت را به 
دشمنانمان باخته ایم چراکه آن ها تاریخ را 
جعل و جای جلاد و شهید را عوض کرده اند. 
ما آنقدر کم کاری کرده ایم که نتوانســتیم 

پاسخی درخور و متناسبی داده باشیم.
مدیر مرکز انیمیشن ســوره درباره اهمیت 
تاریخ و روایت آن در قالب آثار هنری یادآور 
شــد: مســیر تاریخ هرگز طولی نبوده و به 
شــکل کروی درهم تنیده می شود اما اینکه 
حتماً ما باید تاریخ را روایت و دیرینه شناسی 
کنیم و به گذشته مان واقف باشیم تا بدانیم 
در چه وضعیتی هســتیم، اهمیت به سزایی 
دارد. هویت آدمــی مبتنی بــر خاطرات و 
تاریخش اســت و هویت جمعــی یک ملت 
به حافظه و تاریخ ملی اش بــاز می گردد. ما 
سال هاســت از این موضوع غفلــت کرده و 
کمتر بــه تاریخ پرداخته ایــم. همچنین در 
مواقعی تاریخ را خوب روایت نکرده و در واقع 
میدان روایت را به دشــمنانمان باخته ایم 
چراکه آن ها تاریخ را جعــل و جای جلاد و 
شــهید را عوض کرده اند. ما آنقدر کم کاری 
کرده ایم که نتوانســتیم پاســخی درخور و 

متناسبی داده باشیم.
مافی افــزود: مــا باید دســت آن هایی که 
ایــن بازدارندگی را می ســازند، ببوســیم 
اما متاســفانه باید گفت امروز موشــک ها 
برنده میدان را مشــخص نمی کنند چراکه 
جنگ، جنگ روایت هاســت. ما در قسمتی 
از »زیتون سرخ« سعی کردیم چراغی را در 
ذهن افراد روشــن کنیم و تاثیری در هویت 
کنونی و نگاهشــان در آینده داشته باشیم. 
تاریــخ در خواندن متن کتاب شــاید کمی 
سخت تر باشــد چراکه امروزه دنیای تصویر 
و به ویژه تصویــر متحرک کوتــاه متحول 
شده اســت. ما باید بتوانیم تاریخ را به شکل 
امروزی برای نسل جدید و حتی نسل قدیم 
که شــاید تاریــخ را فراموش کرده اســت، 
روایت کنیم. حتماً دانستن تاریخ برای فهم 

وضع کنونی و افقی که به ســمتش حرکت 
می کنیم، مهم و بهتریــن قالب برای اینکار 

قطعاً قالب هنری است.
وی درباره منابع مورد اســتفاده در این اثر 
عنوان کرد: درباره منابع کتاب سعی کردیم 
که منابع خوب و مشهوری را که مورد اتقان 
و وثوق همگان هســتند، انتخاب کنیم. تیم 
پژوهش، تولید و نظــارت ما تلاش کردند تا 
وقایع را به نحو صحیح و قابل اعتماد روایت 
کنند و برای این امر حتی با متخصصان این 
حوزه نیز گفت وگو کردنــد. در حقیقت ما 
تلاش کردیم تا اثر قابــل اعتمادی به لحاظ 
روایت تاریخی عرضه کنیم؛ اگر چه فرصت 
پژوهشمان زیاد نبود اما نباید فراموش کنیم 
که در تاریــخ همــواره روایت های معارض 
و متعارض وجود دارد. تــلاش ما بر این بود 
آنچه را که مورد وثوق و قبول تعداد بیشتری 
از آدم ها و طرفین هســتند، انتخاب کنیم 
و حــرف گزاف و بــدون پشــتوانه تاریخی 
نزنیم. ممکن اســت که ما هم در جزییاتی 
خطا کرده باشــیم و این ویژگــی هر روایت 
تاریخی اســت. می توانم این را به مخاطبان 
بگویم تا جایی که توانســتیم سعی کردیم 
حرف هایمان مبتنی بر ثبت و ضبط صحیح 

وقایع تاریخی باشد.
مدیر مرکز انیمیشن سوره درباره همکاری 
با جوانــان در حوزه انیمیشــن عنوان کرد: 
تیمی که »زیتون سرخ« را ســاخته اند، به 
ویژه در زمینه انیمیشــن بســیار باتجربه 
هستند. بعد از »هیســتوری« این دومین 
تجربه ما با این تیم اســت که تجربه بسیار 
خوبی اســت. اولویت ما کارکردن با جوانان 
و کسانی است که استعداد فراوانی دارند اما 
شــاید میدان و فرصت کمتری به این افراد 
داده شده اســت. کار ما این است که جوانان 
در استان های مختلف احســاس کنند که 
تفاوتی با مرکزنشین ها ندارند و آن ها هم به 
اندازه مرکزنشین ها امکانات و فرصت برای 

عرضه خودشان را دارند.
مافــی تاکیــد کــرد: اولویت مــا در مرکز 
انیمیشــن ســوره ایــن اســت کــه همه 
تولیدکننــدگان انیمیشــن در سراســر 
ایــران، به ویژه جوانان پایشــان بــه تولید 
حرفه ای باز شــود. البته که این افراد حتماً 
باید در قــواره تولید آثار حرفه ای باشــند 
چراکه مرکز انیمیشن سوره وجه آموزشی 
ندارد اما حتماً یک نهاد تولیدی اســت که 
بــا تمرکز بــر خطرپذیــری روی تیم های 

جوان که شــاید کمتر جایی میــدان تولید 
را به آن هــا بدهنــد، فعالیــت می کند. به 
عنــوان مثال مــا در »لوپتو«، »مســافری 
از گانــورا« و »یــوز« با تیمــی کار کردیم 
که اولیــن پروژه سینمایی شــان بــود. در 
»رویاشــهر« هم با تیمــی کار کردیم که از 
پروژه اول سینمایی شان تا پروژه دوم رشد 
چشمگیری داشــتند. ما در شش هفت اثر 
ســینمایی دیگرمان هم که در دست تولید 
داریم، این ریسک را کرده ایم چون معتقدیم 
اگر تعداد تولیدکنندگان انیمیشــن بیشتر 
شــود و در کل ایران توســعه پیــدا کنند، 
حتماً یک صنعت پویاتر و یک گردش مالی 
بسیار خوبی خواهیم داشــت که در تربیت 
نسل های بعدی ما نیز تاثیرگذار خواهد بود.

وی درباره عــدم پرداخت ســینماگران و 
هنرمندان مــا به موضوع فلســطین اظهار 
کرد: مساله فلســطین و چرایی احساسات 
ما و اینکــه چرا درباره آن کار نمی ســازیم، 
۲ وجه دارد؛ یک اینکه مســاله فلســطین 
تا پیش از ایــن اتفاق به یک مســاله عادی 
تبدیل شــده بود و گویا ما داشــتیم آن را 
فرامــوش می کردیم که فلســطین وجود 
دارد و مهمتریــن مســاله جهان اســلام 
اســت. ما مدام باید یادمان باشــد که رژیم 
صهیونیستی دشمن شــماره یک بشریت و 
هر انسان آزاده ای در جهان است. اگر نسبت 
به این موضوع سرد شویم، حتماً یک جایی 
آسیب خواهیم دید. باید مدام این داستان ها 
را برای نســل های آینده هم تکرار کنیم که 
صهیونیست ها نه فقط با جمهوری اسلامی 
و ایران بلکه با تمام بشریت مخالف هستند 
و علیــه آن ها نیز جنایــت خواهند کرد. هر 
قدمی که آن ها پیــش می روند، در واقع یک 
قدم برای نابودی انســانیت جلــو می آیند 
چراکه دیدگاه های نژادپرســتانه بســیار 

شدید و عمیقی دارند.
مدیر مرکز انیمیشن ســوره ادامه داد: من 
به عنوان کسی که فلســفه غرب خوانده ام، 
می گویم که اســرائیل هرچه که غربی ها در 
اندیشــه رشــته کرده بود، پاره کرد. ما باید 
همواره موضوع فلسطین را زنده نگه داریم و 
مدام این نبرد حق و باطل را به مخاطبانمان 
یادآوری کنیم. ما نباید بگذاریم فلســطین 
و نزاع تمدنی ما با اســرائیل فراموش شود. 
اما دربــاره عــدم پرداخت ســینماگران و 
هنرمندان ما به موضوع فلسطین باید بگویم 
که ما به عنوان متولیان امور گاهی نســبت 
به این موضوع سرد می شــویم و همچنین 
فیلم ســاختن با موضوع فلســطین در کار 
لوجســتیکی به ویژه در زمینه ایده پردازی 
کمی سخت است. ما باید به لحاظ معرفتی 
به فیلمســازان و هنرمندانمان این مسیر را 
نشان دهیم که چرا دشــمنی ما با اسرائیل 
یک دشمنی ارزشمند است و چرا باید علیه 

این تجسم ابلیس در زمین حرکت کنیم؟
مافی در پایان عنوان کرد: تصمیم ما بر این 
اســت که تا اطلاع ثانوی در مرکز انیمیشن 
سوره بخش مهمی از آثاری را که از این پس 
قرار است تولید کنیم، به موضوع فلسطین 
و این نزاع تمدنی بپــردازد. اگرچه که قطعاً 
نباید از دیگر کارهــا غافل بشــیم اما باید 
این را به عنوان یک تکلیــف مطلق همواره 
برای خودمان در نظر بگیریــم که موضوع 
فلســطین در همه تولیداتمان لحاظ شود 
و بخش مهمــی از رفتارهــای تولیدی مان 
معطوف به موضوع فلســطین و دشمنی با 

رژیم صهیونیست جهان خوار باشد.

فراخوان پنجمین دوسالانـــه ملی عکس »اشراق« که 
نخســتین رویداد ملی در موضوع روحانیت و حوزه های 
علوم دینی است، از ســوی معاونت فضای مجازی، هنر 
و رســانه دفتر تبلیغات اســلامی منتشر شــد. فراخوان 
پنجمین دوسالانه ملی عکس »اشــراق« در مراسمی با 
حضور جمعی از هنرمندان و مســئولان حوزوی و هنری 
از جمله مســعود معینی پور معاون فضــای مجازی هنر 
و رســانه دفتر تبلیغات اســلامی اعلام و از پوســتر این 
دوسالانه رونمایی شد.ابراهیم ســلیمانی دبیر پنجمین 
دوسالانه ملی عکس »اشــراق« در این مراســم با بیان 

اینکه تا ســال ۱۳۹۵ چهار دوره از دوســالانه 
عکس حوزه برگزار شده اســت، بیان کرد: این 
دوسالانه عکس نخستین رویداد ملی است که 
در موضوع روحانیت و حــوزه های علوم دینی 
هر ۲ سال یک بار برگزار می شــود و این دوره 
تحت عنوان »اشــراق« خواهد بــود. نقش و 
اهمیت حضور روحانیت اصیل در فراز و نشیب 

تاریخ، داستانی اســت پرماجرا که چندان ناگفته نیست 
اما بازگویی آن با زبان تصویر، حدیثی است تازه و ناب که 
نیازمند کاوش و تحقیقی پرحوصله و دامنه دار است و این 

مهم، همراهی و همیاری بسیاری را می طلبد.
دبیر پنجمین دوســالانه ملی عکس اشــراق 
گفت: هنر عکاسی که اینک جایگاه بلند و ویژه 
ای در جهان ارتباطات و رســانه های فرهنگی 
و تبلیغی پیدا کرده اســت، خوشــبختانه در 
ایران نیز با ســابقه ای دیرین و گسترده، تاریخ 
گران سنگی از لحظه های پرشکوه فراهم آورده 
است و چه بسیار که در عرصه های گوناگون، با زبان چشم 
نواز خود، ناگفته های نغزی را به دیدگان مشتاق نشانده 
است.ســلیمانی گفت: »روحانیت و حــوزه های علمیه؛ 

هویت طلبگی« )جذب و پذیرش حــوزه(، »روحانیت و 
علم«، روحانیت و تبلیغ« )کنشگری حوزه های علمیه(، 
»روحانیت و جهاد تبییــن«، »روحانیــت و گروه های 
جهادی«، »روحانیت و انقــلاب«، »روحانیت و راهبری 
سیاســی و اجتماعی«، »روحانیت و مقاومت«، »جهاد 
اســلامی و دفاع مقدس«، »روحانیــت و فرهنگ، هنر و 
تمدن اسلامی«، »روحانیت، ســبک زندگی و خانواده«، 
»روحانیت و جامعه«، »روحانیت و ارزش های اخلاقی«، 
»اخلاق اجتماعی؛ مدارس و حوزه هــای علوم دینی« ، 

»چهره« )پرتره( و … موضوعات این دوسالانه هستند.

اشراق

فراخوان پنجمین دوسالانه ملی عکس »اشراق« منتشر شد

»علت مرگ: نامعلوم« بهترین فیلم جشنواره تورین شد
خریدار  فیلم ســینمایی »علــت مرگ: 
نامعلوم« موفق به کسب عنوان بهترین فیلم 

جشنواره زیرزمینی تورین ایتالیا شد.
 فیلم ســینمایی »علت مــرگ: نامعلوم« به 
کارگردانی علی زرنگار و تهیه کنندگی مجید 
برزگر جایزه بهترین فیلم بلند داستانی دوره 
یازدهم جشنواره زیرزمینی تورین را کسب 
کرد. بنابر اعلام مســئولان جشنواره، سانس 
نمایش فیلم »علت مــرگ: نامعلوم« در این 

رویداد ۲ برابر شده است.
این جشنواره ۲۶ سپتامبر تا ۵ اکتبر در شهر 

تورین ایتالیا )۵ مهر تا ۱۴ مهر( برگزار شد.
رقابت در سومین جشنواره بین المللی فیلم 

پیجن و جشــنواره مونادناک نیوهمشــایر 
آمریکا دیگر حضورهای جهانی فیلم در یک 

ماه اخیر بوده است.
جایزه بهترین فیلم دهمین دوره جشــنواره 
فیلم هــای ایرانــی در زوریــخ، رقابــت در 
بیســت ویکمین دوره جشــنواره سالنتوی 
ایتالیــا، حضــور در بخش اســتعداد جدید 
آســیایی بیســت و پنجمین دوره جشنواره 
شــانگهای چین و کســب جایــزه بهترین 
فیلمبرداری برای داود ملک حسینی، حضور 
در بخــش اصلی و رقابتی پنجــاه و هفتمین 
جشــنواره بین المللی فیلم هــوف آلمان از 

دیگر حضورهای جهانی این فیلم است.

در خلاصه داســتان »علت مرگ: نامعلوم« 
آمده است: هفت مسافر پیش از طلوع آفتاب، 
شــهداد را به مقصد کرمان تــرک می کنند. 
میان راه اتفاقی آن ها را از رفتن بازمی دارد …

بانیپــال شــومون، علی رضــا ثانی فــر، ندا 
جبراییلــی، علی محمــد رادمنــش، زکیه 
بهبهانی، رضا عموزاد، ســهیل باوی، سعید 
رضایی کیا و میــلاد مرادی در ایــن فیلم به 

ایفای نقش پرداخته اند.
شــرکت »رفت فیلم« پخش بین الملل این 

فیلم را برعهده دارد.
عوامل فیلم عبارتند از نویسنده و کارگردان: 
علی زرنگار، تهیه کننده: مجید برزگر، مجری 

طرح: پویــان صادقی، مدیــر فیلمبرداری: 
داود ملک حسینی، تدوین: حمید نجفی راد، 
طراحــی و ترکیــب صــدا: ســیدعلی رضا 
علویان، طــراح صحنه و لبــاس: محمدرضا 
میرزامحمدی، صدابردار: سعید بجنوردی، 
موســیقی: عیســی حبیــب زاده، طــراح 
چهره پردازی: محمدرضا قومی، رنگ آمیزی 
تصاویر: حمیدرضــا فطوره چیان، برنامه ریز: 
ســیاوش رمضانلــو، امید راد، دســتیار اول 
کارگردان: سیاوش رمضانلو، احسان شیری، 
عکاس: پیام صادقی، جانشــین تهیه کننده: 
مهدی برزگر، مدیر تولیــد: محمد جعفری، 

مدیر روابط عمومی: نغمه دانش آشتیانی.
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میدان

خریــدار  مهــدی آذربایجانــی درباره 
اتفاقات پیرامــون برکناری اش از ســمت 

مدیرعاملی باشگاه سپاهان صحبت کرد.
به تازگی ســران باشگاه ســپاهان اصفهان 
تصمیم گرفتند مدیرعامل این تیم را تغییر 
دهند و مهدی آذربایجانی از سمتش برکنار 
شــد؛ آن هم در حالی که مهدی آذربایجانی 
۲۱ اردیبهشــت ماه ســال جــاری بود که 
از پســت معاونــت مالی شــهرداری اهواز 
کناره گیری کرد و با نظــر مثبت و پیگیری 
مستقیم محمدیاســر طیب نیا، مدیرعامل 
کارخانه فولاد مبارکه، به عنوان مدیرعامل 
سپاهان انتخاب شد و جای منوچهر نیکفر 
که در نقش سرپرســت مدیرعاملی فعالیت 
می کرد را گرفت.احمد یوســف زاده فردی 
است که تصمیم سازان باشــگاه سپاهان به 
عنوان جانشــین مهدی آذربایجانی در نظر 
گرفته اند. یوســف زاده پیش از این ریاست 
هیات  مدیره باشــگاه ســپاهان را برعهده 
داشته اســت. بعد از برکناری غیرمنتظره 
مهــدی آذربایجانی از ســمت مدیرعاملی 
باشــگاه اصفهانــی، در »فوتبــال ۳۶۰« 
گفت وگویی با او داشــتیم و بــا آذربایجانی 
درباره شرایط کنونی طلایی پوشان صحبت 

کردیم.

  چه اتفاقی افتاد که شــبانه برکنار 
شدید؟

خودم هم نمی دانم. ما درگیــر کار بودیم و 
همان موقــع هم که از دفتــر آقای طیب نیا 
خارج شــدیم، پیگیــر بودیم. قــرار بود از 
ایشــان وقتی بگیرم تا درباره حواشی هایی 
که عمدتا از حسادت هاست، صحبت کنیم 
و آقای طیب نیا به من وقــت دادند و گفتند 
که ما شما را آوردیم که حواشی را کم کنید 
اما بیشترش کردید! من خودم نمی دانستم 
موضوع چه چیزی اســت و گفتند که شما 
وارد ســتاد آقای جلیلی شــدید و ربان باز 
کردید. آقای جلیلی از دوســتان ما بود ولی 
به واسطه مشغله ای که در ایام نقل وانتقالات 
داشــتیم، اصــلًا فرصت کمک کــردن به 
دوســتان را در جریان انتخابات نداشتیم و 
البته من هم انتقاداتی هم نسبت به فعالیت 

انتخاباتی ایشان داشــتم و افراد کنار ایشان 
افراد خوبی نبودند و من هــم علاقه مند به 
همکاری با آن ها نبودم. ســتاد آقای جلیلی 
دعوت کردنــد و ما رفتیم و اگر ســتاد اقای 
پزشــکیان هم دعوت می کردند، می رفتیم. 
بعد گفتنــد هیات مدیره خــودش مخالف 
بوده و من گفتــم که ما همیــن ۲ روز قبل 
جلسه داشــتیم. عمدتاً در هیات مدیره هم 
بحث و چالشی نداشتیم و اگر چه در برخی از 
مسائل شاید من مخالف بودم اما همه چیز را 
با اجماع حل می کردیم. به هر حال حواشی 
بیرونی، چیزهای دیگری بود و دیگر مالک 

کارخانه است.
من خیلی ســوال کردم که بدانم و مســائل 
جزئی ای هم وجود داشــت. پچ پچ هایی هم 
هســت. یک بار بحث دِنا را پیش کشــیدند 
و من خــودم واقعا پیگیر نبودم. دوســتان 
باشگاه دل شــان برای من سوخت و دیدند 
من ماشین ندارم، خودشان گرفتند و گفتم 
من با خســارت خودم برگردانم. این مسائل 
در همه ســازمان ها بعــد از تغییرات وجود 
دارد و شــاید دوستان می خواســتند رویه 
قبل را ادامــه دهند و من هم در آن مســیر 

ادامه دهم اما من اشــتباه می دانســتم. اگر 
ما ۱۰ سال اســت که جام نگرفتیم و وقتی 
می بینیم هواداران روی سکوها به مدیریت 
انتقاد دارند، یعنی مشکلاتی است. بعضی از 
دوســتان علاقه دارند در همان مسیر بروند 
ولی ســوال من این اســت که چرا از اهواز 
من را به اینجا آوردید؟ یک بار یک دوســت 
می گفت اگر کسی روزی مسئولیتی بگیرد 
چــه کار می کند و مــن هم گفتــم همان 
کاری کــه تا قبــل از آن انجام مــی داده را 
انجام می دهد. مســائل ریز همه جا است و 
آدم هایی که ما آوردیم و بردیم همه از روی 
حل مســائل بوده و برای رفاقت نبوده است. 
من با اینکه بخواهم دور خودم را با آدم های 
کوتولــه و ضعیف بچینم مخالف هســتم و 

می خواهم دور من آدم های قوی باشند.

 از این اتفاق دلخور هستید؟
طبیعی است و این برای ســومین  بار است 
که برای من این اتفــاق رخ داد. البته من از 
آقای نــوروزی تشــکر می کنم کــه وجود 
داشــت و مرد بود. او زمانی که می خواست 
من را برکنار کند، به مــن گفت ما خط مان 

به یکدیگر نمی خورد و من هم گفتم دست 
شــما درد نکند. در جلســه تودیع به آنجا 
رفتم و این صحبت ها را مطــرح کردند و ما 
رفتیم ســراغ کارمان. این بــه وجود آدم ها 
برمی گردد و باید ببنیــم آدم ها چقدر برای 

خودشان ارزش قائل هستند. 

 اگــر برگردیــم بــه تاریــخ 21 
اردیبهشت، این پیشــنهاد را به شما 

بدهند، شما قبول می کنید؟ 
قطعا. من به خاطر مردم آمــدم. من با یک 

مرد کار می کردم نه آدم کوتوله ها.

 الان آقای مورایس در این مدت با 4 
مدیرعامل کار کرده…

وقتی یک ساختار بی ثباتی ایجاد می کنیم 
بــرای مجموعــه خودمــان، مربــی هم 

پس لرزه هایش را حس می کند.

 چند درصد خواســته های ایشان 
برطرف شد؟

آقــای مورایس هر کســی را خواســت ما 
آوردیم!

 ســتاره های زیادی هم نتوانستید 
حفظ کنید. مثلا رامین رضاییان و میلاد 
زکی پور که جدایــی آن  ها مورد بحث 

است. چرا آن ها را از دست دادید؟
رامین یک شــخصیت خیلی خــاص دارد 
و من خودم بــه او علاقه مند هســتم اما با 
شــرایط تیم اوکی نبود. او شخصیتی خاص 
دارد و من بحث فنی اش را دوســت داشتم. 
وقتی همه در تمرین استراحت می کردند، 
رضاییان مشــغول تمرین بود و شــاید راز 
موفقیــت اش هم همین اســت. به هر حال 
نمی توانست با آقای مورایس کار کند. برای 
ماندن میلاد هم خیلی تــلاش کردم و او را 
عاطفی دوست داشــتم. زکی پور در پست 
چپ بی نظیر است و من به تصمیم هر دوی 

آن ها احترام گذاشتم.

 در راه رسیدن به لیگ نخبگان آسیا، 
بازماندید.

زمین خیلی ما را آزار داد و به تیم آسیب زد. 
ما اصفهانی ها به آبروداری معروف هستیم 
و اگر شده باشــد فرش زیر پای خودمان را 
می فروشــیم تا آبروداری کنیم. وقتی این 
اتفاق می افتد برای ما خیلی ســخت است. 
تنها کاری که توانســتیم بکنیم این بود که 
ســاده از آن نگذریم و خواســتیم گزارش 
رســمی در این باره منتشــر شــود و چون 
غیرمنتظره عزل شــدم، هنوز روی میزم را 
جمع نکردم. دلخور هم نیســتم و از اینکه 

بعضی چیزها را ندیدم، راحت هستم.

 به مدیریت خودتان از 10 چه نمره ای 
می دهید؟

باید مردم راضی باشــند. من هــر آن چه از 
دســتم برمی آمد را انجام دادم چون حدس 
مــی زدم دوران مدیریتــم دوران کوتاهی 

باشد.

 پس حدس می زدید؟
حســادت ها خیلی اثر می کنــد و از همان 
اول معلوم بود. من حدســم این بود که این 

حسادت ها کار خودش را خواهد کرد.

مصونیت آزاردهنده چند تیم خاص ایرانی؛ شما 
نمی خواهید حرفه ای شوید!

خریدار  ۳ تیم ایرانی حاضر در مســابقات لیگ نخبگان و لیگ قهرمانان آسیا 
۲ دیدارهای خود در لیگ را لغو کردند و این اتفاق در شــرایطی برای آن ها رخ 

داد که رقیبان آسیایی شان بدون مشکل در مسابقات داخلی  شرکت می کنند.
 طی امروز و فردا، آخرین مسابقات ملی در نقاط مختلف جهان به انجام می رسد 
و سپس باید منتظر شروع مجدد رقابت های باشگاهی باشیم. هفته آینده به جز 
بازی های لیگ، دیدارهای قاره ای برگزار خواهد شد و تیم ها با برنامه فشرده ای 
مواجه هستند. البته این تقویم سنگین، برای باشگاه های ایرانی صدق نمی کند 
و آن ها علی رغم دیگر نقاط آسیا و اروپا، از امتیازهای ویژه ای برخوردار هستند 
و با لغو دیدارهای داخلی شــان، جدول لیگ را به راحتی به هم ریختند و کاری 

کردند که حالاحالاها نباید منتظر تعادل در تعداد بازی تیم ها باشیم.

السد قطر، حریف پرسپولیس
حریف این هفته پرسپولیس ۸ بازیکن ملی پوش داشت اما نه تنها بازی اش لغو 
نشد، بلکه باید روز جمعه برابر الشــحانیه به میدان برود. تیم سرشناس قطری 
۳ روز بعد میزبان تیم تحــت هدایت خوان کارلوس گاریــدو خواهد بود. آن ها 
در فضایی کاملا حرفه ای و شــبیه به چیزی که در دنیا مرسوم است به کارشان 
ادامه می دهند و همین مســاله به  بازیکنان کمک می کند تا در مواقع بحرانی تر 
و حتی در تورنمنت های خاص که فاصله مسابقات در آن ها کم هستند، بتوانند 
خروجی بهتری از خود بروز بدهند. نقطه مقابل الســد، پرسپولیس است. بازی 
پنجشــنبه این تیم برابر ملوان به زمان نامعلومی موکول شد و آن ها تا دوشنبه 

هیچ مسابقه ای نخواهند داشت.

روشن تاجیکستان، حریف تراکتور
این طور نیســت که تنها کشورهای ســطح اول آســیا مقید به برنامه از پیش 
مشخص شده باشند. تیم روشن تاجیکستان نیز که باید چهارشنبه هفته آینده 
با تراکتور پیکار داشــته باشد، خلاف حریف ایرانی اش که مســابقه خود را لغو 
کرد و حاضر نشــد روز جمعه -پنج روز پیش از دیدار در لیگ قهرمانان آسیا۲- 
به مصاف گل گهر برود، یک بازی به انجام برســاند. روشــن پــس از دوئلی که 
امروز برگزار خواهد کرد، شنبه نیز دیداری دیگر خواهد داشت و سپس مهیای 

مصاف با پرشورها می شود.

شارجه امارات، حریف سپاهان
دیگر تیم ایرانی که بازی داخلی خود را لغو کرد، ســپاهان است. طلایی پوشان 
که نســبت به دیگر تیم های داخلی نمایندگان بیش تــری در تیم ملی دارند، 
پنجشنبه در خانه به مصاف نساجی نمی روند، به این بهانه که باید روز سه شنبه 
مقابل شارجه صف آرایی کنند. آن ها حاضر نشدند دیدار با نساجی را روز جمعه 
برگزار کنند، به این بهانه که پیش از مصاف با شارجه، نفرات شان دچار خستگی 
نشوند. حریف اماراتی اما علی رغم داشتن ســه بازیکن در تیم ملی امارات، باید 
پیش از رویارویی با تیم ایرانی، جمعه در لیگ ادنوک به میدان برود. بدون شک 
صحبت از ســفر به کشــور خارجی در این جا برای هیچ یک از چهار تیم ایرانی 
صدق نمی کند. آن ها باید راهی کشورهای امارات و قطر شوند که فاصله شان با 

محل استقرار فعلی شان به اندازه یک سفر بین شهریِ داخلی است.
تنها تیم ایرانی حاضر در مســابقات آســیایی که دیدارش در لیگ لغو نشــد و 
چنین درخواستی از سازمان لیگ نداشت، اســتقلال بود. آن ها نیز اگر چنین 
مطالبه ای داشــتند قطعا مسابقه شــان به زمان دیگری موکول می شد. با این 
حال آبی پوشان تهرانی پیش از مسابقه حســاس برابر النصر که سه شنبه شب 
در امارات برگزار می شود، روز جمعه می بایســت مقابل ذوب آهن پیکار داشته 
باشند. رونالدو و هم تیمی هایش در النصر نیز جمعه باید در خانه الشباب حاضر 

شوند و پس از آن به جدال با آبی پوشان تهرانی بیندیشند.
در فصل نقل وانتقالات مشــخص شــد که تیم های ایرانی حاضر در مسابقات 
آســیایی از ســقف بودجه بالاتری برخوردار هســتند و می توانند با فراغ بال 
بیش تری نســبت به دیگر تیم ها در بازار فعالیت داشــته باشــند و بازیکنان 

باکیفیتی را به خدمت بگیرند. 

در ستایش صعود فراموش نشدنی خاتون
تاریخ سازی در )DNA(شان است

بعد از ثبت عملکردی خیره کننده در تاریخ فوتبال باشگاهی ایران، حالا 
خاتون در آســیا هم توانســته در قامت یک تیم تاریخ ساز قد علم کند. 
لیگ برتر فوتبال زنان ایران به نقطه آغــاز هفدهمین فصل فعالیت اش 
نزدیک می شــود اما با این وجود، عدم پخش سراسری رقابت ها در کنار 
توجه کمتر رســانه ها باعث شده تا عموم جامعه، شــناخت چندانی از 
وضعیت فوتبال زنان ایران به ویژه در عرصه باشــگاهی نداشته باشد. با 
این وجود، هر گاه صحبتی درباره فوتبال زنان مطرح شــود، ذهن ها به 
ســوی یک تیم خاص و تاریخ ساز می رود و نام یک ســرمربی بیشتر از 
بقیه نزد فوتبالی ها شــهرت دارد؛ نماینده بم و مرضیه جعفری.خاتون 
که پیشــتر با نام شــهرداری بم فعالیت می کرد، آن قدرها در مسابقات 
داخلی خوش درخشیده که حالا ســمبل فوتبال زنان ایران محسوب 
می شود. رکورد کســب ۱۰ عنوان قهرمانی در طول ۱۶ فصل به خوبی 
قدرت نماینده استان کرمان در فوتبال زنان را نشان می دهد و حالا بعد 
از جام آوری های ســریالی در لیگ برتر، خاتون رویاهای بزرگی را دارد 
زندگی می کند و بمی ها در ســطح آسیا توانســته اند نگاه ها را به سوی 

خود جلب کنند و در قامت تیم شگفتی ساز کار خود را پیش می برند.

صعودی که هیچکس فکرش را نمی کرد
لیگ قهرمانان زنان آســیا برای اولین بار به صورت رســمی از ســوی 
)AFC( در حال برگزاری اســت؛ هر چند که خاتون تجربه ۲ حضور در 
مسابقات آزمایشی جام باشگاه های زنان آسیا را دارد اما آن ها در اولین 
دوره لیگ قهرمانان، به دنبال آن بودند تا توجهات را به سوی خود جلب 
کنند. با وجود آنکه مســیر خاتون در آســیا از مرحله انتخابی آغاز شد 
اما شاگردان مرضیه جعفری توانســتند به جمع ۱۲ تیم شرکت کننده 
در مرحله گروهی برســند و در این مرحله هم با شکســت دادن حریف 
قدرتمند تایلندی و کســب امتیاز برابر حریف فیلیپینی، جواز حضور 
در جمع ۸ تیم برتر قاره آســیا را به دســت آوردند؛ اتفاقی که هیچ گاه 
در تاریخ فوتبال زنان )در عرصه باشــگاهی و ملی( ســابقه نداشت که 

بخواهد نماینده ای از ایران جزو ۸ تیم برتر آسیا باشد!

چه ستاره های قدرندیده ای!
زهرا قنبری، نگیــن زندی و مونا حمودی شــاید چهره های بیشــتر 
شناخته شده فوتبال زنان ایران باشــند؛ به ویژه قنبری که هم کاپیتان 
تیم ملی اســت و هم از او به عنوان برترین گلزن فوتبال باشگاهی و ملی 
زنان یاد می شود و گل پیروزی بخش خاتون برابر حریف تایلندی را هم 
او توانست به ثمر برســاند. در کنار این ستاره های بیشتر شناخته شده و 
ملی پوش، باید به چهره هایی مثل ملیکا متولی، شــهناز جعفری زاده، 
فاطمه پسندیده و فاطمه گرائیلی هم اشاره داشــت که از میان آن ها، 
بهترین عملکرد متعلق بــه جعفری زاده بود؛ چرا کــه او هم در مرحله 
انتخابی و هم در مرحلــه گروهی با وجود آنکه در نقش مدافع راســت 
به میدان مــی رود، موفق به گلزنی شــد و در فاز دفاعــی هم عملکرد 
تحســین برانگیزی داشــت و با وجود آســیب دیدگی از ناحیه کتف، 
ســتاره بی چون وچرای خاتون بــود؛ آن هم در حالی که او در ســالیان 
گذشته هیچ گاه شــانس حضور در اردوی ملی را به دست نیاورده و جزو 

ستاره های قدرندیده بوده است!

عادت شیرینِ تاریخ سازی
خاتون در لیگ برتــر، ۱۰ قهرمانی دارد که رکوردی دســت نیافتنی و 
استثنایی است و بعید به نظر می رســد که در حداقل در یک دهه آینده، 
حتی تیمی بتواند بــه رکورد افســانه ای بمی ها نزدیک شــود. بعد از 
تاریخ ســازی در لیگ برتر، خاتون به اولین نماینده فوتبال زنان ایران 
در لیگ قهرمانان زنان آسیا تبدیل شد که ستاره های بلندپرواز این تیم 
توانستند نام خاتون را در جمع ۸ تیم برتر آســیا بنویسند و این مسئله 
بدان معناست که خاتون و ستاره هایش به تاریخ سازی عادت کرده اند و 

جاه طلب و رویاپرداز هستند.
مرضیه جعفری در هیچ مقطعی ســرمربی تیم ملی نبوده و این غیبت 
او، بدون شک یکی از سوال برانگیزترین تصمیمات مدیران فدراسیون 
فوتبال اســت اما با وجــود عدم فعالیــت در عرصه ملــی، نمی توان از 
جعفری به عنــوان برترین ســرمربی تاریــخ فوتبال زنــان ایران یاد 
نکرد؛ چرا که امضای او، پای ۱۰ قهرمانی خاتــون در لیگ برتر نمایان 
اســت و با وجود مشــقت های فراوانی که در زندگی اش به واسطه فوت 
همبازیان اش در زلزله بم و بعد از آن از دســت دادن پسر، برادر و حتی 
شاگردش )ملیکا محمدی( به وجود آمد، از پای ننشست و حالا خاتون 
را به جمع ۸ تیم برتر آسیا رسانده تا رزومه خود را کامل تر از همیشه کند 
و بیش از پیش لیاقت خود برای دریافت عنوان برترین ســرمربی تاریخ 

فوتبال زنان ایران را نشان بدهد!

تیمی که حالا تشنه یازدهمین جام است
نماینده ایران بایــد در فروردین ماه ۱۴۰۴ مســابقه خود در مرحله 
یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان زنان آســیا را برگــزار کند اما پیش 
از حضور در این مرحله و رقابت با یکی از ۳ نماینده ژاپن، کره جنوبی 
و یا ویتنام، مســابقات هفدهمین دوره لیگ برتر فوتبال ایران در راه 
است و بدون شک، ســتاره های خاتون از انگیزه بالایی برای دفاع از 
عنوان قهرمانی خود و رســیدن به یازدهمین قهرمانی شان در تاریخ 
لیگ برتر برخوردار هســتند و امیدوار هستند که بتوانند یک جام به 
ویترین افتخارات خود اضافه کنند تا بیش از پیش ســیری ناپذیری 
خود در مسیر کسب موفقیت در مسابقات داخلی و خارجی را نشان 

بدهند.

میزبانی ایران ازمسابقات شنا انتخابی جهان 
بدون زنان و باعنوان جدید

فدراسیون شــنا در تلاش است برای نخســتین بار رقابت های انتخابی 
جهان را در ایران برگزار کند، در این راســتا به منظور کســب موافقت 
فدراسیون جهانی پیشنهادهایی مطرح شده اســت.میزبانی از رقابت 
های شــنا انتخابی جهان یکی از برنامه هایی است که فدراسیون شنا، 
شــیرجه و واترپلو پیگیر محقق شــدن آن برای اجرا در ســال جاری 
اســت.البته فدراســیون جهانی این رقابت ها را همه ساله همزمان در 
دو بخش مردان و زنان برگــزار می کند. به همین منظــور و از آنجا که 
شرایط برگزاری اینچنینی مسابقات شــنا در کشورمان فراهم نیست، 
فدراسیون شنا پیشــنهاد برگزاری این رقابت ها با عنوان »کشورهای 
اسلامی« را مطرح کرده تا اینگونه مجوز و موافقت لازم را برای میزبانی 
بگیرد.محسن سمیعی رییس سازمان تیم های ملی شنا در گفت و گو با 
خبرنگار مهر با طرح این موضوع گفت: اینکه بتوانیم مسابقات انتخابی 
جهان را در داخل کشــورمان برگزار کنیم، تاثیر زیادی روی پیشــبرد 
اهداف و برنامه های این رشــته خواهد داشــت و چه بسا شانس کسب 

سهمیه جهانی را هم بالاتر خواهد برد.

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر 
ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف

شناسه آگهی: 1796096
برابر رای شماره 140360312001005723 هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض کلاسه 
1403114412001000255 تقاضای آقای مجتبی نودهی به شماره شناسنامه 1562 و کد 
ملی 2121092862 صادره از گرگان فرزند عباسعلی در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده که مقدار یک سهم مشاع از هفت سهم ششدانگ عرصه آن وقف است بمساحت 
198.72از پلاک شماره 267 - اصلی واقع در اراضی چینیان بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق 
رای صادره حکایت از انتقال از مالک رسمی به متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با 
ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 

به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/10

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/25
 مهدی شاه مهری سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک 
از طرف غلامرضا قاسمی

آگهی فقدان سند مالکیت
شناسه آگهی: 1805829

ششدانگ یکباب کارگاه تحت پلاک 23 فرعی از ٨٧٦٣ اصلی واقع در بخش پنج 
تبریز در صفحه 513 دفتر 310 بنام محمدرضا ذریه علی اکبر ثبت و سند به 
شماره چاپی 2320٤٦ صادر گردیده است. حال مالک با ارائه استشهاد محلی به 
شرح درخواست 1٤٠٣٦٢٦581740000٦٦ مورخ 1403/06/27 دفترخانه 18 
تبریز مدعی فقدان سند مالکیت مزبور بعلت سهل انگاری شده و تقاضای صدور 
سند مالكیت المثنی نموده است. مراتب بی اجرای تبصره یک ماده 120 آئین نامه 
قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود هر کس ادعاتی نسبت به وجود ورقه مالکیت 
یا انجام هر گونه معامله را نزد خود دارد میتواند اعتراض خود را کتباً به مدت ده 
روز پس از انتشار آگهی به اداره ثبت تبریز تسلیم نماید بدیهی است پس از انقضای 
مدت قانونی نسبت به صدور سند مالكیت المثنی اقدام خواهد شد و به اعتراضات 

وارده در خارج از مدت ترتیب اثر داده نخواهد شد. تاریخ انتشار: 1403/07/25
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره( جهت اطلاع

علی علی پور
 رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه جنوب تبریز 
از طرف میترا جلالی رومی

آگهی تحدید حدود اختصاصی
شناسه آگهی: 1808106 م الف: 5242

بخش 10  اصلی   - از 4  فرعی  پلاک 6078  یکبابخانه  ششدانگ  حدود  تحدید   
منطقه 2 سنندج که در تصرف آقای افشین مرادی قرار دارد بموجب رای شماره 
140360332118001921 مورخ 1403/2/27 هیات اول دوم محترم حل اختلاف 
مستقر در ثبت شهرستان سنندج مستند به مواد 14 و 15 قانون ثبت در مورخ 
1403/8/16 راس ساعت 9 صبح بعمل خواهد آمد لذا بدین وسیله از مجاورین و 
صاحبان حقوق دعوت می شود که در ساعت تعیین شده فوق در محل حاضر و در 
صورتیکه اعتراض به حدود و یا حقوق ارتفاقی داشته باشند از تاریخ تنظیم صورت 
مجلس تحدید حدود لغایت سی روز اعتراض خود را کتبا و مستقیما باین اداره تسلیم 
نمایند ضمنا متذکر میگردد که مطابق ماده 86 آئین نامه اصلاحی قانون نیست معترض 
ظرف یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض باین اداره می بایست با مراجعه به مرجع ذیصلاح 
قضائی نسبت به تقدیم دادخواست اقدام و گواهی را باین اداره تقدیم نماید در غیر این 
صورت متقاضی ثبت با نماینده قانونی وی به دادگاه مربوطه مراجعه و گواهی عدم تقدیم 
دادخواست دریافت و به این اداره تسلیم نماید اداره ثبت بدونه توجه به اعتراض عملیات 

ثبتی را با رعایت مقررات ادامه خواهد داد .
چاپ در روزنامه خریدار تاریخ انتشار: 1403/07/25

اداره ثبت منطقه دو سنندج

آگهی مزایده اموال منقول
آگهی مزایده اموال منقول پرونده اجرائی کلاسه ۱۴۰۱۰۰۷۱۳ 

اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ 
شناسه آگهی: 1807590 م الف: 11232

به موجب پرونده اجرائی کلاسه فوق به استناد سند ازدواج شماره 11674 
مورخ 1390/07/17 تنظیمی دفترخانه ازدواج 50 و طلاق 3 شهر هشتگرد 
استان البرز علیه آقای سعید عیوضی )بدهکار( و به تقاضای خانم فائزه زنگنه 
)بستانکار( جهت وصول طلب خود موضوع لازم الاجرا به میزان 100 قطعه 
سکه تمام بهار آزادی و همچنین وصول سایر هزینه های قانونی متعلقه مبادرت 
بصدور اجرائیه نموده که پس از تشکیل پرونده اجرایی با عنایت به اینکه مال 
منقول مورد بازداشت طبق قبض شماره 84600 در پارکینگ عوارضی اتوبان 
کرج قزوین روبرو پلیس راه حوزه ثبتی این اجرا واقع گردیده است لذا بستانکار 
تقاضای برگزاری مزایده در خصوص آن را نموده است و طبق محتویات پرونده 
مورد مزایده ششدانگ یک دستگاه کوئیک مدل 1399 رنگ سفید به شماره 
پلاک انتظامی 226 س 73 ایران 38 کیلومتر کار کرد: 38747 کیلومتر واقع و 
برابر نظریه کارشناس رسمی دادگستری در زمان بازدید اسناد وسیله رویت شد 
- وضعیت خودرو در زمان بازدید مطابق است وضعیت داخل خودرو مطلوب 
بود- وضعیت لاستیکها عقب و جلو حدودا 40 درصد آج دارد به علت توقف 
طولانی و خالی بودن شارژ باطری و روشن نشدن وسیله وضعیت موتوری و 
گیربکس نامشخص میباشد وضعیت بیمه نامه شخص ثالث خودرو نامشخص 
میباشد، خودرو از تاریخ 1401/12/16 در پارکینگ توقیف بوده است سر گلگیر 
جلو راست آثار خوردگی دارد بر روی در جلو سمت راست و در عقب سمت 
راست و در صندوق آثار خط با جسم برنده که احتمالا عمدی بوده مشهود است 
تمام شیشه ها و تمام چراغها در زمان بازدید سالم بودند، سپر جلو و عقب دارای 
خط و خش میباشد به علت فقدان امکانات در محل امکان بازدید از قسمت 
های زیرین اتاق مقدور نگردید، علیهذا با عنایت به موارد مطروحه بالا و وضعیت 
اتومبیل با شرایط موجود و با توجه به اینکه حدود یک سال و نیم از توقف 
خودرو در پارکینگ گذشته و استهلاک به وجود آمده برای خودرو با مشخصات 
اعلامی ارزش پایه اتومبیل فوق جهت طرح در مزایده با توجه به مدل و سال 
ساخت و وضعیت بدنه وسیله و نوسانات بازار خودرو به مبلغ 2/800/000/000 
ریال معادل دویست و هشتاد میلیون تومان ارزیابی شده که در روز چهارشنبه 
مورخ 1403/08/09 از ساعت 9 صبح الی 12 ظهر در محل پارکینگ عوارضی 
اتوبان کرج قزوین روبروی پلیس راه از طریق مزایده به فروش میرسد و قیمت 
پایه مزایده از مبلغ 2/800/000/000 ریال معادل دویست و هشتاد میلیون 
تومان شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته می شود. مزایده حضوری 
است و شرکت در مزایده منوط به پرداخت 10 درصد از مبلغ پایه کارشناسی 
به حساب سپرده ثبت می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه 
مزایده است. برنده مزایده مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت 
5 پنج روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت تودیع نماید و در صورتی که 
ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده واریز نکند مبلغ مذکور قابل 
استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد در این صورت عملیات فروش 
از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد شرکت در مزایده برای عموم 
آزاد است. کلیه هزینه های قانونی به عهده برنده مزایده است و در صورت وجود 
مازاد برنده مزایده میتواند وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق را از محل مازاد 
مسترد نماید و نیم عشر و حق مزایده نقداً وصول می گردد. ضمناً چنانچه روز 
مزایده تعطیل رسمی گردد مزایده روز اداری بعد از تعطیلی در همان ساعت 
و مکان مقرر برگزار خواهد شد. این آگهی پس از تایید نهایی در سایت آگهی 
های سازمان ثبت قرار خواهد گرفت و به منزله انتشار آگهی در روزنامه کثیر 

الانتشار محلی است.

مدیر اجرا واحد اجرای اسناد رسمی ساوجبلاغ 
 بشیر نعیم زاده



کرج-ترنم مظفری  رییس شورای اسلامی 
کلانشهر کرج اعلام کرد: مدیریت شهری کرج 
بر تکمیل پروژه های بزرگ نیمه تمام عمرانی 

مانند آزاد راه شهید سلیمانی، قطار شهری و 
تقاطع های غیر همسطح متمرکز شده است.

شهید  راه  آزاد  افزود:  محمدی"  "مسعود 

سلیمانی از جمله پروژه های مهم و اثرگذار 
از  ناتمام  پروژه  عنوان  به  که  است  عمرانی 

گذشته به ارث مانده است.
از  پس  کرج  ششم  شورای  شد:  یادآور  وی 
روی کارآمدن بر تعیین تکلیف این پروژه به 
۱۸ کیلومتر تمرکز کرد که قطعه نخست آن به 

طول ۷.۵ کیلومتر زیر بار ترافیک رفت.
محمدی گفت : مدیریت شهری کرج در این 
دوره توانست سهم اعتبارات دولتی آزاد راه 
شهید سلیمانی را از ۱۰ درصد به ۵۰ درصد 
هزار   ۳۵ اختصاص  با  دولت  اکنون  برساند؛ 

میلیارد ریال در این پروژه پای کار آمده است.
افزود:  کرج  شهر  اسلامی  شورای  رییس 
اعتبارات مورد نیاز برای تکمیل این آزاد راه تا 
قبل از سفر آذرماه سال ۱۴۰۲ رییس جمهور 
شهید به البرز ۷۰ هزار میلیارد ریال برآورد 
شد که پس از بازدیدهای مسوولان کشوری 
و اهمیت سنجی پروژه نیمی از آن را دولت 

متقبل شد.

محمدی با بیان اینکه بودجه امسال شهر کرج 
به نسبت سال ۱۴۰۰ حدود پنج برابر شده 
است ،گفت : امسال بخشی از این بودجه ۲۰۵ 
هزار میلیارد ریالی به تکمیل آزاد راه شهید 
سلیمانی اختصاص یافته تا بتوان در زمان مقرر 

آن را به بهره برداری رساند.
وی افزود: در زمان حاضر مشکلی به لحاظ 
مالی برای این پروژه وجود ندارد اما بخش مهم 
آن تکمیل پل های B۰ و b۱ است که پیمانکار 
قول داده است تا این پل ها را تا خرداد ماه سال 

آینده به آزاد راه شهید همت وصل کند.
رییس شورای اسلامی شهر کرج یادآور شد: 
هفته گذشته ۱۰ هزار میلیارد ریال از بودجه 
اختصاصی دولت به آزاد راه شهید سلیمانی 
کرج دریافت شد که اهتمام استاندار البرز و 
سایر مسوولان در این زمینه جای قدردانی 
بخش  تاکنون  کرد:  بیان  دارد.محمدی 
عمده تملکات مسیر آزاد راه شهید سلیمانی 
کرج انجام شده ضمن آنکه ارتش و سپاه نیز 

با همکاری خوب خود مدیریت شهری را در 
اجرای این پروژه یاری کردند.رییس شورای 
شهر کرج گفت: بخشی از تعهدات دولت در 
قالب تامین زمین به مبلغ ۲۵ هزار میلیارد 
سلیمانی  شهید  راه  آزاد  پروژه  برای  ریال 
است که امیدواریم این بخش را نیز با کمک 

دستگاههای اجرایی محقق کنیم .
غیر  های  تقاطع  تکمیل  کرد:  اظهار  وی 
، میدان دانشگاه  همسطح میدان جمهوری 
آزاد، فلکه اول رجایی شهرو اتصال خط ۲ قطار 
شهری کرج به متروی صادقیه تهران از برنامه 
های شورای ششم است که این پروژه ها تا 

اوایل سال آینده محقق خواهد شد.
محمدی بیان کرد: اکنون نیز کار مطالعاتی 
میدان  خوارزمی  همسطح  غیر  های  تقاطع 
حصارک، ۴۵ متری گلشهر و زیر گذر شیخ آباد 
کرج در حال انجام است که اوایل سال آینده 
سازی  روان  هدف  با  ها  تقاطع  این  ساخت 

ترافیک آغاز می شود. 

رییس شورای اسلامی کلانشهر کرج:

وژه های نیمه تمام متمرکز است ج بر تکمیل پر مدیریت شهری کر

 در ۶ماهه نخست سال جاری انجام شد؛

 پاسخگویی اداره گاز کرمانشاه 
به بیش از۸۰۰استعلام

از  کرمانشاه  استان  گاز  کرمانشاه-حسنافخارزاده  مدیرعامل شرکت 
پاسخگویی اداره گاز این استان به بیش از ۸۰۰ استعلام در ۶ماهه نخست سال 
خبر داد. سیدناصر حسینی اظهار کرد: در ۶ ماهه نخست سال جاری، ۵۰۸ طرح 
اختصاصی و پراکنده در شرکت گاز استان کرمانشاه طراحی شده است. وی 

افزود: از این تعداد، ۲۳۹ طرح »اختصاصی« و ۲۶۹ طرح »پراکنده« بوده است.
مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه با بیان اینکه این ۵۰۸ طرح در قالب ۵۷ 
پکیج گازرسانی طراحی شده  اند، تصریح کرد: این طرح ها در قالب ۳۸ پکیج 

گازرسانی به روستاها و ۱۹پ کیج گازرسانی به صنایع طراحی شده اند.
وی با اشاره به پاسخگویی این واحد به ۸۷۶ مورد استعلام، بیان کرد: این 
پاسخگویی شامل استعلامات پنجره واحد، بنیاد مسکن، نواحی گازرسانی و 

سایر ادارات می باشد.
حسینی ۱۲۱ مورد حضور در جلسات و تعاملات با ادارت، ۶۵ مورد بررسی و 
تأیید مدارک فنی، ترسیم نقشه تحصیل زمین، تحویل زمین، کنترل احجام و 

انجام اقدامات نظارتی بر خدمات انبار کالا را از دیگر اقدامات این واحد برشمرد.

در اولین جشنواره روابط عمومی برتر شرکت ملی پخش 
فرآورده های ایران صورت گرفت؛

وابط عمومی منطقه  کسب رتبه برتر توسط ر
آذربایجان شرقی در محور مسئولیت اجتماعی

تبریز-لطف الهی  در اولین جشنواره روابط عمومی های برتر شرکت ملی 
پخش فراورده های نفتی ایران از روابط عمومی منطقه آذربایجان شرقی جهت 
کسب مقام برتر این جشنواره در محور مسئولیت اجتماعی تجلیل شد.علی اصغر 
اورعی اسلامی رئیس روابط عمومی منطقه، با اشاره به برگزاری اولین جشنواره 
روابط عمومی برتر شرکت ملی پخش گفت: در سایه تعامل و همدلی مدیریت، 
مسئولین و کارکنان خدوم منطقه، واحد روابط عمومی موفق به کسب رتبه سوم 
این جشنواره در حوزه مسئولیت اجتماعی شد  اورعی اسلامی با بیان جایگاه 
و نقش روابط عمومی در رشد و شکوفایی سازمان گفت: روابط عمومی ها می 
توانند با ارتباط سازنده و تعامل با ذینفعان نسبت به ایجاد اعتماد و همدلی کمک 
شایانی نمایند لذا مسئولیت اجتماعی در این راستا از اهمیت خاصی برخوردار 
است شایان ذکر می باشد در این جشنواره که با حضور کرامت ویس کرمی مدیر 
عامل شرکت ملی پخش، مجید بوجارزاده، مدیرکل روابط عمومی وزارت نفت، 
جمعی از مدیران ارشد، پیشکسوتان و بازنشستگان روابط عمومی و روسای 
روابط عمومی های ستاد ، سوختگیری هواپیمایی و مناطق سی و هفت  گانه این 
شرکت برگزار شد ، با اهدای لوح تقدیر مدیر عامل شرکت ملی پخش و تندیس از 

رئیس روابط عمومی این منطقه جهت کسب موفقیت مذکور تجلیل بعمل آمد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان خبرداد:

احداث ۲۳۷ کیلومتر بزرگراه در سطح استان اردبیل
اردبیل-افسون جبارزاده  مدیرکل راه و شهرسازی استان اردبیل گفت: 
تاکنون احداث ۲۳۷ کیلومتر بزرگراه در سطح استان به پایان رسیده است. 
محبوب حیدری گفت: با تلاش مجموعه راه و شهرسازی استان و به همت 
پروژه های  اجرای  آتی،  تأمین منابع مالی مناسب در روز های  با  مسؤولان 

بزرگراهی استان سرعت گرفته و با شتاب بیشتری ادامه می یابد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان اردبیل با بیان اینکه از ۸۱۴ کیلومتر نیاز استان 
به ساخت بزرگراه، تاکنون احداث ۲۳۷ کیلومتر به پایان رسیده است، افزود: 
در سطح استان اردبیل احداث ۲۲۵ کیلومتر باند دوم بزرگراهی در دست اجرا 
است که با بازگشایی از ۳۰ کیلومتر باند دوم بزرگراهی در محور اردبیل – سرچم 
و افتتاح رسمی آن با حضور مقامات کشوری و استانی در ماه های آتی و ادامه این 
فعالیت ها، در سال مالی جدید نیز شاهد افزایش بیش از ۵۰ کیلومتر به طول 

بزرگراه های استان خواهیم بود.
به گفته او، با تلاش های صورت گرفته، کلیه مطالبات پیمانکاران فعال در 
پروژه های راه سازی استان از محل خرید اوراق مالی اسلامی توسط بانک ها و 
صندوق های سرمایه گذاری به حساب خزانه داری کل کشور واریز و امیدوارم 
با پیگیری های استاندار ساعی و نمایندگان استان در مجلس شورای اسلامی 
به حساب پیمانکاران واریز، تا پروژه های استان جان تازه ای گرفته و فعال تر از 

گذشته نسبت به ادامه عملیات اجرایی پروژه ها اهتمام ورزند.
حیدری ضرورت تکمیل بزرگراه های استان را با تلاش مضاعف یادآور شد و گفت: 
با همدلی و همکاری مسئولان استانی در تلاش هستیم با تسریع در تکمیل 
پروژه های بزرگراهی و در نهایت افزایش ایمنی تردد، شاهد رشد و توسعه و 

شکوفایی بیش ازپیش استان در همه زمینه ها باشیم.

به مناسبت روز ملی آتش نشانی و ایمنی انجام گرفت

 برگزاری مراسم تجلیل از فعالان حوزه اچ اس ای 
در انبار نفت شهدای پخش تبریز

تبریز-لطف الهی  مراسم تجلیل از آتش نشانها و فعالان حوزه اچ اس ای 
به مناسبت گرامیداشت روز ملی آتش نشانی و ایمنی با حضور مسئولین و 
کارکنان منطقه و تلاشگران عرصه سوخت رسانی در انبار نفت شهدای پخش 
تبریز برگزار شد احد فایقی ارجمند معاون فنی و عملیاتی منطقه در مراسم 
گرامیداشت روز ملی آتش نشانی و ایمنی در انبار نفت شهدای پخش تبریز 
با بیان اهمیت حفظ و ارتقای آمادگی جهت مقابله با شرایط اضطراری گفت: 
آموزش مداوم و اجرای مانورهای مستمر در کاهش آسیب های ناشی از 

حوادث موثر خواهد بود. 
وی در ادامه ضمن تقدیر از زحمات همکاران تلاشگر به ویژه پرسنل ایمنی و 
آتش نشانی اظهار داشت نتیجه کار و عملکرد این واحد در کل سیستم اثر خود 
را نشان خواهد داد. سپس حسین دهقان، رئیس اچ اس ای منطقه با تشکر از 
هوشیاری و آمادگی مجموعه گزارشی از عملکرد این واحد را در محور آموزش، 
پدافند غیرعامل، مسائل زیست محیطی و انجام بازدید ارایه کرد. در خاتمه 
از کارگران نمونه و همکاران واحدهای مختلف منطقه و تلاشگران عرصه 
سوخترسانی ، رانندگان ساعی نفتکش و کارکنان مجاری عرضه سوخت در امر 

توسعه فرهنگ ایمنی تجلیل بعمل آمد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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گرگان-مهنازمحمدزمانی  رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 
گلستان گفت: این دانشگاه فعالیت های دانش بنیان خود را 
در ۱۷۰ هکتار زمین در بخش های کشاورزی و باغداری 
انجام می دهد. حجت الاسلام سید علی طاهری  در نشست 
خبری با گرامیداشت سالروز ورود امام حسن عسکری )ع( 
به گرگان همچنین بزرگداشت هفتم اکتبر و گرامیداشت 
سالروز تاسیس دانشگاه آزاد اسلامی اظهار کرد: ۵۴ دانشگاه و 
موسسه آموزش عالی در استان داریم که از این تعداد ۱۳ واحد 

مرکز و پردیس آن به دانشگاه آزاد اسلامی تعلق دارد.
وی افزود: تقریباً ما در تمام نقاط استان گلستان دانشگاه داریم 
به جز یک شهرستان رامیان به دلیل اینکه در جوار آزادشهر 

است و داشتن دو دانشگاه خیلی معنا پیدا نمی کرد.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی گلستان، تعداد دانشجویان در 
مراکز آموزشی دانشگاه های استان را ۵۹ هزار و ۴۸۸ نفر اعلام 

کرد و افزود: از این تعداد بیش از ۳۰ هزار دانشجو در دانشگاه 
آزاد اسلامی استان تحصیل می کنند معادل حدود ۵۲ درصد 
دانشجویان در دانشگاه آزاد اسلامی مشغول تحصیل هستند 

که این هم برای ما افتخار بزرگی است.
طاهری از حسن اعتماد مردم به دانشگاه آزاد اسلامی قدردانی 
کرد و آن را باعث افتخار دانست و ابراز امیدواری کرد دانشگاه 
از این اعتماد مردم بتواند به نحو احسن وظایف خود را به ویژه 

برای جوانان انجام دهد.
وی در خصوص ترکیب دانشگاه در استان گفت: از این ۱۳ 
واحد مرکز و پردیس، تعداد پنج واحد شامل واحد گرگان، 
بندرگز، علی آبادکتول، آزادشهر و گنبدکاووس در استان 

فعال هستند.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی گلستان پیرامون تعداد دانشجو، 
کارمند و استاد در استان ابراز کرد: ۳۰ هزار و ۸۵۸ دانشجو در 

استان گلستان داریم ۴۳۴ نفر کارمند هستند و ۳۷۲ عضو 
هیأت علمی دار

طاهری با اشاره به اینکه ۷۷ هزار و ۵۶۸ متر مربع فضای 
مقطع   ۱۹۸ گرگان  در  گفت:  داریم،  استان  در  آموزشی 
تحصیلی وجود دارد که شامل ۲۱ مقطع دکترا، ۴۵ مقطع 
کارشناسی ارشد، ۵۹ مقطع کارشناسی پیوسته، ۲۰ مقطع 
کارشناسی ناپیوسته، ۲۰ مقطع کاردانی پیوسته و ۳۳ مقطع 

کاردانی ناپیوسته در گرگان داریم.
به گفته وی؛ مجموعاً ۱۹۸ رشته مقطع در گرگان است، در 
واحد علی آباد کتول در مجموع ۱۶۹ رشته مقطع داریم که 
۲۱ رشته در مقطع دکتراست، ۵۶ رشته در مقطع کارشناسی 
ارشد، ۲۸ مقطع در کارشناسی پیوسته، ۲۴ رشته کارشناسی 
در  رشته  و ۲۰  پیوسته  کاردانی  در  رشته  ناپیوسته، ۲۰ 

کاردانی ناپیوسته است.

گلستان
دربخش های کشاورزی و باغداری صورت می گیرد؛

انجام  فعالیت های دانش بنیان  دانشگاه آزاد گلستان در ۱۷۰ هکتار زمین

اصفهان
در دیدار مدیران هلدینگ پتروپالایش اصفهان با رئیس بنیاد ملی نخبگان عنوان شد؛

پیشرانی هوش مصنوعی درکلیه برنامه های پالایشگاه اصفهان

اصفهان-مریم مومنی  در دیدار معاون هوش مصنوعی 
و سرپرست روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان با رئیس بنیاد ملی نخبگان استان اصفهان، طرفین 
ظرفیت های خود را برای بهره مندی هر چه بیشتر اعضاء از 

توانمندی ها و اقداماتی که می توان در راستای آن به توسعه و 
رشد علم و تحقیق کمک نمود تاکید کردند.

به گزارش روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پتروپالایش 
پتروپالایش  هلدینگ  مصنوعی  هوش  معاون  اصفهان، 

اصفهان دراین دیدار ضمن تبریک انتصاب شایسته دکتر ساره 
گلی به سمت رییس بنیاد نخبگان استان اصفهان با اشاره به 
ظرفیت ها و توانمندی های موجود در هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان در زمینه جذب نخبگان و همچنین به کار گیری 
فناوری های به روز در این شرکت گفت: امروزه با استفاده از 
فناوری های به روز در زمینه هوش مصنوعی می توان علوم 

انسانی را در جهات مختلف گسترش و توسعه داد.
منصور خادمی تصریح کرد: از زمان حضور دکتر محسن 
قدیری در پالایشگاه اصفهان به عنوان مدیر عامل این شرکت 
بحمدلله اقدامات بسیار خوبی در زمینه توجه به فناوری های 
نوین در صنعت انجام شد که از مهمترین رویکرد ها توجه به 

هوش مصنوعی در کلیه فرایند های پالایشگاه اصفهان است .
وی با اشاره به اینکه با راه اندازی سوپر اپلیکیشن هوش 
تحولات  اصفهان  درپالایشگاه  ها  بات  چت  و  مصنوعی 
بسیاری را در زمینه ارتباطات شاهد هستیم ادامه داد: اکنون 
پاسخگویی امور سهامداران پالایشگاه نفت اصفهان از طریق 

هوش مصنوعی انجام میشود.
پالایشگاه  در  مجموعه  زیر  شرکت   ۸ اندازی  راه  خادمی، 
اصفهان را گام مهم در جهت تبدیل این شرکت به یک هلدینگ 
اقتصادی دانست و ادامه داد: ما گام های رو به پیشرفت را هر روز 

طی می کنیم و در این زمینه قصد داریم که با تعاملات دو طرفه 
ارتباطات دانشی خود را با بنیاد ملی نخبگان افزایش دهیم. 
در ادامه نیز سرپرست روابط عمومی و بین الملل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان ضمن تبریک انتصاب دکتر گلی در بنیاد 
نخبگان استان اصفهان، با اشاره به طرح های تکمیل زنجیره 
ارزش که در پالایشگاه اصفهان در حال اجراست ادامه داد: این 
طرح ها تاثیر بسزایی در حفاظت از محیط زیست و توجه به 
سلامت مردم هچنین پیشران  اقتصادی کشور دارند و نقش 

مهمی دررفع ناترازی بنزین دارند.
احسان ترابی، با اشاره چشم انداز پالایشگاه اصفهان تا سال 
۱۴۰۶ و تکمیل پروژه های استراتژیک ملی _ زیست محیطی 
در این زمینه گفت:این طرح ها گام های مهمی در راستای 

پیشرفت کشور هستند.
همچنین دکترساره گلی رئیس بنیاد ملی نخبگان استان 
اصفهان،خواستار توسعه تعامل این بنیاد با معاونت هوش 
کرد:برگزاری  تاکید  و  شد  اصفهان  پالایشگاه  مصنوعی 
دوره های آموزشی هوش مصنوعی از طریق معاونت هوش 
مصنوعی پالایشگاه اصفهان به اعضای بنیاد ملی نخبگان 

اصفهان را خواستاریم .
eorc.ir :نشانی سایت هلدینگ پتروپالایش اصفهان

خرم آباد-فرزانه هداوند  مدیرکل کمیته امداد امام 
خمینی)ره( لرستان گفت: ۸۱ هزار سالمند تحت پوشش 

کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قرار دارد.
 جلال شیخ پور در همایش تجلیل از سالمندان که در سالن 
اجتماعات کمینه امداد برگزار شد، اظهار کرد: یکی از وظایفی 

که برای امداد تعریف شده رسیدگی به سالمندان است.
به گفته وی ۸۱ هزار سالمند تحت پوشش کمیته امداد 
استان قرار دارد یعنی بالغ بر ۶۰ درصد از مددجویان استان 

را سالمندان تشکیل می دهد.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( لرستان گفت: خدمات 
مختلفی  از جمله در حوزه درمان و مشاور ه ای به سالمندان 

ارائه می شود.
 جلال شیخ پور در همایش تجلیل از سالمندان که به مناسبت 
روز جهانی سالمند که در سالن اجتماعات این اداره کل برگزار 
شد گفت: بیش از ۶۰درصد از افراد تحت پوشش کمیته امداد 
سالمندان هستند یعنی بالغ بر۸۱ هزار نفر تحت حمایت 

هستند.

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی)ره( لرستان افزود: یکی 
از سر فصل های اصلی کمیته امداد و به عنوان دستگاه اول 
خدمت رسانی به سالمندان و به ویژه سالمندان در روستا 

است.
وی بیان کرد: سالمندان خدمات مختلفی همچون درمانی 
دریافت میکنند و تا کنون ۷هزار و ۲۰۰فرانشیز درمانی 
ثبت شده است که برای این تعداد اعتباری بالغ بر ۲میلیارد و 

۴۰۰میلیون تومان هزینه شده است.
شیخ پور اظهار کرد: تعداد هزار و ۳۰۰لوازم خانگی مثل 
یخچال و بخاری به مبلغ ۹میلیارد تومان تحویل سالمندان 

داده شده است.
این مقام مسئول اظهار کرد: برای بیماران صعب العلاج تعداد 
۲و هزار و ۲۰۰بیمار خدمات دریافت کردند که ۹۰۰میلیون 
تومان هزینه شده است. وی گفت: یکی از نیاز های سالمندان 
ارائه مشاوره است، خانواده و فرزندان آنها نیز از این مشاوره 
بهره مند میشوند. گفتنی است در پایان از سالمندان با تقدیم 

هدایی تجلیل بعمل آمد.

لرستان
در همایش تجلیل از سالمندان عنوان شد؛ 

حمایت کمیته امداد لرستان از ۸۱ هزار سالمند

آب  مدیرعامل شرکت سهامی  سمنان-رضا سروش  
منطقه ای سمنان گفت: از ابتدای سال قبل تاکنون ۲۱ 
هزار متر مربع از حریم رودخانه ها و عرصه های منابع آبی 

شهرستان شاهرود رفع تصرف شد.
رسانه های  حضور  با  خبری  نشست  در  احسانی  حمید 
شاهرودی به میزبانی اداره ارشاد این شهرستان از رفع تصرف 
رودخانه ها و حریم منابع آبی شهرستان شاهرود به عنوان یک 

اولویت از سوی شرکت آب منطقه ای استان سمنان خبر داد.
وی با بیان اینکه از ابتدای سال قبل تا کنون ۲۱ هزار متر 
مربع از حریم رودخانه ها و منابع آبی شهرستان شاهرود رفع 
تصرف شده است، افزود: ۱۱ هزار و ۹۰۰ متر مربع از ابتدای 
امسال تاکنون از حریم رودخانه های شهرستان رفع تصرف 

شده است.
بیان  با  مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای سمنان 
اینکه در سال گذشته نیز بالغ بر ۱۸ هزار ۵۰۰ متر مربع 
حریم رودخانه ها و منابع آبی شهرستان شاهرود رفع تصرف 
شد، گفت: سال گذشته با ۱۴ مورد ساخت و ساز در حریم 
رودخانه ها و منابع آبی شهرستان برخورد صورت گرفته است.

احسانی با بیان اینکه نصب کنتورهای هوشمند برای کنترل 
مصرف چاه های کشاورزی از جمله راهبردهای شرکت آب 
منطقه ای سمنان برای مقابله با اضافه برداشت از چاه های 
کشاورزی است، ابراز کرد: نصب این کنتورها بر روی چاه های 

برقی استان در اولویت است.
وی با بیان اینکه ۸۵ درصد چاه های آب در استان سمنان و 

شهرستان شاهرود مجهز به این کنتورها شده است، افزود: 
۶۴۰ کنتور تاکنون بر روی چاه های کشاورزی شهرستان 

شاهرود نصب شده است.
مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای سمنان از افت شدید 
آب های شهرستان شاهرود و استان سمنان خبر داد و ابراز 
کرد: در دشت بسطام یکی از شدید ترین افت ها را با سالی ۸۵ 
سانتی متر روبرو هستیم همچنین افت میانگین سالانه آب 

منابع آبی استان سمنان ۷۵ سانتی متر است.
احسانی بیان کرد: این آمار به این معنی است که آب منابع 
آبی استان سمنان هر ساله ۷۵ سانتی متر پایین تر می رود و 
مهمترین عامل آن هم برداشت مازاد از واریز به چاه ها از طریق 

بارش ها و نزولات جوی در این شرایط خشکسالی است.

سمنان
مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای سمنان:

ود رفع تصرف شد ودخانه های شاهر ۲۱ هزار متر مربع از حریم ر
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براساس تازه ترین گزارش ماهانه اوپک
ایران صدرنشین افزایش تولید نفت اوپک

 تازه ترین گزارش دبیرخانه اوپک نشان می دهد ایران میان کشورهای 
عضو اوپک بیشــترین افزایش تولید نفت را در ماه سپتامبر )شهریور - 
مهر( به خود اختصاص داده و درحالی که مجمــوع تولید نفت اعضای 
اوپک ۲.۳ درصد کاهش داشــته، تولیــد نفت ایران در ماه گذشــته 

میلادی رشدی ۰.۶ درصدی را ثبت کرده است.
به گزارش دبیرخانه ســازمان کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک(، 
گزارش منابع ثانویه اوپک نشان می دهد ایران در ماه سپتامبر )شهریور 
- مهر( سه میلیون و ۳۱۶ هزار بشــکه نفت خام تولید کرده که ۲۱ هزار 

بشکه بیشتر از ماه اوت ۲۰۲۴ )مرداد - شهریور( بوده است.
براســاس گزارش منابع ثانویه، در ماه سپتامبر )شــهریور - مهر(، ۱۲ 
عضو این سازمان ۲۶ میلیون و ۴۴ هزار بشکه نفت تولید کردند که ۶۰۴ 

هزار بشکه کمتر از ۲۶ میلیون و ۶۴۸ هزار بشکه ماه اوت است.
بر اساس گزارش ماه ســپتامبر اوپک، پس از عربســتان با تولید روزانه 
۸ میلیون و ۹۷۱ بشــکه و عراق با تولید روزانــه ۴ میلیون و ۱۱۲ هزار 
بشکه، ایران با تولید روزانه ۳ میلیون و ۳۱۶ هزار بشکه جایگاه سومین 

تولیدکننده این سازمان را حفظ کرد.

افزایش تولید نفت ایران با وجود عقب گرد تولید اوپک
تولید نفت ایران در ماه گذشــته میلادی در حالی ۲۱ هزار بشکه در روز 
بیشتر شده که تولید عربستان ۲۳ هزار بشــکه و تولید عراق ۱۵۵ هزار 

بشکه در آن ماه کاهش داشته است.
این گزارش نشان می دهد ایران در بین کشورهای عضو اوپک بیشترین 
افزایش تولید نفت را در ماه سپتامبر )شهریور - مهر( به خود اختصاص 
داده و درحالی که مجموع تولید نفــت اعضای اوپک ۲.۳ درصد کاهش 
داشــته اســت، تولید نفت ایران در ماه گذشــته میلادی رشدی ۰.۶ 

درصدی را ثبت کرد.
همچنین تولید نفت اعضای اوپک پلاس نیز در ماه ســپتامبر )شهریور 
- مهر( ۴۷ هزار بشکه در روز افزایش داشــته و از ۱۴ میلیون و ۱۳ هزار 
بشــکه در روز در ماه اوت به ۱۴ میلیون و ۶۰ هزار بشکه رسیده است با 
این  حال، تولید نفت روسیه ۲۸ هزار بشکه در روز کاهش در ماه گذشته 

میلادی نشان می دهد.
در مجموع کشــورهای عضــو اوپک و اوپــک پلاس در ماه ســپتامبر 
)شــهریور - مهر( تولید نفت خام خود را با کاهش ۵۵۷ هزار بشکه ای 
از ۴۰ میلیون و ۶۶۱ هزار بشــکه در ماه اوت به ۴۰ میلیون و ۱۰۴ هزار 

بشکه رسانده اند.

کاهش عرضه نفت اوپک در سپتامبر 2024
براســاس گزارش منابع ثانویه، ایران در ماه ســپتامبر )شهریور - مهر( 
۳ میلیون و ۳۱۶ هزار بشــکه نفت خام تولید کرده که ۲۱ هزار بشــکه 

بیشتر از ماه اوت ۲۰۲۴ )مرداد - شهریور( بوده است.
تولید چهار عضو این سازمان شــامل ایران، ونزوئلا، اکوادور و کویت در 
دوره مورد بررسی با افزایش همراه بود که بیشترین افزایش تولید با ۲۱ 

هزار بشکه در روز، مربوط به ایران است.

ایران، ونزوئلا و لیبی از توافق کاهش عرضه ائتلاف تولیدکنندگان عضو 
سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و غیراوپک )اوپک پلاس( 

معاف هستند.
بر اساس تازه ترین گزارش ماهانه اوپک، قیمت نفت خام سنگین ایران 
در ماه ســپتامبر، نســبت به ماه اوت ۲۰۲۴، چهار دلار و چهار ســنت 
معادل ۵.۲ درصد کاهش  یافته است، قیمت نفت خام سنگین ایران در 
ماه ســپتامبر ۲۰۲۴، ۷۳ دلار و ۵۹ سنت ثبت شد، درحالی که این رقم 

در اوت ۲۰۲۴، ۷۷ دلار و ۶۳ سنت برای هر بشکه بود.

کاهش 210 هزار بشکه ای پیش بینی تقاضای نفت
میانگین قیمت نفت خام ســنگین ایران در سال ۲۰۲۴، ۸۱ دلار و ۸۵ 
سنت بوده است، قیمت ســبد نفتی اوپک هم در ماه سپتامبر ۲۰۲۴ به 
۷۳ دلار و ۵۹ سنت برای هر بشکه رسید که چهار دلار و ۸۲ سنت )۶.۱ 

درصد( بیشتر از ماه اوت ۲۰۲۴ است.
براســاس تازه ترین گزارش ماهانه دبیرخانه اوپــک )اکتبر(، تقاضای 
جهانی نفت خام برای ســال ۲۰۲۴ با یک میلیون و ۶۴۰ هزار بشــکه 
افزایش روزانه همراه خواهد بود، مجموع تقاضای نفت جهان برای سال 

۲۰۲۴، ۱۰۴ میلیون و ۱۴۰ هزار بشکه پیش بینی شده است.
براســاس گزارش اوپک، پیش بینی تقاضا برای نفت خام در ماه اکتبر 

نسبت به ماه سپتامبر ۱۰۰ هزار بشکه کاهش نشان می دهد.
اوپک در گزارش ماهانه خود همچنین پیش بینی کرد تقاضای جهانی 
نفت در سال ۲۰۲۵ روزانه یک میلیون و ۶۴۰ هزار بشکه افزایش یابد و 
به مجموع ۱۰۵ میلیون و ۷۸۰ هزار بشکه در روز برسد. این پیش بینی 

نسبت به ماه قبل از آن ۲۱۰ هزار بشکه کمتر است.

مدیرعامل آبفای کشور:
ناترازی آب در هر نقطه ای برطرف می شود

 مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور گفت: هر نقطه ای که 
ناترازی آب ایجاد شود، با تعریف و اجرای پروژه هایی برطرف می شود.

»هاشــم امینی«افزود: کارگروهــی در معاونت بهره برداری شــرکت 
مهندســی آب و فاضلاب کشور ایجاد شده اســت که در همه ایام سال 

وضعیت آب را رصد و پایش می کنند.
وی ادامه داد: همکاران در این کارگروه متناسب با منابع آب زیر زمینی، 
سطحی و نیز میزان مصرف، میزان تولید آب را بر اساس این شاخص ها 

برآورد می کنند.
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشــور خاطرنشان کرد: بر 
اســاس این رصد و پایش، چنانچه در هر نقطه ای ناترازی ایجاد شود، با 

تعریف و اجرای پروژه هایی نسبت به برطرف کردن آن اقدام می کنند.
امینی با بیان اینکه صنعت آب و فاضلاب کشــور در حال حاضر ۹۹.۹ 
درصد از جمعیت شهری را تحت پوشش شــبکه آب شرب و بهداشت 
پایدار دارد، گفت: حــدود ۸۶.۸ درصد جمعیت روســتایی نیز تحت 

پوشش این شبکه قرار دارند.
وی اضافه کرد: همچنین نزدیک به ۵۶ درصد جمعیت شهری و حدود 
هفت دهم درصد از بخش روستایی کشور تحت پوشش شبکه فاضلاب 

است.
مدیرعامل آبفای کشور خاطرنشــان کرد: تامین آب پایدار با همه توان 

انجام می شود.
پیشــتر مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران با اشاره به 
بهره برداری از ۲۰ هزار میلیارد تومان پروژه های در دســت اجرای این 
شرکت تا پایان ســال، گفت: آب هیچ مشــترکی در پایتخت با وجود 

ناترازی قطع نشد.

همکاری دو سر برد ایران و آذربایجان
روابط ایران و آذربایجــان در حوزه های انرژی و آب از پتانســیل های 
قابل توجهی برخوردار است. اتصال الکتریکی میان دو کشور به عنوان 
یکی از مهم ترین پروژه های زیرساختی در حوزه انرژی، علاوه بر تأمین 
پایدار برق، امکان تقویت تبادلات اقتصــادی و فنی را فراهم می کند. از 
سوی دیگر، با وجود منابع آبی مشترک، پروژه های سدسازی مشترک 
می تواند به مدیریــت بهتر منابــع آب و تأمین نیازهای کشــاورزی و 

صنعتی دو کشور کمک کند.
 همکاری ایران و آذربایجان در حوزه های انرژی و آب دارای ریشه های 
تاریخی و استراتژیک است و دو کشــور به دلیل موقعیت جغرافیایی و 
منابع مشــترکی که دارند، همواره تلاش کرده اند تا همکاری های خود 
را در این زمینه ها تقویت کنند. پروژه های مشــترکی نظیر سدسازی، 
اتصال شبکه های برق و سنکرون ســازی شبکه ها می تواند فرصت های 

بیشتری را برای توسعه این روابط فراهم کند.
اتصال الکتریکی میان ایــران و آذربایجان که هم اکنون برقرار اســت، 
زمینه ساز انتقال پایدار برق بین دو کشور شده است. افزایش این اتصال 
و گســترش همکاری های برقی می تواند به تبادل انرژی در مواقع اوج 
مصرف کمک کند. از ســوی دیگر، ایران به دلیل موقعیت جغرافیایی 
می تواند پل ارتباطی مهمی بین کشورهای شمال و جنوب برای انتقال 
برق باشــد. این امکان وجود دارد که با سنکرون سازی شبکه های برق، 

ایران به یک هاب انرژی منطقه ای تبدیل شود.
یکی از مهم تریــن ظرفیت های همــکاری میان ایــران، آذربایجان و 
روسیه، سنکرون ســازی شــبکه های برق این کشورهاست. این اقدام 
می تواند به افزایــش پایداری شــبکه های برق و کاهش نوســانات و 
قطعی ها در هر یک از این کشــورها کمک کند. همچنین، از طریق این 
شبکه های سنکرون شده، امکان انتقال برق در مقیاس بزرگ تر بین این 

کشورها و حتی کشورهای منطقه خلیج فارس نیز فراهم خواهد شد.
 این پروژه، با توجه بــه ظرفیت های ایران به عنوان یــک هاب انرژی و 
همچنیــن نیازهــای رو به رشــد منطقــه، می توانــد ارزش افزوده 
قابل توجهی به همراه داشــته باشــد. در مجموع، تجربه همکاری های 
موفق بین ایــران و آذربایجــان در حوزه های آب و انــرژی، به ویژه در 
پروژه های مشــترک، نشــان می دهد که این دو کشــور ظرفیت های 
زیادی برای توســعه روابــط دوجانبــه و چندجانبــه در حوزه های 

زیرساختی، اقتصادی و فنی دارند.

ترانزیت برق با کشورهای همسایه افزایش یابد
روز گذشته در دیدار وزیر نیرو با معاون نخســت وزیر آذربایجان اعلام 
شــد که اتصال الکتریکی بین ایران و آذربایجان برقرار بوده و قرار است 
تا تابستان ســال آینده این همکاری افزایش یابد. همچنین آنطور که 
علی آبادی گفته پیشنهاد شده است مذاکراتی میان کشورهای روسیه، 
آذربایجان، ایران، امارات و عربســتان در ایــن زمینه صورت گیرد. این 

همکاری ها، به ویژه در حوزه برق، برای هر دو کشور سودآور خواهد بود.

وزیر نیــرو همچنین به پروژه های مشــترک بین ایــران و آذربایجان، 
از جمله سد خداآفرین اشــاره کرد که توسط دو کشــور ساخته شده، 
همچنین برنامه هایی برای ســدهای قیزقلعه ســی و اردوباد در حال 
پیشرفت است و توافقات لازم برای تسریع در اجرای این طرح ها صورت 
گرفته اســت. وی همچنین بیان کرد که مذاکرات فنی بین دو کشــور 
انجام شده و ایران و آذربایجان آمادگی بازدید از تاسیسات فنی یکدیگر 

را دارند.

ارزیابی فنی تبادل برق ایران، آذربایجان و روسیه انجام می شود
از سوی دیگر، شــاهین مصطفی یوف، معاون نخست وزیر آذربایجان و 
رئیس کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی ایران و آذربایجان، 
نیز تأکید کرد که روابط دو کشور در حوزه های آب و برق بسیار گسترده 
است. او به پروژه های مشترک دو کشور در سد خداآفرین و قیزقلعه سی 
اشــاره کرد و افزود که آذربایجان جشن پنجاه ســالگی همکاری آبی با 
ایران را برگزار کرده است.به گفته مصطفی یوف، ارتباط الکتریکی ایران 
و آذربایجان در پنج نقطه برقرار است و توافق شد در این باره همکاری ها 
مورد بررســی قرار گیــرد. همچنین درخصوص ســنکرون کردن برق 
سه کشــور ایران، آذربایجان و روســیه تبادل نظر صورت گرفت و قرار 
شــد یک شــرکت ایرانی ارزیابی فنی   اقتصادی این مهم را انجام دهد.
پیشنهاد مذاکرات بین کشورهای روســیه، آذربایجان، ایران، امارات و 
عربســتان برای همکاری در زمینه انرژی، نشان دهنده تمایل  گسترش 
همکاری ها در مقیاس منطقه ای اســت. این نوع همکاری ها می تواند به 
ایجاد شبکه های برقی گســترده تر، کاهش وابستگی به منابع خارجی و 

تقویت توانمندی های زیرساختی کشورهای منطقه کمک کند.
علاوه بر ایــن یکــی از مهم ترین حوزه هــای همکاری میــان ایران و 
آذربایجان، پروژه های سدســازی است. ســد خداآفرین که به صورت 
مشترک توسط دو کشور ساخته شده، نشــان دهنده اهمیت همکاری 
در مدیریت منابع آبی مشترک است. این ســد نقش کلیدی در تأمین 
آب کشــاورزی و تأمین برق مناطق مرزی دو کشــور دارد. همچنین، 
پروژه های ســد قیزقلعه ســی و اردوباد، که در حال پیشرفت هستند، 
می توانند به بهبود مدیریت منابع آبی و تأمین نیازهای آبی کشاورزی و 

صنعتی در منطقه کمک کنند.
ایران و آذربایجان دارای منابع آبی مشترک در رودخانه های مرزی خود 
هستند و همکاری در زمینه مدیریت این منابع، یکی از اولویت های دو 
کشور بوده است. برنامه های مشــترک در زمینه سدسازی و مدیریت 
آب، می تواند به کاهش اثرات تغییرات اقلیمی، افزایش بهره وری آب در 

کشاورزی و حفظ منابع طبیعی در مناطق مرزی کمک کند.
تجربه همکاری ۵۰ ســاله ایران و آذربایجان در حوزه آب، نشــانه ای 
از ثبــات و موفقیــت این همکاری ها اســت. جشــن پنجاه ســالگی 
همکاری های آبی که سه ســال پیش در آذربایجان برگزار شد، نمادی 
از اعتماد دو کشــور به یکدیگر در این حوزه اســت. ایــن تجربه موفق 
می تواند مبنایی برای گســترش پروژه های مشــترک بیشتر در زمینه 

مدیریت منابع آبی و توسعه زیرساخت های مرتبط باشد.
همکاری های ایــران و آذربایجان در حــوزه انــرژی و آب می تواند به 
افزایش تبــادلات اقتصادی بین دو کشــور منجر شــود. این تبادلات 
نه تنها بــه تأمین نیازهــای دو کشــور در زمینه انــرژی و آب کمک 
می کند، بلکه می تواند زمینه ســاز توســعه همکاری هــای صنعتی و 
تجاری نیز باشــد. به عنوان مثال، با افزایش ظرفیت تولید برق و بهبود 
زیرســاخت های انرژی، امکان جذب ســرمایه گذاری های خارجی و 

توسعه صنایع مرتبط با انرژی در دو کشور بیشتر خواهد شد.
ایران با موقعیت جغرافیایــی ویژه ای کــه دارد، می تواند نقش مهمی 
در اتصال شبکه های برق و انرژی کشورهای شــمال و جنوب ایفا کند. 
این نقش می تواند بــه تقویت جایگاه ایران در حــوزه انرژی منطقه ای 
و بین المللی کمک کند. همچنین، همکاری های ایران با کشــورهای 
آذربایجان و روسیه، می تواند ایران را به عنوان یکی از بازیگران اصلی در 

تأمین امنیت انرژی منطقه مطرح کند.
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 در نشست پژوهشکده پولی و بانکی مطرح شد

حکمرانی و مالکیت دولتی، چالش های اساسی نظام بانکی

خریدار  نشســت تخصصی ویژگی های نظارت 
مؤثر بانکی با حضور مدیران و کارشناســان حوزه 
بانکی در پژوهشــکده پولی و بانکــی برگزار و به 
موضوعاتی چون تأثیر حکمرانی و مالکیت دولتی 

و نقش بانک مرکزی پرداخته شد.
نشســت تخصصی »ویژگی های نظــارت مؤثر 
بانکی« با حضــور مدیران و کارشناســان حوزه 
بانکی در پژوهشکده پولی و بانکی برگزار شد و در 
این نشست، موضوعاتی همچون تأثیر حکمرانی 
و مالکیت دولتی و نقش بانــک مرکزی در بهبود 
نظارت مــورد بحث قرار گرفت. کارشناســان در 
این نشست تأکید کردند که برای ارتقای کارایی 
نظام بانکی، اصلاح حکمرانــی و نظارت ضروری 
اســت. همچنین، تفکیک نقش هــای اجرایی از 
تصمیم گیری هــای مدیریتی و رفــع مداخلات 
دولتی در نظام بانکی از راهکارهایی اســت که به 

بهبود عملکرد بانک ها کمک می کند.

بازگشت به بانکداری دولتی؛ چالشی پیش 
روی نظام بانکی

علی ارشدی، مدیر پژوهشــی پژوهشکده پولی و 
بانکی، در این نشســت اظهار کرد: نظام بانکداری 
ما در حال بازگشــت دوباره بــه بانکداری دولتی 
اســت.« او این وضعیت را نتیجه ضعف در نظارت 
بانکی دانســت و بر اهمیت ابعاد نظارت مؤثر در 
عملکرد بهتر نظام بانکی تأکید کرد.وی افزود: در 
این رابطه یکی از جنبه هایی که خیلی مؤثر است 

ابعاد و اثربخشی نظام نظارت بانکی است.

مسئولیت پذیری و انصاف در بانکداری
مهدی قاســمی علی آبادی، یکی از کارشناســان 
حاضر، بــر لزوم تــوازن بین اهــداف اقتصادی و 
مســئولیت اجتماعی بانک ها تأکید کرد و گفت: 
نظــارت ناکارآمــد، تلاش های بانــک مرکزی 
را بی اثــر می کنــد.وی چهــار هــدف اصلی در 

حکمرانی بانکی را شــفافیت، پاسخگویی، انصاف 
و مســئولیت پذیری عنوان کرد و افزود: »مالکیت 
دولتی بیش از ۸۶ درصد نظــام بانکی، بهره وری 
را کاهش داده است.قاسمی همچنین به انتقاد از 
سیاست های محدودکننده بانک مرکزی پرداخت 
و گفت: به جــای محدود کــردن ترازنامه ها، باید 
شــاخص کفایت ســرمایه رعایت شــود. ادغام 
بانک های ناتراز راه حل مناســبی نیســت؛ بلکه 

توجه دقیق به کفایت سرمایه ضروری است.

چالش مالکیت و نظارت در بانک ها
حسن معتمدی با اشــاره به تحولات بانکداری در 
دهه ۸۰ گفت: با ایجاد مؤسسات خصوصی، امید 
به تحــول در نظام مدیریت بانکی شــکل گرفت، 
اما امروز نیز مالکیت دولتی بــر عملکرد بانک ها 
سایه انداخته است.او افزود: نظارت مؤثر نیازمند 
تفکیــک نقش هــای اجرایــی از هیئت مدیره و 
استقرار نظام اطلاعاتی و نظارتی پیشگیرانه است.

این کارشناس حوزه پولی و بانکی گفت: در حالی 
که اکثر بانک ها دولتی هســتند نمی توان فضای 
رقابتی ایجاد کــرد، امروز در خیلــی از بانک ها، 

دولت سهامدار اصلی نیست، اما حاکم است.

بانک، بنگاه اقتصادی نه خیریه
عبدالمهدی ارجمندنژاد، مدیرکل حسابرســی 
و ریســک بانک مرکزی، با تأکید بر اینکه بانک ها 
نباید به عنــوان بنگاه های خیریــه در نظر گرفته 
شــوند، اظهار کرد: تســهیلات تکلیفی، همچون 
وام ازدواج، بانک هــا را وادار به اضافه برداشــت از 
منابع بانک مرکزی کرده است«؛ او در ادامه گفت: 
هرچند بانک ها پول کت و شــلوار کارمندان خود 
را هم از اضافه برداشــت منابع بانک مرکزی تهیه 
می کنند.او همچنین با اشــاره به لزوم جایگزینی 
رویکرد ریســک محور در نظــارت بانکی، تصریح 
کرد: مداخلات دولتی نظم بــازار بانکی را مختل 

می کنــد. نظارت مؤثر مســتلزم سیاســت های 
اقتصادی کارآمد و قوانین شــفاف اســت و بانک 
مرکزی برای نظارت بهتر باید اســتقلال بیشتری 
داشــته باشــد.مدیرکل حسابرســی و ریسک 
بانک مرکزی با تاکید بر اینکه در سیســتم و مدل 
نظارتی، رویکرد ریسک محور و تطبیقی جایگزین 
یکدیگر نیســتند، اما مکمل هم می شوند، افزود: 
در گذشــته بر اســاس یک معیار و دستورالعمل، 
عملکرد با قوانین و مقررات تطبیق داده می شــد 
و بعدها به مرور در حوزه نظارت بحث های دیگری 

مطرح شد که بیشتر رویکرد احتیاطی دارد.

مالکیت و نظارت؛ موانع پیش روی 
اصلاحات بانکی به علت تعارض منافع

کوروش پرویزیان، سرپرست پژوهشکده پولی و 
بانکی، در این نشست گفت: مالکیت دولتی سبب 
شــده نظارت بر بانک ها مشــخص نباشد و رفتار 
نادرست با ترازنامه ها، بانک ها را به ناترازی بیشتر 
سوق داده اســت.وی افزود: دولتی کردن بانک ها 
نه تنها مشکلات را حل نکرده، بلکه بر پیچیدگی 
مســائل افزوده است.سرپرست پژوهشکده پولی 
و بانکی در رابطه با موضــوع مالکیت بانکی گفت: 
متأسفانه به دلیل موضوع مالکیت، امروز مشخص 
نیســت که نظارت بر بانک ها در اختیار چه کسی 
اســت و در تصمیم گیری اختیار از بانک مرکزی 
گرفته شده و عدم اعتبار مسؤلیت در حوزه نظارت 
شــکل گرفته اســت. با این حال صرف مالکیت، 
مســئله کارآمدی را کامــلًا تبییــن نمی کند.

پرویزیان با اشاره به تجربه بانک مرکزی در مقابله 
با مؤسســات غیرمجاز، تأکید کرد که برای بهبود 
نظارت، باید مؤسســات غیربانکی نیــز زیر چتر 
نظارتی بانــک مرکزی قرار گیرنــد. او همچنین 
گفت: سیاســت های دولت ها برای تأمین کسری 
بودجه بــا اســتفاده از منابع بانکــی، به تضعیف 

کسب وکار بانکی منجر شده است.

وانرژی نیر  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
شماره تماس سازمان آگهی شهرستان:
۶۶۹۷۳۶۷۸ -۶۶۹۷۳۷۱۴

شهرداری پول در نظر دارد نسب به فروش یک دستگاه بکهو لودر کشویی هیدرولیک مدل sp100 از 
طریق تشریفات مزایده اقدام نماید لذا داوطلبین خرید باید مبالغ پیشنهادی را با ذکر حداکثر قیمت بصورت 

خوانا اعلام نمایند.
شرکت کننده در مزایده باید 5 درصد قیمت کارشناسی را به حساب سپرده 3100005274009 نزد بانک 
ملی به نام شهرداری پول واریز نماید و پاکتهای مزایده به ترتیب پاکت الف فیش واریزی ،پاکت ب مدارک 

شناسایی خریدار ،پاکت ج شامل فرم حاضر، با ذکر قیمت پیشنهادی در سامانه ستاد بارگذاری گردد.
 تاریخ اولین آگهی روز شنبه به تاریخ 1403/7/21 خواهد بود.

 تاریخ دومین آگهی روز چهارشنبه به تاریخ 1403/7/25 خواهد بود.
 مهلت دریافت اسناد تا روز پنج شنبه  به تاریخ 1403/7/26 خواهد بود.

مهلت بارگزاری در سامانه ستاد تا ساعت 16 بعدازظهر روز سه شنبه به تاریخ 1403/8/8 خواهد بود.
روز بازگشایی پیشنهادات و اعلام برنده راس ساعت 9 صبح روز چهارشنبه 1403/8/9 در شهرداری پول 

می باشد.
 شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات واصله مختار است.

 به پیشنهادات مشروط، مخدوش ترتیب اثر داده نخواهد شد اگر قرارداد با نفر اول منعقد نگردد سپرده 
واریزی به نفع شهرداری ضبط و با نفر دوم قرارداد منعقد می گردد. قیمت ها تا یک ماه دارای اعتبار می باشد.

 سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج است.
 شرکت در مزایده فوق فقط از طریق سامانه ستاد امکان پذیر می باشد و شهرداری از دریافت پاکت ها 

معذور است.

تجدید مزایده فروشتجدید مزایده فروش یک دستگاه بکهو لودر   یک دستگاه بکهو لودر  

محمدخزائی - شهرداری پول

نوبت دوم

قیمت برآورد )ریال(5 درصد قیمت كارشناسی )ریال(سال ساختشرحردیف

1sp100 1387415/000/0008/300/000/000یک دستگاه بكهو لودر كشویی هیدرولیک مدل
 هزینه خرید اسناد 20/000/000 ریال می باشدکه می بایست به  شماره حساب 0116427298002 نزد بانک ملی بنام شهرداری پول واریز و فیش مربوط به آن به واحد مالی 

ارائه گردد، ضمناً هزینه ی فوق به هیچ عنوان مسترد نخواهد شد.
 آدرس و تلفن مازندران شهرستان ،نوشهر شهر پول 011-52392200

شهر د ار ی  پول

 مدت قرارداد :  12 ماه می باشد.
ارائه هر نوع چك اعم از بانكي یا تضمیني و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ عنوان قابل 

قبول نمي باشد.
 پرداخت تضمین شركت در مزایده بصورت نقدي از طریق شماره حساب 0105708327003 نزد بانک 

ملی بنام شهرداری شهر قدس 
مزایده گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مزایده را پیش از پایان مدت تحویل پیشنهادات به امور قرارداد 

های شهرداری قدس تحویل نمایند. 
  قیمت اسناد و نحوه واریز وجه :

شماره  حساب  به  كه  باشد  مي  ریال(  میلیون  )هشت  ریال  مزایده8/000/000  اسناد  قیمت    
0105708298000 به نام شهرداری شهر قدس نزد بانک ملی و بصورت الکترونیکی از طریق سامانه 

تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.
  مهلت خرید اسناد :

شروع خرید اسناد مزایده  از روزچهارشنبه  مورخ   1403/08/02 لغایت مهلت مندرج درسامانه بوده و  

اسناد و مدارك مزایده  ظرف مهلت مندرج درسامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل 
دریافت می باشد.

 مهلت تحویل و مدت اعتبار پیشنهادات :
مهلت تحویل ضمانتنامه و بارگذاری اسناد  تاساعت 13 روز پنجشنبه مورخ 1403/08/17 از طریق 

بارگذاری در سامانه تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد.
مجوز مورد نیاز جهت شركت در مزایده :

 افراد حقیقی و حقوقی دارای شرایط ذیل:
اولویت با شهروندان بومی شهرستان قدس می باشد.

از هر مجموعه ورزشی 14 سانس در هفته در اختیار سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قرار خواهد گرفت.
پرداخت هزینه آگهی و کارشناسی به عهده برنده مزایده است 

شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است
سایر شرایط در اسناد مزایده قید شده است

 تاریخ انتشار نوبت اول: 25/ 07/ 1403 تاریخ انتشار نوبت دوم : 2/ 08/ 1403      

آگهی فراخوان مزایده عمومیآگهی فراخوان مزایده عمومی

 روابط عمومی شهرداری شهر قدس

نوبت اول
شهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به واگذاری بهره برداری مجموعه های ورزشی  بشرح ذیل را  به صورت اجاره و بمدت یکسال از طریق مزایده  عمومی اقدام نماید.

سپرده شركت در مزایدهمبلغ كارشناسی اجاره بها سالیانه/ریالموضوعردیف 

24/600/000 ریال 4/920/000/000ریالسالن ورزشی بانوان به آدرس  بلوار 45 متری انقلاب صنعت دوم1

300/000/000 ریال 6/000/000/000 ریالزمین چمن مصنوعی شهدای كاووسیه به آدرس خیابان طالقانی ، جنب ساختمان اورژانس2

75/000/000 ریال 1/500/000/000 ریالزمین چمن زیرپل پیامبر اعظم ابتدای بلوار انقلاب3


